
روزنامه
یکشنبه 13 آ ذر ماه 1401  9 جمادی الاولی 1444 4 دسامبر 2022  شماره 5632  سال بیست و پنجم  3000 تومان

در گفت و گو با مسئولان مرتبط  بررسی شد؛

آخرین وضعیت مسمومیت 
دانش آموزان قمی

مسئول پروژه ها و اعتبارات شرکت گاز استان قم خبرداد:

پیشرفت 67 درصدی پروژه گازرسانی به شهرک های شکوهیه و محمودآباد

اداره کل هواشناسی استان پیش بینی کرد :

هوای قم دوشنبه بارانی است
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معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

کارگروه زیارت اقدام خاصی برای 
استان های زیارتی انجام نداده است 

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت:تاکنون 
استان های  برای  خاصی  اقدام  زیارت  ملی  کارگروه  در 
رضوی  خراسان  برای  حتی  نخورده،  رقم  کشور  زیارتی 

دهم  دولت  مصوب  اعتبارات  نداشتیم،  مصوبه ای  نیز 
اختصاص  زیارت  حوزه  در  اعتباری  و  نشد  پرداخت  هم 
مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  مقیمی  ابوالقاسم  نکرد.  پیدا 

سرپرست معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :
منتظرنتایج آزمایشات هستیم تا علت دقیق مسمومیت را اعلام نماییم 

دانش آموزان قمی که چند روز پیش دچار مسمومیت شده 
دقیق  علت  ولی  هستند  درمان  حال  در  اکنون  هم  بودند 
این  براساس  است.   بررسی  دست  در  هنوز  حادثه  رخداد 

گزارش ، چند روز پیش - ۹ آذرماه - تعدادی از دانش آموزان 
هنرستانی در قم دچار مسمومیت شده و به مراکز درمانی 
استان قم انتقال یافتند. پس از آن عبدالله صادق خانی مدیر 

رئیس قوه قضاییه:
دستگاه قضایی باید مرجع و ملجاء 

تظلم خواهی آحاد جامعه باشد 
رئیــس قــوه قضاییــه گفــت: هر 
صنــف، قشــر و جریانــی چنانچه 
تظلم خــواه بود، دســتگاه قضایی 
در چارچوب قوانین، ملزم اســت 
بــه تظلــم خواهــی او رســیدگی 
کند. حجت الاســلام والمسلمین 
بــا  اژه ای در نشســت  محســنی 
اعضای اتاق اصنــاف، اتحادیه ها و 
جمعی از بازاریان، گفت: مجموعه 

وزیر کشور :
مرکزگرایی در دیوانسالاری کشور 

باید اصلاح شود 
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رئیس جمهور :
قانون اساسی جمهوری اسلامی 

ایران هیچ بن بستی ندارد 
وزیر کشــور، احــزاب و جریانات 
سیاســی متعهــد بــه ارزش هــا و 
را  اســلامی  انقــلاب  آرمان هــای 
حلقه هــای میانــی در حکمرانــی 
مردمــی توصیــف کــرد و گفــت: 
در  گرفتــه  شــکل  مرکزگرایــی 
دیوانســالاری کشــور، غلط است 
و بایــد اصــلاح شــود. دکتر احمد 
وحیــدی در نشســتی بــا اعضای 

رئیــس جمهــور گفــت :قانــون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران به 
نحوی تنظیم، تدوین و نهایی شد 
که در اجرای آن و اداره امور کشور 
با هیچ بن بســتی روبرو نخواهیم 
شــد و این از ویژگی های این قانون 
اســت. آیت اللــه ســید ابراهیــم 
رئیسی روز شنبه در همایش ملی 
مســئولیت اجرای قانون اساسی  22

در نظر دارد به استناد مصوبه هیئت مدیره  اجاره پارکینگ های خودرو بهار واقع دربلوار شهید سردار سلیمانی را به شرح 
ذیل و بصورت تجدید مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و 
دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی اول به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری مورخه 1401/۹/23 
به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین ،واحد امور پیمانها مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن 32425436- 025 تماس 

حاصل فرمایند.
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در  مزایده مبلغ )به عدد(: 1.500.000.000 ریال )به حروف(: یک میلیارد و پانصد میلیون ریال 
می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانتنامه بانکی با اعتبار سه ماه و به نام سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ 100789426557 نزد بانک شهر شعبه  

سالاریه به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

پیشنهادات رسیده ساعت 10:00 صبح مورخه 1401/۹/24 در محل سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی 
و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

 روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده عمومی)نوبت دوم(

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 

شناسه آگهی: 1420383

به استناد مصوبه هیئت مدیره در نظر دارد اجاره پارکینگ میدان امام خمینی)ره( واقع در حاشیه میدان امام خمینی )ره( به 
شرح ذیل را به مدت یکسال شمسی و بصورت تجدید مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید.

لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی اول به جز ایام 
تعطیل تا پایان وقت اداری مورخه 1401/۹/23 به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان 

مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 32425436- 025 تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در مزایده به مبلغ )به عدد(: 250.000.000 ریال )به حروف(: دویست وپنجاه میلیون ریال می باشد 
که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار سه ماه یا فیش واریز نقدی به 
حساب سپرده شمارۀ 100789426557 نزد بانک شهر شعبه سالاریه قم به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 

ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه کارشناسی و درج آگهی برعهده برنده مزایده می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

 پیشنهادات رسیده ساعت 10:00 صبح مورخه 1401/۹/24 در محل سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی 
و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده عمومی )نوبت دوم(

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 

شناسه آگهی: 1420384

  

معاون امور زیربنایی منطقه شش شهرداری قم با اشاره به رایزنی برای تملک 
ملکی در خیابان شهید فهیمی، از بازگشایی کامل این خیابان تا اوایل سال 
تعریض خیابان شهید  و  بهسازی  به  اشاره  با  داد. سعید صادقی  آینده خبر 
فهیمی در منطقه شش قم اظهار داشت: بهسازی و تملک املاک در مسیر این 
خیابان از مدت ها قبل در دستور کار شهرداری منطقه بوده است و در دو سال 
گذشته بخش اعظم این تملکات به پایان رسیده است. وی با بیان اینکه تردد و 

مدارس  قرآنی  مسابقات  در  گفت:  قم  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
استعدادهای درخشان 11 نفر از دانش آموزان قمی رتبه های برتر را کسب کردند.
علیرضا رحمیمی در گفت وگویی، با اشاره به برگزاری انتخابات شورای دانش 
انجام  فعالیتی  و  شده  داوطلب  شورا  این  برای  که  افرادی  کرد:  اظهار  آموزی، 
می دهند در حقیقت فعالیت های اجتماعی را تمرین می کنند. وی با بیان اینکه 
مسابقات قرآنی مدارس استعدادهای درخشان را پشت سر گذاشته ایم، مطرح 

معاون امور زیربنایی منطقه شش شهرداری قم خبرداد:
بازگشایی کامل خیابان شهید فهیمی تا اوایل سال آینده

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  خبرداد؛
کسب رتبه های برتر مسابقات قرآنی توسط دانش آموزان قمی
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با کسب 6 مدال رنگارنگ رقم خورد؛

درخشش ووشوکاران قمی در مسابقات کشوری

امیر حسین غلام زاده نظری*

ضرورت چاره اندیشی برای تغییرات اقلیمی 

 شاید اساسی ترین مشکلی که امروزه بشر با آن روبه روست، بحران زیست محیطی است. 
ازآنجاکه هستی پیکره واحد محسوب می شود، آسیب به هر بخش، آسیب به کل این پیکره 
تلقی می شود. بنابراین انسان باید بپذیرد که هر نوع خدشه و آسیبی که به طبیعت وارد 
می سازد، خود را یک قدم به نابودی نزدیک تر می کند. این موضوع تنها مختص کشورهای 
کمتر توسعه یافته نبوده و حتی کشورهای توسعه یافته نیز با آن دست به گریبان هستند. اما 
از آن جا که این کشورها نسبت به موضوعاتی از این دست بسیار حساس هستند، میزان 

اهمیت آن نیز برای شهروندانشان بسیار بیشتر است.
مثلا نتایج گزارش های مربوط به تغییرات آب و هوا نشان می دهد که میانگین دمای 
سوئد 1.9 درجه سانتیگراد از سده 1800 افزایش یافته است. یک گزارش جدید در مورد 
تغییرات آب و هوایی این کشور منطقه شمال اخیرا اعلام کرده که میانگین دمای سوئد از 
اواخر سده 1800 تقریبا دو درجه سانتیگراد افزایش یافته و در حالی که بارندگی افزایش 
یافته است، اما پوشش برف دو هفته کمتر دوام دارد. بر اساس گزارش موسسه هواشناسی 
و هیدرولوژی سوئد )SMHI( میانگین دما در این کشور 1.9 درجه سانتیگراد )3.4 درجه 
فارنهایت( در بازه زمانی 1991 تا 2020 در مقایسه با دوره بین 1861 تا 1890 بیشتر 
بوده است. این موسسه خاطرنشان کرد که تغییر مشاهده شده تقریبا دو برابر تغییر 
میانگین دمای جهانی برای همان دوره است. آژانس هواشناسی گفته که قبلا تحلیلی 
به این گسترده انجام نداده بود که در آن به همان اندازه شاخص های مختلف تغییر آب 
و هوا را بررسی کرده بود. »سمجون شیمانکه«، اقلیم شناس و رهبر پروژه در SMHI، در 
بیانیه ای گفته: »نتایج تجزیه و تحلیل به وضوح نشان می دهد که آب و هوای سوئد تغییر 
کرده است.« بررسی اطلاعات به دست آمده از مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران 
سازمان هواشناسی، از سال 1365 تا 1394 شاخص SPEI یعنی روند تغییرات شاخص 
خشکسالی بر اساس شاخص استاندارد شده بارش و تبخیر تعرق، کاملا برعکس شده 
است. یعنی اگر این شاخص برای کل کشور در سال 1365 برابر با 0.83 بوده، در سال 

1394 این شاخص به 0.83- رسیده است.
بدین ترتیب می توان نتیجه گرفت در 30 سال اخیر میانگین خشکسالی و به تبع آن 
تبخیر کاملا افزایش یافته و هر سال بر این میزان خشکسالی و تبخیر نیز افزوده شده 
است. بررسی داده های مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی حاوی اطلاعات 
جالب تری نیز هست. بر اساس مقایسه تغییرات بارش سالانه کل کشور طی 50 سال 
تغییرات سینوسی بارش تجمعی کشور و روند کاهشی آن با آهنگ تقریبی 1 – میلی مـتـر 
در سال، در 5 دهه گذشته ادامه داشته است. کم بارش ترین و پربارش ترین سال ها هم 
1387-1386 و 1372-1371 به ترتیب با میزان بارش 129/3 و 328/4 میلی متر 

است. نکته قابل توجه این که روند تغییرات دما هم در کشور افزایشی و 
تغییرات اقلیمی در ایران طی 50 سال گذشته به شدت محسوس است. باید توجه 
داشت که ایران کشوری با آب و هوای نیمه خشک و نیمه بیابانی است که این مهم فصل 
کشت، داشت و برداشت را محدود به نیمه اول سال کرده است. بدین معنی که بیشترین 
میزان باران در فصل بهار مورد نیاز کشاورزی است و بارندگی در فصل تابستان به منزله 
هجوم آفت برای محصولات کشاورزی و از بین رفتن محصولات و به نوعی از بین رفتن 

میزان آبی است که برای تولید این محصولات به کار رفته است.
در بهار سال زراعی 1401-- 1400سهم بارش فصل بهار و تابستان به ترتیب حدود 
13 و 11 درصد بارش سال زراعی بود که کم بارشی شدید فصـل بهار تاثیر بسیار مخرب 
در تولید محصولات کشاورزی و بخصوص در دیمزارها و مراتع داشته است و بنابراین 

کشاورزان دیم کار و دامداران سنتی بیشترین آسیب و خسارت را متحمل شدند.
روند افزایش میانگین دمای کشور هم با آهنگ 0/40 درجه سلسیوس در هر دهه 
است. اطلاعات مربوط به میانگین سالانه دما و روند تغییرات آن از1351 تا 1401 نشان 
می دهد در 5 دهه گذشته افزایش دما موجب افـزایـش پتانسیل تبخیر و تعرق و افزایش 
نیاز آبی شده که تاثیر مخرب آن در وقوع و فراوانی رخداد خشکسالی است. در نمودار 50 
ساله تغییرات دمای میانگین کشور، سال آبی 71-70 با دمای 15/7 درجه سلسیوس 
خنک ترین و سال هـای 1397-1396 و1400 - 1399با دمای 19 درجه سلسیوس به 
عنوان گرم ترین سال ثبت شده است.  روند مقدار بارش تجمعی کاهشی بوده که افزایش 

روند خشکی و تشدید درجه های خشکسالی را در پـی داشته است.
نکته مهم در رابطه با تغییرات اقلیمی این است که آثار آن محدود به یک کشور خاص 
نیست. آلودگی هوا و منابع آبی در مناطق مرزی و برای کشورهای همسایه، از عوامل 
تنش زا بین این کشورهاست. بنابراین مقابله با تغییرات اقلیمی، گرمایش زمین، جلوگیری 
از انتشار گازهای گلخانه ای و ... همواره پتانسیل بروز تنش را دارند که برای جلوگیری از 

آن باید از هم اکنون چاره اندیشی کرد.
زیست شناس

تبعات ساخت خانه های ویلایی
 درحومه شهرها

در حال حاضر عمده کشورهای توسعه یافته با ساخت برج و مجتمع های بزرگ 
از آب، برق و امکاناتی که در شهرها وجود دارد استفاده می کنند. به دلیل تجمیع 
امکانات و زیرساخت های شهری در کلانشهرها احداث ساختمان های بلند مقرون 
به صرفه تر از این است که هزینه ها در نقاط حومه ای صرف واحدهای یک طبقه شود.
از  امروزه در موضوعات شهرسازی و ساخت مسکن به مسائل محیط زیست، 
جمله منابع آب، فضای سبز، هوا، انرژی و زیرساخت های شهری با وسواس نگاه 
می کنند. با توجه به اقلیم خشک ایران اگر ما به این مسائل بی توجه باشیم به مشکل 

می خوریم.
مسکن  ساخت  از  منطقی تر  بسیار  شهرها  داخل  فرسوده  بافت های  احیای 
در  شهری  برنامه های  تمرکز  دلایل  از  یکی  شاید  ایران  در  اما  است.  حومه  در 
حومه کلانشهرها و شهرهای جدید، عدم ساختار محله محوری پایدار با تمام 
کاربری های مورد نیاز در هر محله و مشقت های ساخت وساز در بافت فرسوده 
باشد؛ زیرا ساخت و ساز در بافت های فرسوده با توجه به مسائلی درخصوص 
تجمیع پلاک ها، موضوع وراثت خانه ها، دریافت پروانه و عدم مدیریت یکپارچه 
و غیره دشوار است. لذا به نظر می رسد دولت کار راحت تر را که ساخت مسکن 
در شهرهای جدید است را انتخاب کرده است. در حالی که آنجا با معضل تامین 

امکانات مواجهیم.
بخش قابل توجهی از آب در مسیر انتقال به شهرهای حومه ای دچار هدررفت 
می شود. بخشی هم دائما در لوله های اصلی که بعضا طولانی است جریان دارد. 
یعنی از دو ناحیه با هدررفت منابع آبی و انرژی و سرمایه مواجهیم. از سوی دیگر 
برای تامین زیرساخت ها و امکانات که بالغ بر 20 مورد را شامل می شود بودجه های 

هنگفتی باید هزینه کرد.
طرح ساخت خانه های ویلایی را صرفا برای مناطق روستایی و شهرهای کوچک، 
مناسب است ، بلندمرتبه سازی در کاهش حمل و نقل، کاربرد بهینه زمین، کاهش 
حجم شبکه های زیربنایی در شهر، کاهش مسافرت درون شهری و کاهش اتلاف 
وقت، ایجاد ساختمان با کاربری مختلط، ایجاد چشم انداز زیبا و خلق فضاهای دنج 
و آرام به شرط طراحی مناسب، و امکان استفاده بهتر و بیشتر از زمین های مرتعی 
و کشاورزی و خاک های صنعتی بلند مرتبه سازی ضروری است، با توجه به وجود 
اراضی گسترده و زیرساخت هایی که از قبل برای شهرهای کوچک تامین شده، 
توسعه افقی و احداث خانه هایی با حیاط های بزرگ توجیه دارد. اما در کلانشهرها و 
حومه آنها که جمعیت زیادی دارند، ساخت خانه های بزرگ به نوعی اتلاف زمین های 

ارزشمند این مناطق است.
جمعیت توکیو و اطراف آن حدود 36 میلیون نفر است؛ زیرا در محله های مختلف 
این کلانشهر خدمات و زیرساخت های شهری برای سکونت چنین جمعیتی در هر 
بخش و محله شهری وجود دارد. ولی ما در اکثر شهرها حتی تهران با مشکل ارایه 
خدمات عمومی مواجهیم. در تهران کسانی که بالای شهر زندگی می کند برای 
دریافت بسیاری از نیاز های روزمره و خدمات مثل تعمیر اتومبیل و خرید برخی 
کالاها به وسط شهر یا جنوب شهر می روند. در واقع تناسب و توازن چندانی در 
امکانات و عدالت فضای شهری از لحاظ اجتماعی و اقتصادی در سطح محلات 

وجود ندارد.
شاید اگر در آینده بتوانیم آب دریا را شیرین و به کلانشهرها منتقل کنیم بتوانیم 
جمعیت بیشتری را به تهران اضافه کنیم اما با توجه به منابع آبی موجود، زیرساخت ها 
و امکانات، فعلا شرایط بارگذاری جمعیت جدید به تهران و حومه این کلانشهرها 13 

میلیون نفری را نداریم.
به نظر می رسد وزارت راه و شهرسازی قادر نبوده در 15 ماه گذشته برنامه ساخت 
یک میلیون  مسکن را عملیاتی کند. بنابراین چاره را در این دیده که زمین را به مردم 
واگذار کند تا خودشان خانه بسازند؛ بدون این که تبعات آن را در نظر بگیرند. وقتی 
شما جمعیتی را به حومه منتقل می کنید باید از قبل مسائل حمل و نقل، تامین آب، 
زیرساخت ها و خدمات را در نظر بگیرید؛ در حالی که هم اکنون چنین امکاناتی وجود 

ندارد.
استاد دانشگاه و کارشناس مسکن

علی شماعی*
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کودکان خیابانی را دریابیم 

"امروزه کودکان خیابانی در اغلب کلان شهرهای دنیا به چشم می خورند اما در 
کشورهای در حال توسعه، با تمامی پیامدهای اجتناب ناپذیرش، از شمار بیشتری 
"کودک  مهر  و  شود  خیابان  روانه  کودکی،  تا  دارد  وجود  زیادی  دلایل  برخوردارند. 
خیابانی" بر پیشانیاش نقش بندد اما بدون شک، فقر و زیستن در جهانی نابرابر، یکی از 

مهمترین علل شکل گیری آن است.
با همه گیری کرونا که بدون شک، ضربه ای سخت بر پیکره اقتصاد جهانی زده و 
اقتصاد خانواده های کم برخوردار را تحت تأثیر قرار داده، کودکانی برای تأمین معاش 
روزانه، روانه محل کار شده و صاحبنظران از افزایش ساعت کاری این کودکان در دوران 

کرونا می گویند.
اغلب صاحبنظران در حوزه مسائل اجتماعی، پدیده کودکان خیابانی را یک مشکل 
اجتماعی رو به رشد تلقی می کنند که از حمایت و امنیت اجتماعی کافی در خیابان ها 
بی بهره و در چرخ های از مشکلات متعدد فردی، خانوادگی و اجتماعی گرفتارند. در 
ایران نیز این پدیده با گسترش روزافزونش خصوصاً در شهرهای بزرگ به یک معضل 
اجتماعی بدل شده که از شرایط نامناسب اقتصادی و اجتماعی برآمده، اغلب آنها 
والدین معتاد و بیکار داشته و ضمن اینکه خود متحمل انواع فشارها و آسیب ها هستند 

پیامدهای منفی بی شماری برای جامعه به همراه دارند.
میرود، سوءاستفاده  پیش  تزریق هم  تا  مواد مخدر که گاهی  بالای مصرف  نرخ 
فیزیکی، جنسی، عاطفی، روانی و طرد اجتماعی در این قشر از کودکان به میزان 
بالایی وجود دارد. خشونت و تحقیری که در خیابانها تجربه میکنند تا آخر عمر، تبعات 
جبران ناپذیری در روح و جسم آنها خواهد داشت که نه تنها سلامت فرد بلکه سلامت 
جامعه را نیز به خطر خواهد انداخت. بیمارهای پوستی، عفونتهای متعدد و درگیر شدن 
در رفتارهای پرخطر جنسی که گاهی حتی ممکن است در دختران به بارداری های 
ناخواسته منجر گردد و به دنبال آن سقط جنین رخ دهد همگی از پیامدهای خیابانی 

شدن این کودکان است.
کودکانی که در این سنین باید در محیط امن و ایمن خانواده نفش کشیده، در 
مدرسه پر و بال گرفته و از جامعه، حمایت کامل دریافت کنند. این در حالیست که 
بیشتر وقتشان را در خیابان می گذرانند، از حقوق اولیه مانند تغذیه مناسب، بهداشت، 
تحصیلات و امنیت محرومند و به دلیل حضور طولانی در خیایان ها و اماکن عمومی با 
مخاطرات متعددی دست و پنجه نرم می کنند. برخی از آنها در حالی که به هر دلیل 
از خانواده خود دور افتاده اند، زندگی تیمی را تجربه کرده که به نوبه خود بسترساز 

مخاطرات ناگواری است. 
از جمله پیامدهایی که این کودکان برای جامعه به دنبال دارند پرخاشگری و خشونت 
اموال  و اعمال خشونت، تخریب  بروز دعوا  به  فرو خورده ایست که می تواند منجر 
عمومی، سرقت، خرید و فروش مواد مخدر و سایر جرائم، حتی قتل شود. زیرا در این 
سنین که مهمترین زمان برای شکل گیری شخصیت افراد به شمار می آید، مراحل رشد 
روانی- اجتماعی اتفاق می افتد. در همین سنین است که کودک باید مهارت های 
اجتماعی را در خانواده و مدرسه به خوبی فرا گرفته به گونه ای که احساس کارآمدی 
کند و خود را فردی مفید در اجتماع و خانواده بداند. در غیر این صورت احساس 
حقارت تقویت می شود. همچنین اگر در این سن، جامعه و خانواده فرصتی برای 
هویت یابی صحیح کودکان فراهم نکنند، امکان این وجود دارد که کودک هویت خود را 

در هویت های آسیب ساز مانند هویت های خشونت آمیز و… پیدا کند.
با همه این اوصاف و بر خلاف تلاش ها و اقداماتی که از سوی برخی نهادها با هدف 
حل مسئله انجام شده اما از شمار این کودکان کاسته نشده و این پدیده همچنان به 
قوت خود باقیست و با شتاب بسیار، پیش می رود. در اینجا نکته شایان توجه این است 
که با توجه به سابقه طولانی این پدیده و از آنجا که این کودکان از صبح تا پاسی از شب 
در خیابان ها حضور مداوم دارند آنگونه که گویی به تصویر ذهنی و عینی ما از خیابان، 
ضمیمه شدهاند، احتمال عادی انگاری مسئله را هم برای شهروندان و هم برای 

سیاستگذاران، افزون کرده و می تواند آنها را به حاشیه برده و فراموش شوند.
از همین رو مقوله کودکان کار، چالش های مرتبط با آن، آیین نامه ها و شرح وظایف 
دستگاه های مرتبط، رویکردهای متعدد و تمامی مداخلاتی که تاکنون در این زمینه به 
اجرا در آمده به بازنگری بسیار جدی و بیش از پیش از سوی مسئولین امر، نیازمند است 
تا کیفیت زندگی فردی، خانوادگی، اجتماعی و روانی آنها را ارتقاء داده و ضمن ممانعت 
از شدت گرفتن آن و افزایش شمار این قربانیان معصوم، از پیامدهای مخربی که هم فرد 

و هم جامعه را مبتلا خواهد کرد، کاست.
در پایان اینکه کودکان خیابانی را دریابیم... 

کودکی که با همه ما فرق می کند، برخلاف سایر شهروندان، چراغ قرمز را دوست 
دارد، بی صبرانه مشتاق آن میماند و ناگزیر با سوز شبهای زمستان و عطش ظهر 
تابستان، رفاقت می کند تا شاید بتواند با پاک کردن شیشه خودرویی غباری از دیده ها 
بزداید، شاخه گلی بفروشد و قهری را به آشتی یا غمی را به شادی تبدیل و اسپندی 
دود کند تا دور شود بدی ها و زشتی ها... اما خود، قربانی اصلی همین شهر و خیابان 

و بی مهری زمانه است.
چشمان این کودکان، حکایت از راز تلخی دارد که نشان از زیستن در جهانی سرشار از 
نابرابریست. کودکانی که شاید هنوز در سرشان رؤیای شیرین کودکی میپرورانند بیخبر 
از اینکه این رؤیای شیرین، روزی یا شبی در کوچه یا خیابانی به بنبست همیشگی 

خواهد رسید.
این کودکان را دریابیم..."

دانش آموخته علوم اجتماعی و جامعه شناسی

وزیرخارجه کشورمان در گفتگویی تلفنی با بورل:

برخی سیاسیون تندرو، خود را پشت 
اتحادیه اروپا مخفی کرده اند 

در  اروپا  اتحادیه  خارجی  سیاست  عالی  مسئول  و  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
گفت وگویی تلفنی، درخصوص موضوعات مورد اهتمام مشترک تبادل نظر کردند.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و جوزپ بورل مسئول عالی 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در گفت وگویی تلفنی، درخصوص موضوعات مورد 
اهتمام مشترک تبادل نظر کردند. امیرعبداللهیان در گفت وگوی تلفنی با جوزپ 
بورل ضمن تشکر از نقش وی در مسیر گفتگو و تعامل، و با انتقاد از ادبیات خارج از 
نزاکت دیپلماتیک بکار گرفته اخیر ازسوی یکی دو وزیر اروپایی، گفت: امروز در اروپا 
برخی سیاسیون تندرو، خود را پشت اتحادیه اروپا مخفی کرده و از جیب اتحادیه خرج 
می کنند. وزیر امور خارجه کشورمان افزود: بدین شکل اهداف راهبردی اتحادیه اروپا، 
قربانی مطامع گروه های خشونت گرا و حتی تروریستی که اطلاعات غلط به این 
سیاسیون می دهند، شده است. رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان نقش مسؤل 
عالی سیاست خارجی و سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا را در دور نگهداشتن 
اتحادیه اروپا از هیجانات غیرسازنده، مهم دانست. امیرعبداللهیان و بورل در این 
گفتگو، آخرین وضعیت روند مذاکره لغو تحریم ها و همکاری جمهوری اسلامی ایران 
و آژانس بین المللی انرژی اتمی را مورد تبادل نظر قرار دادند. جوزپ بورل با اشاره به 
تلاش هایش جهت بازگشت همه طرف ها به تعهدات توافق شده در وین تاکید کرد که 

کماکان به تلاش و ارتباطات جهت رسیدن به توافق ادامه می دهد.
 

فرمانده نیروی زمینی ارتش:

امنیت پایدار در مرزهای کشور 
تحقق یافته است

 فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: امروز به واسطه پیشرفت های دفاعی، تسلیحاتی، 
راهبردی و تاکتیکی که انجام گرفته توانسته ایم در تمامی نقاط صفر مرزی امنیت پایدار 

را ایجاد کنیم.
امیر کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشاره به اهمیت ارتقای توان 
دفاعی کشور، اظهار داشت: امروز به واسطه پیشرفت های دفاعی، تسلیحاتی، راهبردی 
و تاکتیکی که در سطح نیروی زمینی ارتش انجام گرفته است، توانسته ایم در تمامی 
نقاط صفر مرزی امنیت پایدار را ایجاد کنیم. فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: نیروی 
زمینی با تغییرات ساختاری که در درون خود ایجاد کرده است، امروز ضمن بهره گیری از 
نیروی انسانی کارآمد و متخصص در حوزه تولید تسلیحات نیز به خودکفایی رسیده است 
که در این رابطه می توان به تسلیحات ضد زره، سامانه پهپاد، تجهیزات بالگردی و… 
اشاره کرد. امیر سرتیپ حیدری با تاکید بر افزایش قدرت تحرک نیروی زمینی ارتش، 
گفت: امروز یگان های متحرک هجومی نیروی زمینی در مرزهای غرب، شمال غرب 
کشور و همچنین در مرزهای جنوب و مرزهای شرق و جنوب شرق کشور مستقر هستند 

و به طور کلی نیروی زمینی اشراف اطلاعاتی بسیار خوبی در سطح منطقه دارد.

اخبار

رییس مجلس شورای اسلامی:

حل مشکلات در تغییر 
قانون اساسی نیست

 رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برخی نیروها و دسته های سیاسی 
را می بینیم که با قانون اساسی درافتاده اند،اظهار داشت: قانون اساسی ما قانون 
مترقی بوده و امروز حلال مشکلات ما در ابعاد مادی و معنوی است، حل مشکلات 

در تغییر قانون اساسی نیست. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در همایش ملی مسئولیت 
قانون  روز  به مناسبت  آذر ماه(  قانون اساسی که صبح روز)شنبه، 12  اجرای 
اساسی در سالن اجلاس سران و با موضوع احصای راهکارهای مؤثر اجرای قانون 
اساسی بر اساس اصل 113 قانون اساسی و تفسیر شورای نگهبان از این اصل 
برگزار شد با بیان اینکه همه ما بر موضوع اهمیت، قانون اساسی و نقش آن در 
انسجام ملی و وحدت ملی و در پیشرفت کشور خود از این مسیر، اتفاق نظر داریم، 
عنوان کرد: نزدیک ترین و سهل الوصول ترین و مطمئن ترین راه برای تعیین روابط 
و انسجام بین حاکمیت، مردم و جامعه و برای حفظ یکپارچگی کشور و انسجام 
ملی خود، هیچ سندی معتبرتر، مؤثرتر، مورد وثوق تر و در دسترس تر از قانون 
اساسی نداریم پس همه باید با هر گرایش، دین، مذهب و سلیقه و قومیتی که در 
ایران عزیز زندگی می کنیم و شهروند جمهوری اسلامی محسوب می شویم باید 

به آن احترام بگذاریم.
قالیباف در ادامه با بیان اینکه همه ما باید قانون اساسی را میثاق ملی خود بدانیم 
و اولین نکته ای که باید همه به آن توجه کنیم، فرهنگ قانون گرایی است، عنوان 
کرد: قانون و اجرای آن و فرهنگ قانون گرایی، مهم ترین زیرساخت نرم افزاری برای 
هر جامعه و حاکمیتی است و البته که بیشتر و پیشتر از هر کسی، نمایندگان و 

کارگزاران نظام مکلف به تعهد به اجرای قانون اساسی هستند.
قالیباف در ادامه با بیان اینکه همه ما باید بدانیم دور زدن قانون، استناد گزینشی 
به فرهنگ  را  یا تبعیض در اجرای قانون، بدترین صدمات و لطمات  به قانون 
قانون گرایی می زند خصوصاً اگر از مسئولان در اجرای قانون سر بزند، اظهار 
داشت: دور شدن از قانون به انگیزه روان شدن و تسریع در امور آسیب هایش آنقدر 

زیاد است که چنین کاری به صرفه مادی و معنوی ما نبوده و نخواهد بود.
وی در ادامه با اشاره به فرمایشی از امام)ره( گفت: ایشان فرمایشی دارند با این 
مضمون که خروج از چارچوب اختیارات ضررش بیشتر از رشد کار در نقطه دیگری 
است. پس به بهانه اینکه قصد داریم مشکلی را حل کنیم و یا موضوعی را زودتر 
پیش ببریم، حقی را به حق دار بدهیم، عدالتی را برقرار کنیم، نباید باعث قانون 

گریزی شویم که عملی نابخشودنی و کار غیرعقلانی است.

وزیر کشور :

مرکزگرایی در دیوانسالاری کشور 
باید اصلاح شود 

وزیر کشور، احزاب و جریانات سیاسی متعهد به ارزش ها و آرمان های انقلاب 
اسلامی را حلقه های میانی در حکمرانی مردمی توصیف کرد و گفت: مرکزگرایی 

شکل گرفته در دیوانسالاری کشور، غلط است و باید اصلاح شود.
انقلاب  نیرو های  ائتلاف  با اعضای شورای  دکتر احمد وحیدی در نشستی 
اسلامی، افزود: وجود این شورا برای انسجام بخشی به نیرو های طرفدار انقلاب 

در فقدان احزاب قوی و معتقد، بسیار مغتنم است.
وی با تاکید بر ضرورت هم اندیشی برای دستیابی به الگوی مناسب در طی 
کردن ادامه مسیر، اضافه کرد: در این دنیای پیچیده نمی توانیم بدون تجهیز کافی 

وارد صحنه شویم، اینجا جایی است که جامعه سیاسی ما باید شکل بگیرد.
خصوص  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  اظهارات  به  اشاره  با  کشور  وزیر 
حلقه های میانی حکمرانی مردمی ادامه داد: از نگاه ایشان این حلقه ها نقش 

تعیین کننده ای در اداره امور دارند.
و  جمعیت  جوانی  همچون  مهم  مسایل  برخی  تحقق  لازمه  وحیدی  دکتر 
اصلاحات اقتصادی را حضور بدنه اجتماعی دانست و اضافه کرد: دولت ها به 
تنهایی نمی توانند دستیابی به این سیاست ها را محقق سازند و اگر بدنه اجتماعی 

قوی نداشته باشیم، این مسایل بلاتکلیف می ماند.
وی، وجود دیوانسالاری پیچیده را مانعی دانست که در طول سالیان گذشته 
در دستگاه های دولتی شکل گرفته است و یادآور شد: اگر جریانات اجتماعی به 
حرکت در نیایند، حتما اهداف سیاست ها حتی در بخش های اقتصادی هم به 

نتیجه نخواهد رسید.
انتظار یک جهش  اصل 44  ابلاغ سیاست های  با  اینکه  بیان  با  وزیر کشور 
اقتصادی می رفت، اظهار کرد:مناسب عمل نشدن در بخش دولتی و فقدان 

بخش خصوصی متعهد فعال، جزو دلایلی بود که این انتظار محقق نشد.
دکتر وحیدی با انتقاد از اینکه بخش قوی و توانمند در حوزه اقتصاد واجتماع 
فعالیت ندارند و انتظار ها متوجه دولت شده است، گفت: این اعتقاد که دولت 

نقطه آغاز و پایان هر کاری است، زنجیر زدن به پایه های حرکت انقلاب است.
وی خاطرنشان کرد: حداکثر وظیفه دولت این باید باشد که موانع را از جلوی 
پای مردم بردارد تا آن ها تحرک بیشتری داشته باشند. ما در جریانات اجتماعی و 

ساختن یک جامعه قوی و بالنده به چنین حضوری از طرف مردم احتیاج داریم.
 

 پورمحمدی: 

دشمن می داند توان براندازی ندارد
 رئیس مرکز اسناد انقلاب اسلامی گفت: دشمن با اتفاقاتی که پی در پی ایجاد 
می کند به دنبال براندازی نیست و خودش هم می داند توان این را ندارد؛ ولی 
می خواهد جلوی پیشروی کار و تاثیرگذاری ایران را بگیرد و انقلاب اسلامی را در 

دست یافتن به عرصه های جدید ناکام بگذارد. 
انقلاب  اسناد  مرکز  رئیس  پورمحمدی  مصطفی  والمسلمین  حجت الاسلام 
اسلامی همزمان با هفته بسیج، در جلسه شورای معاونان مرکز اسناد انقلاب 
اسلامی گفت: در هفته بسیج هستیم و جا دارد از مجاهدت های بسیجیان، 
شهداء، و امام بسیجیان - کسی که افتخار می کرد بسیجی است - یاد کنیم. همه 

بزرگان نظام نسبت به بسیج توجه و عنایت ویژه داشتند.
 حجت الاسلام پورمحمدی با اشاره به تکاپوی دشمن در مواجهه با نظام اسلامی 
از آن دستکش مخملی که دشمن در زیر آن، دست  به نظر من دیگر  گفت: 
چدنی اش را پنهان کرده بود هم خبری نیست و با همان پنجه فولادین به مبارزه 
با جمهوری اسلامی آمده است. دشمن در این مسیر، تمام شگردهای خود را به 
کار بسته و هر ابزاری را که به کارش می آمده استفاده کرده است. و این حکایت از 
استیصال دشمنان دارد. هیچ دشمنی - غیر از جنگ رو در رو - خودش را کاملا 

عریان نمی کند. مگر اینکه چاره ای غیر از این نداشته باشد.
وی افزود: تحلیل هایی که از سرویس های اطلاعاتی آن ها به دست مسئولین و 
دستگاه های جمهوری اسلامی رسیده نشان می دهد که آن ها امیدوار به موفقیت 
در این عملیات نیستند پس چرا دستکش های مخملی را درآورده اند؟ واقعیت 
این است که چاره ای ندارند. چرا همه نیروهایشان حتی نیروهای غیرسیاسی 
را فراخوان کرده اند؟ نشان می دهد که دچار یک استیصال شده اند. احساس 
می کنند اگر اجازه بدهند جمهوری اسلامی از این مرحله به راحتی و کم هزینه 
عبور کند دیگر قادر نخواهند بود جلوی پیشرفت ملت ما را بگیرند. این تحلیل 
روشن این هاست و لذا عریان به میدان آمده اند و از همه ابزارها و فناوری ها و 

روش ها دارند استفاده می کنند.
حجت الاسلام پورمحمدی درباره هجمه سنگین دشمنان در دو ماه اخیر 
گفت: دشمن از جهت حرفه ای، بسیار پرقدرت و مبتکرانه عمل کرده است. 
روانی  جنگ  و  اطلاعاتی  عملیات های  قوی ترین  از  یکی  بگوییم  می توانیم 
در تاریخ معاصر است. غیر از عملیات مستقیم نظامی، هرآنچه که داشتند به 
صحنه آوردند. حجم تطمیع و تهدید فوق العاده بالاست. اصلا سابقه ندارد که تا 
این اندازه افراد را تطمیع یا تهدید کرده باشند. حجم تولید خبر دروغ، جعلی، 
تحریف وقایع و حادثه آفرینی بسیار زیاد بود. یعنی کاملا معلوم است از همه 
شگردها استفاده کردند. سناریوهای زیادی طراحی کردند و بخشی را توانستند 

عملیاتی کنند.

صدیقه البرزی*

نحوی  به  ایران  اسلامی  جمهوری  اساسی  :قانون  گفت  جمهور  رئیس 
تنظیم، تدوین و نهایی شد که در اجرای آن و اداره امور کشور با هیچ بن بستی 

روبرو نخواهیم شد و این از ویژگی های این قانون است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در همایش ملی مسئولیت اجرای 
قانون اساسی در محل سالن اجلاس سران که به مناسبت 12 آذر روز قانون 
اساسی برگزار شد، اظهار داشت: قانون اساسی میثاق ملی و تبلور و تجسم 
انقلاب شکوهمند اسلامی است.قانون اساسی تضمین کننده جمهوریت و 

اسلامیت نظام و تضمین کننده حقوق اساسی و آزادی های مشروع است.
آیت الله رئیسی ادامه داد: قانون اساسی اساس و اصولی است که هم نشان 
از حقوق و هم نشان از تکالیف دارد. حقوقی که خداوند برای آحاد شهروندان 
قرار داده و تکالیفی که در کنار این حقوق برای مسئولان و دست اندرکاران 
وجود دارد. با توجه به اینکه حق عبارت است از آن قرار واقعی عالم هستی، با 
تکالیفی همراه است و حق و تکلیف باهم است. باید دید قانون اساسی اجرا 
می شود یا برخی از آن مورد کم توجهی قرار می گیرد که جای این در کلاس 
های آکادمیک نیست بلکه در عرصه اجتماعی پرداختن به این اصول برای 

صاحبان حق و تکلیف بسیار آموزنده خواهد بود.
رییس جمهور تصریح کرد: آنانی که حقی دارند براساس قانون اساسی 
بدانند چه حقی دارند و آنانی که تکلیف دارند ببینند آیا به تکلیف عمل کرده 

اند یا نه.
اجرای ناقص قانون اساسی دلیل ناکارآمدی های قانون نیست 

وی با اشاره به سفرش به آفریقا گفت: در این سفر یکی از اساتید برجسته 
حقوق که رفاقت بسیار نزدیکی با  ماندلا داشت، خاطراتی بیان کرد، مبنی 
بر اینکه، بعد از حکومت آقای ماندلا در افریقای جنوبی من و چند نفر  برای 
نوشتن قانون اساسی مامور شدیم و تمام قوانین اساسی دنیا را من و دوستانم 
مطالعه کردیم، به این نتیجه رسیدیم که مترقی ترین قانون اساسی دنیا، قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران است، چون شما موفق شده اید، بین آرمان 

و دموکراسی جمع کنید.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه اجرای ناقص قانون اساسی دلیل ناکارآمدی 
های قانون نیست، گفت: اصول جمهوریت، اسلامیت، استقلال و آزادی نظام 
اسلامی حقوق و آزادی هایی که در قانون اساسی قید شده است، اصل این 
قانون است و روش ها و سازو کارهایی برای اجرای قانون وجود دارد که حتما 
قابل بررسی است و روش قابل تغییر است اما ارزش قابل تغییر نیست. روش 
امکان تغییر دارد و ارزش لایتغیر است. سازوکارها و روش ها را به اقتضا می 

توان برررسی کرد.
هیچ اصلی از قانون اساسی با تعطیلی و اجرای آن با کندی مواجه نشود 

وی خاطرنشان کرد: قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران هیچ بن بستی 
ندارد تنظیم، تدوین و نهایی شدن آن به نحوی است که در اجرای قانون 

اساسی و اجرای امور کشور با بن بست مواجه نخواهید شد.
رئیس جمهور تأکید کرد: همه مسئولان برای احیا، احقاق و اجرای تکالیف 
قانون اساسی در حوزه های اجرایی و تقنینی و اجزای حکومت که در جای 

جای نظام مسئولیت دارند، باید تلاش کنند.
آیت الله رئیسی افزود: باید اعلام کرد متکفل، مسئول و مامور کدام اصل 
یا کدامین اصول قانون اساسی هستید؟ آیا در اجرای این اصل یا اصول 
توفیقاتی که داشته اید، پیشنهاد و نظراتی برای اجرای کامل و متوازن وجود 
دارد یا نه؟ و سوم اینکه آیا با موانع و مشکلاتی در اجرا برخوردید مراتب را اعلام 
می کنید. رئیس جمهور گفت: دانشگاه، نخبگان، خبرگان و صاحبنظران به 
کمک بیایند و مسئولان و دست اندرکاران در این هیات پیگیری قانون اساسی 
پیگیری کنند که هیچ اصلی از قانون اساسی با تعطیلی و اجرای آن با کندی 

مواجه نشود.
به مردمی کردن قانون اساسی گفت: مردمی کردن قانون  با اشاره  وی 
اساسی یعنی همه مردم را با آموزش حقوق و اصول قانون اساسی در همه 
رسانه ها مشارکت دهیم. مردم اگر به حقی که دارند آشنا شوند مرحله بعد 
مطالبه حق است. اصل هشتم قانون اساسی امر به معروف و نهی از منکر که 
امر به همه خوبی ها و نهی از همه پلشتی ها است باید شناخته شود و معروف 
ها و منکرها در همه حوزه ها باید شناخته شود و مردم باید خود را متعهد و 
مسئول بدانند و اینجا امر به معنای غیر توصیه است و معنای مخصوص به 

خود دارد.
عدالت اصل لایتغیر است

آیت الله رئیسی ادامه داد: در این صورت مردم خود را در جایگاه کسی می 
بیند که حقی ادا نمی شود و باید احساس مسئولیت کند، امر به معروف و نهی 
از منکر جای تهمت، دروغ، غیبت و پچ پچ کردن ها، ناسزا گفتن ها و بسیاری 
از نبایدها را سد می کند ودر هر سازمان به جای هر کاری که کمکی نمی کند 
و بلکه جو بدبینی و تهمت را رواج می دهد به اصل امر به معروف و نهی از منکر 
توجه می شود. این نظارت همگانی برای اجرای قانون اساسی، دین و عدالت 

است.عدالت اصل لایتغیر است.

رئیس جمهور با اشاره به آیه ای از قرآن کریم، گفت: مردم قرار است اقامه 
کننده قسط باشند یعنی اگر آموزش و پرورش، آموزش عالی و فرهنگ سازان 
در کشور مردم را به کیفیت در عقل دعوت کنند، خود مردم اقامه و مطالبه 
قسط  عدل خواهند کرد و بعد جامعه ای ایجاد می شود که شاهد فقر، 

بی عدالتی است، فساد نخواهیم بود.
وی با بیان اینکه بعد از توحید هیچ مفهومی گسترده تر و فراگیرتر از عدالت 
وجود ندارد، ادامه داد: عدالت اصل لایتغیر قانون اساسی است. عدالت امری 
فطری پسند است که در قانون اساسی ما به آن تاکید شده و مشارکت عمومی 

را در بر دارد.
رئیسی اظهار کرد: مطالبه گری اجرای قانون اساسی نه فقط در نخبگان، 
چهره ها، اساتید و صاحبان قلم بلکه همه باید در میان همه اقشار جامعه 
وجود داشته باشد همه باید مطالبه گر اجرای اصول مترقی قانون اساسی 
باشند. فرهنگ سازی، مطالبه گری، آموزش و پاسخگویی از همه صاحبان 
تکلیف و مسئولیت، در برابر خداوند، شهروندان، ارباب رجوع و سلسله مراتب 

اداری باید شکل بگیرد.
ایران قوی در پرتو اجرای قانون اساسی شکل می گیرد

رئیس جمهور با اشاره به اینکه تفاوت ما دیگر نظام های دنیا این است که 
قبل از هرچیز باید در برابر خداوند خود را پاسخگو بدانیم، اضافه کرد: همه 
صاحبنظران اجرای قانون اساسی می توانند در این باره اعلام نظر کنند و 
برای اجرا سنجش داشته باشند و بسیاری از عقب ماندگی ها را با نگاه درستی 
که امروز اساتید دانشگاه ها و همه حق شناسان، حق دانان و حق خواهان 

دارند، جبران کنند.
خود را مدافع همه اقوام، گروه ها، دسته ها و مذاهب در کشور می دانم

رئیس جمهور گفت: بنده به عنوان جایگاه اداری خود در مقام رئیس جمهور 
مسئولیت اجرای قانون اساسی را برعهده دارم و خود را مدافع همه اقوام، 
گروه ها، دسته ها و مذاهب در کشور عزیزمان جمهوری اسلامی ایران می دانم 

ومعتقدم شکل گرفتن ایران قوی در پرتو اجرای قانون اساسی خواهد بود.
وی افزود: اگر ایران قوی می خواهیم باید بدانیم که رمز حقد و کینه دشمن 
دقیقا به دلیل این قدرت جمهوری اسلامی و شکل گرفتن ایران قوی به دست 

باکفایت مردم و با تدبیر برای اجرای قانون اساسی است.
آیت الله رئیسی گریزی هم به مسأله انتخابات در کشور زد و گفت: کشور ما 
کشور انتخابات است؛ هر گاه دسته، فکر و جریانی در دولت و بخش های دیگر 
می آید با همین قانون اساسی با شکل گیری سازوکارهای حکومت و نظام 

پیش می رود.
بهترین ملاک برای اجرای عدالت، توافق برای اجرای قانون اساسی است 
و  انتخابات داشتیم  از پیروزی انقلاب  وی ادامه داد: به تعداد سال بعد 
جای شگفتی دارد که کسانی که دم از حقوق بشر و لیبرال دموکراسی می 
زنند چطور از کشوری در منطقه که یک انتخابات در آن برگزار نشده جمایت 
می کنند و به کشوری که به تعداد سال های شکل گیری اشت انتخابات داشته 
حقد و کینه می ورزند؛ آن هم کشوری که امروز جزو آزادترین کشورها از نظر 
مراجعه آرای مردمی است اما دیکتاتورترین و مستبدترین کشورهای منطقه 

مورد حمایت هستند، چطور این را باور کنیم؟
رئیس دولت سیزدهم افزود: از جلوه های روشن برای حقوق بشر و انسان، 

قانون اساسی ما است.
آیت الله رئیسی با استناد به سخن حضرت علی )ع( به مالک اشتر که مردم یا 
مسلمان و هم کیش تو هستند یا مثل تو انسانند، گفت: در کشوری که اساس 
آن بر انتخابات است باید همه گروه ها، احزاب ومذاهب دراجرای قانون توافق 
کنند چون می خواهیم عدالت اجرا شود و بهترین ملاک برای اجرای عدالت، 

توافق برای اجرای قانون اساسی است.
کارآمدی در اجرای قانون اساسی است

وی افزود: باید بر اجرای قانون توافق کنیم و بگوییم همه گروه های سیاسی، 
احزاب و دسته ها بر اجرای قانون توافق کرده و قانونمداری یک اصل باشد و 
هیچ کس خلاف قانون عمل نکند و هیچ کس در هیچ جایگاهی به خود اجازه 

دور زدن و نقض قانون را ندهد.
رئیس جمهور تصریح کرد: در جایی اگر امر فوری و اضطراری پیش آمد، 
خود انجام دادن یک کار فوری هم قانون دارد. مثلا زمان جنگ یا شرایط 
خاصی باشد، انجام یک کار در شرایط خاص هم ضابطه دارد و این امر همه 
را مقید می کند که محور، قانون است و کارآمدی در اجرای قانون اساسی 
خواهد بود. وی افزود: معتقدیم با توجه به اصول مترقی قانون اساسی و 
تقید همه بخش ها در نظام، اگر بر اساس قانونمداری، اجرای عدالت و 
اجرای قانون اساسی حرکت کنیم، کارآمدی نظام اداری کشور در اجرا، قضا 
و مجلس و همه بخش های حکومت اتفاق خواهد افتاد، همگان ثمره نقض 
یا اجرای قانون را دیدیم.همایش امروز نماد و نمود توجه به قانون اساسی و 
آغاز همکاری باشد نه پایان آن. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: توافق همگان 
بر یک اصل و آن اصل اجرای قانون اساسی با همه حقوق و تکالیفی که در 
این قانون وجود دارد، حفظ حقوق شهروندی با مطالبه ای که مردم و نخبگان 
دارند، توجه به اصل پاسخگویی، احیای اصل مترقی امر به معروف و نهی از 
منکر ضروری است. همه بایدها و معروف ها در نظامات سیاسی، اجتماعی 

فرهنگی باید لیست و روشن شود.
وی گفت: گروه های همکاری باید شکل بگیرد و این همکاری و مشارکت 
صاحبنظران در اجرای قانون اساسی کمک کند و بنده به عنوان طلبه می 
گویم که دیدگاه های صاحبنظران کمک به سزایی است و مصمم هستم در 
این دوره از مسئولیت در اجرای اقانون اساسی از هیچ تلاشی فروگذار نکنم و 

همه تلاش خود را برای اجرای آن به کار بگیرم.
رئیس جمهور تصریح کرد: کمک شما،  رهبر معظم انقلاب، حمایت های 
مردم و هدایت های صاحبنظران حتما کمکی خواهد بود تا قانون اساسی به 

تمام و کمال اجرایی شود.

رئیس جمهور :

قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران هیچ بن بستی ندارد 

رئیس قوه قضاییه گفت: هر صنف، قشر و جریانی 
چنانچه تظلم خواه بود، دستگاه قضایی در چارچوب 

قوانین، ملزم است به تظلم خواهی او رسیدگی کند.
در  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
نشست با اعضای اتاق اصناف، اتحادیه ها و جمعی 
از بازاریان، گفت: مجموعه اصناف کشور نه در کنار 
نظام و انقلاب، که در متن نظام و انقلاب بودند و طی 
بیش از 4 دهه اخیر در رفع مسائل عدیده ای مشارکت 

داشتند.
رئیس قوه قضاییه افزود: قوه قضاییه باید مرجع و 
ملجاء تظلم خواهی همه آحاد جامعه باشد؛ هر صنف، 
قشر و جریانی ممکن است سلیقه و عقیده اش نیز با ما 
منطبق نباشد چنانچه تظلم خواه بود، دستگاه قضایی 
در چارچوب قوانین، ملزم است به تظلم خواهی او 

رسیدگی کند.
وی ادامه داد: ضروری است مجموعه اصناف کشور 
بررسی تفکیکی داشته باشد که چه میزان از مسائل 
اصناف، مرتبط با قوا و دستگاه های مختلف کشور 
است و چه میزان از این مسائل مربوط به خود صنوف 

می شود.
سازوکار  وجود  ضرورت  بر  قضا  دستگاه  رئیس 
مشخص جهت نقش آفرینی هر چه بیشتر اصناف در 

وضع و اصلاح قوانین مرتبط با خود تاکید کرد.
و  جلسات  باید  اصناف  گفت:  اژه ای  محسنی 
را در میان خود  نشست های هم اندیشی مستمری 

و  نقطه نظرات  جمعی،  خرد  یک  با  و  کنند  برگزار 
جمع بندی های خود را برای رفع مشکلات صنفی  به 
مسئولان مربوطه در دستگاه های حکومتی ارائه کنند.
وی افزود: با توجه به پیشرفت های حاصله در حوزه 
صنف،  هر  به  مربوط  روز  تکنولوژی های  و  فناوری 
ضروری است سازوکاری ایجاد شود که مسئولان هر 
صنف بتوانند اعضای صنفی خود را با این فناوری های 
برای  صنف  یک  در  شاغلان  تمام  و  کنند  آشنا  روز 
بهره وری بیشتر بتوانند کارهای خود را با تکنولوژی روز 
تطبیق دهند. رئیس قوه قضاییه گفت: شما مسئولان 
و متولیان اصناف کشور، از جمع خودتان نمایندگانی 
را به قوه قضاییه معرفی کنید تا ما در قالب کارگروه 
مشترک، با تعیین اولویت ها، به رفع مسائل و مشکلات 
هر صنف بپردازیم؛ از جمله این مسائل، موضوعات 
مرتبط با اصناف و دیوان عدالت ادرای، سازمان ثبت 
و سازمان بازرسی است که آمادگی داریم به سرعت این 
کارگروه مشترک را تشکیل دهیم تا در خصوص رفع 

مشکلات هر صنف اقدامات لازم را انجام دهیم.
را  قانونی  هر  اصناف،  متولیان  شما  افزود:  وی 
بازرسی  سازمان  تا  کنید  اعلام  را  نشده  اجرایی  که 
پیگری های لازم را به عمل آورد که چرا قانون مزبور به 
مرحله اجرا نرسیده است؟ آیا مشکل از عدم امکان 
اجرای قانون بواسطه مسائل بودجه ای است یا مشکل 
ناشی از تعارض قوانین است یا با ترک فعل و سستی 

مجری مربوطه مواجه ایم؟

کشور  اصناف  متولیان  به  قضا  دستگاه  رئیس 
پیشنهاد داد مجموعه قوانین مرتبط با صنف خود را 
تدوین کرده و یک نسخه از آن را به هر مسئول و مدیر 
جدیدی که منصوب می شود ارائه کنند، چرا که یکی 
از موارد عدم اجرای قانون، آشنا نبودن مدیر و مسئول 
تازه منصوب شده با مجموعه قوانین و مقررات حوزه 

مربوطه است.
وی ادامه داد: با عنایت به تدوین برنامه هفتم و لایحه 
بودجه سال 1402 ، اصناف باید همت کنند تا مسائل 
مرتبط با صنف خود را به وزارتخانه های صمت و اقتصاد 
و سایر دستگاه های مربوطه برای گنجانده شدن در 

برنامه و لایحه مزبور پیشنهاد دهند.
بازرگانی  کارت های  درخصوص  اژه ای  محسنی 
گفت: مسئله کارت های بازرگانی از هر دو وجه )هم از 
حیث کسانی که نباید از آن برخوردار باشند اما کارت 
بازرگانی دارند و اقدام به اجاره دادن آن می کنند و هم 
از حیث آنها که باید از این کارت برخوردار باشند اما 
برخوردار نیستند و یا مشکلاتی در حوزه تمدید کارت 
بازرگانی آنها ایجاد شده(، می تواند با برگزاری جلساتی 

میان متولیان اصناف و مسئولان مربوطه رفع شود.
حل  شوراهای  تشکیل  از  قضاییه  قوه  افزود:  وی 
اختلاف در هر صنفی استقبال می کند و حمایت های 
که  چرا  می آورد؛  عمل  به  را  خصوص  این  در  لازم 
معتقدیم باید مسائل را تا حد ممکن به روش صلح و 

سازش حل و فصل کرد.

رئیس قوه قضاییه:

دستگاه قضایی باید مرجع و ملجاء تظلم خواهی آحاد جامعه باشد
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توصیه هایی برای بهبود عملکرد کلیه ها چطور می توان از ظاهر شدن رگ های 
واریسی جلوگیری کرد؟

تغییرات ناخوشایند در رگ های خونی پاها مشکل بسیاری از افراد است؛ اگرچه 
به نظر می رسد که استعداد ابتلا به این مشکل ارثی است، اما اقداماتی وجود دارد که 

می توانید برای جلوگیری از واریس انجام دهید. 
شاید نتوان به طور کامل از رگ های واریسی و عنکبوتی اجتناب کرد، اما می توان 
وقوع آنها را به تاخیر انداخت و از شدت آنها کاست. در بیشتر موارد، رگ های واریسی 
و رگ های عنکبوتی به دلیل ضعف مادرزادی بافت همبند ایجاد می شوند. این باعث 

می شود که دیواره های سیاهرگ در طول زمان فرسوده شوند.
پاها به ویژه تحت  تأثیر قرار می گیرند؛ زیرا خون باید در برابر نیروی گرانش به قلب 
پمپ شود. پیشگیری از این عارضه مهم است زیرا واریس در مراحل پیشرفته می تواند 
منجر به عوارض مختلف از درد موضعی و پاهای ورم کرده تا لخته شدن خون یا 

زخم های خطرناک شود.
مطالعات نشان داده اند که در حدود نیمی از بیماران مبتلا به اختلالات وریدی، 
چندین نفر در خانواده تحت تأثیر قرار می گیرند. علاوه بر استعداد ژنتیکی، عوامل 

خطر دیگری نیز وجود دارد:
عنکبوتی  رگ های  و  واریسی  رگ های  شدن  ظاهر  احتمال  بارداری،  دوران  در 

افزایش می یابد.
خطر احتقان یا احتباس خون در وریدهای پا در افرادی که عمدتا ایستاده یا نشسته 

کار می کنند نیز افزایش می یابد.
در افراد دارای اضافه وزن، وزن زیاد بدن فشار زیادی به رگ های خونی وارد می کند. 
در درازمدت، این روند می تواند منجر به ایجاد رگ های واریسی و رگ های عنکبوتی 
شود. علاوه  بر این، بافت همبند با افزایش سن شل می شود. بنابراین افراد مسن 

بیشتر از افراد جوان از نارسایی وریدی رنج می برند.
اگر می خواهید از رگ های واریسی و رگ های عنکبوتی جلوگیری کنید، یک اقدام 

بیش از همه مهم است: حرکت.
- بهتر است به طور منظم ورزش کنید؛ زیرا این کار باعث تقویت بافت همبند 
می شود. آهسته دویدن یا پیاده روی و همچنین انواع دیگر ورزش هایی که به دویدن 

زیاد نیاز دارند بسیار موثر هستند.
ایستادن و نشستن طولانی مدت خودداری کنید.  از  باید  امکان،  - در صورت 
همچنین خود را به استفاده از پله ها به جای آسانسور و پله برقی عادت دهید. بالا 

رفتن از پله ها می تواند به جلوگیری از واریس کمک کند.
- اگر در محل کار مجبورید زیاد بایستید یا بنشینید، چند تمرین ساده ژیمناستیک 

نیز می تواند از سلامت رگ شما محافظت کند.
است  بهتر  کنید،  پیشگیری  عنکبوتی  رگ های  و  واریس  از  می خواهید  اگر   -
کفش های تخت بپوشید. همچنین راه  رفتن با پای برهنه روی سطوح نرم نیز ورزش 

خوبی است.
- پیروی از یک رژیم غذایی سالم مبتنی بر کربوهیدرات های پیچیده، مقدار کافی 
پروتئین و چربی های سالم بسیار مهم است. از غذاهای حاوی نمک پرهیز کنید و از 

غذاهای حاوی فیبر و پتاسیم استفاده کنید.
- آب کافی در طول روز بنوشید؛ چون به گردش خون سالم کمک می کند.

اما  بندازید،  تاخیر  به  را  واریس  تودی، شما می توانید  نیوز  مدیکال  گزارش  به 
نمی توانید به طور کامل از آن جلوگیری کنید. بنابراین مهم است اولین باری که دچار 
واریس می شوید به متخصص مراجعه کنید. با درمان زودهنگام، مشکل معمولا به 

سرعت حل می شود.

مقاومت آنتی بیوتیکی زمانی رخ می دهد که باکتری ها تغییر کرده و می توانند 
با داروهای آنتی بیوتیکی که در واقع باید آن ها را نابود کنند بجنگند و آن ها را 
بی اثر کنند. مقاومت آنتی بیوتیکی تا حدود زیادی، راه های درمانی را محدود 
می کند و یک مسئلهٔ جهانی است. برخی از گونه های باکتریایی اکنون در برابر 

آنتی بیوتیک ها مقاوم شده اند و به هیچ نوع آنتی بیوتیکی جواب نمی دهند.
می کنند،  تغییر  باکتری ها  که  می دهد  روی  زمانی  آنتی بیوتیکی  مقاومت 
به گونه ای که داروهای آنتی بیوتیک نمی توانند این باکتری ها را نابود کنند یا 
جلوی رشدشان را بگیرند. در نتیجه، درمان عفونت های باکتریایی بی نهایت 

سخت می شود. 
مقاومت آنتی بیوتیکی نوعی مقاومت ضدمیکروبی است. قارچ ها، انگل ها و 

ویروس ها نیز می توانند در برابر داروها مقاوم شوند.
در واقع این بدن شما نیست که نسبت به آنتی بیوتیک ها مقاوم می شود؛ بلکه 
این باکتری ها هستند که مقاومت آنتی بیوتیکی پیدا می کنند. وقتی مقاومت 
باکتریوم  آنتی بیوتیک های کمی می توانند روی  آنتی بیوتیکی روی می دهد، 
خاصی مؤثر واقع شوند. آنتی بیوتیک های دیگر اغلب می توانند کمک کنند؛ اما 

مهم این است که گزینه های درمانی زیادی، ممکن و در دسترس باشد.
چرا مقاومت آنتی بیوتیکی یک مسئله است؟

وقتی مقاومت آنتی بیوتیکی رخ می دهد ما نمی دانیم این اتفاق افتاده است تا 
زمانی که نیاز به درمان ایجاد شود. آنتی بیوتیکی که قبلًا مؤثر بوده، ناگهان بی اثر 
یا کم اثر می شود. در واقع زمان می برد تا متوجه شویم مقاومت آنتی بیوتیکی روی 

داده است و در این فاصله زمانی، علائم بیماری بدتر می شود. عفونتی که قبلًا 
در خانه درمان پذیر بود ممکن است حالا نیاز به مراقبت های بیمارستانی داشته 

باشد.
علت مقاومت آنتی بیوتیکی چیست؟

عوامل زیر اغلب موجب بروز مقاومت آنتی بیوتیکی می شوند:
. استفاده بیش از حد از آنتی بیوتیک ها: مصرف آنتی بیوتیک زمانی که واقعاً 
لازم یا مؤثر نیست باعث می شود مقاومت آنتی بیوتیکی ایجاد شود؛ مثلًا بیشتر 
موارد گلودردها ویروسی هستند و آنتی بیوتیک کمکی به درمان آنها نمی کند. 

حتی عفونت های باکتریایی گوش اغلب بدون آنتی بیوتیک درمان می شوند.
. استفاده نادرست از آنتی بیوتیک ها: باکتری ها از هر فرصتی برای تکثیر خود 
استفاده می کنند. اگر شما یک روز مصرف آنتی بیوتیکتان را فراموش کنید، 
درمان را خیلی زود متوقف کنید، یا از آنتی بیوتیکی که مناسب شما نیست 
استفاده کنید )مثلًا داروی شخص دیگری را استفاده کنید(، باکتری ها دوباره 
شروع به رشد و تکثیر خواهند کرد و در این تکثیر می توانند تغییر کنند )جهش 

کنند(. باکتری جهش یافته نسبت به دارو بی نهایت مقاوم تر است.
. مقاومت خودبه خودی: گاهی آرایش ژنتیکی )DNA( یک باکتریوم تغییر 
می کند یا خودبه خود جهش می کند. آنتی بیوتیک این تغییر تازه رخ دادهٔ باکتریوم 
را تشخیص نمی دهد و نمی تواند آن طوری که باید آن را هدف بگیرد. یا تغییر 

ایجاد شده به باکتری ها کمک می کند با اثرات دارو مبارزه کنند.
. مقاومت انتقال یافته: شما می توانید یک عفونت باکتریایی مقاوم به داروی 

واگیردار را به شخص دیگری انتقال دهید و حالا این شخص عفونتی دارد که به 
آنتی بیوتیک ها جواب نخواهد داد. معمولًا درمان مناسب پیدا خواهد شد؛ اما 

زمان طی شده و باکتری که حالا مقاومت شده، سخت تر درمان می شود.
پیامدهای مقاومت آنتی بیوتیکی چیست؟

وقتی عفونت های باکتریایی نسبت به آنتی بیوتیک مقاوم می شوند، پزشکان 
راه های درمانی محدودتری در دسترس دارند و این مسئله می تواند پیامدهای 

زیر را به دنبال داشته باشد:
. افزایش احتمال تشدید و طولانی شدن بیماری و مرگ

. عوارض جانبی شدید دارو
. طولانی شدن مدت بستری بیمارستانی

. بیشترشدن هزینه های درمان
چه کسانی در معرض آسیب های ناشی از مقاومت آنتی بیوتیکی 

هستند؟
هرکسی که آنتی بیوتیک مصرف می کند در معرض مقاومت آنتی بیوتیکی 

است. 
افراد سالمند و آنهایی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند بیشتر ممکن است دچار 

عفونت های خطرناک باکتریایی شوند که نیاز به درمان با آنتی بیوتیک دارند. 
مصرف آنتی بیوتیک زمانی که واقعاً لازم یا مؤثر نیست باعث می شود مقاومت 
و  هستند  ویروسی  گلودردها  موارد  بیشتر  مثلًا  شود؛  ایجاد  آنتی بیوتیکی 

آنتی بیوتیک کمکی به درمان آنها نمی کند
در موارد زیر احتمال پیامدهای مقاومت آنتی بیوتیکی بیشتر است:

. مبتلا بودن به ایدز
. تحت درمان بودن به دلیل یک بیماری خودایمنی مانند لوپوس و درمان با 

داروهای سرکوب کننده ایمنی
. مبتلا بودن به سرطان

. تحت عمل پیوند عضو قرارگرفتن
عفونت های باکتریایی مقاوم به آنتی بیوتیک چگونه درمان می شوند؟

اگر یک عفونت علائم مقاومت به آنتی بیوتیک را نشان دهد، پزشک ممکن است 
داروی متفاوتی را امتحان کند. داروی جدید ممکن است دارای عوارض جانبی 
شدیدتری باشد و ضمناً امتحان کردن یک آنتی بیوتیک متفاوت، ریسک ابتلا به 

مقاومت به این دارو را نیز بیشتر می کند.
چگونه می توانید جلوی مقاومت آنتی بیوتیکی را بگیرید؟

راهکارهای زیر می توانند احتمال ایجاد مقاومت آنتی بیوتیکی را کاهش دهند:
. فقط آنتی بیوتیکی را مصرف کنید که برای شما تجویز شده است و داروی 

شخص دیگری را مصرف نکنید.
. توصیهٔ پزشکتان را پیگیری کنید تا بیماری تان بدون آنتی بیوتیک درمان شود و 

به پزشک اصرار نکنید تا دارویی غیرضروری برایتان تجویز کند.
. از آلارم ساعت یا موبایلتان برای یادآوری زمان مصرف دارو استفاده کنید تا 
هیچ دوزی را فراموش نکنید. اگر یک دوز را فراموش کردید، از پزشک یا داروساز 

بپرسید چه باید بکنید.
. تمام آنتی بیوتیک تجویز شده را مصرف کنید، حتی اگر احساس می کنید 
بهتر شده اید. اگر مصرف آن را خیلی زود متوقف کنید، باکتری ها مجدداً رشد 

می کنند و ممکن است نسبت به دارو مقاوم شوند.
. دست ها را مرتباً بشویید. رعایت بهداشت ریسک ابتلا به عفونت باکتریایی را 

کم می کند.

ورزش کردن در چه زمانی برای سلامت 
قلب مفید است؟

اگرچه ورزش کردن به طور کلی برای سلامتی مفید است اما یک مطالعه بزرگ 
نشان می دهد که یک زمان خاص از روز ممکن است بیشترین فایده را در کاهش 

خطر بیماری های قلبی عروقی )CVD( و سکته مغزی داشته باشد. 
براساس این مطالعه افرادی که صبح ها ورزش می کنند، بیشترین کاهش خطر 

ابتلا به این بیماری ها را دارند. این به ویژه در مورد زنان صادق است.
به  گفته محققان، فعالیت بدنی بین ساعت هشت تا 11 صبح، در مقایسه با 
فعالیت در ساعات دیگر روز بیشترین تأثیر مثبت را بر کاهش خطر ابتلا به بیماری 

قلبی عروقی و سکته مغزی در افراد دارد.
محققان داده های بیش از 86 هزار نفر را در بانک بیولوژی بریتانیا طی یک دوره 
شش ساله تجزیه و تحلیل کردند. محققان مرکز پزشکی دانشگاه لیدن در هلند 
گفته اند زنانی که تقریبا بین ساعت هشت و 11 صبح ورزش می کنند، به نظر 

می رسد که با کمترین خطر برای حمله قلبی یا سکته مغزی مواجه هستند.
در مقایسه با زنانی که در اواخر روز بیشترین تحرک را داشتند، مشخص شد 
آنهایی که در اوایل یا اواخر صبح فعالیت بیشتری داشتند 22 تا 24 درصد کمتر در 
معرض خطر ابتلا به بیماری قلبی بودند. کسانی که بیشتر در اواخر صبح ورزش 

می کردند، خطر نسبی سکته مغزی را تا 35 درصد کاهش دادند.
هنگامی که محققان زنان و مردان را به طور جداگانه بررسی کردند، مشخص 
از ورزش صبحگاهی سود بیشتری می برند.  شد که زنان به طور قابل توجهی 
به گفته محققان، فعالیت بدنی صبحگاهی با سلامت متابولیک، کاهش سطح 
گلوکز و کاهش مقاومت به انسولین مرتبط است. همچنین ممکن است تمرینات 

صبحگاهی بیشتر از ورزش در اواخر روز هورمون استرس را کاهش دهد.
به گزارش مدیکال نیوز تودی، هورمون استرس یا همان کورتیزول به مرور زمان 
می تواند بر سلامت قلب نیز تاثیر بگذارد. محققان تاکید می کنند: فعالیت بدنی، 
درست مانند مصرف غذا و قرار گرفتن در معرض نور، یک محرک برای ساعت 
شبانه روزی بدن است. ما می دانیم که خوردن غذا بعد از ساعت هشت شب، یا 
قرار گرفتن در معرض نور شدید در شب می تواند اثرات مضری بر ساعت بیولوژیکی 
ما داشته باشد. بنابراین احتمالا داشتن فعالیت بدنی در صبح مناسب ترین زمان 

برای تنظیم صحیح ساعت بدن است.

مطالعات نشان می دهد؛

تجربه استرس روزانه با افزایش سن 
کاهش می یابد

نتایج یک مطالعه تحقیقاتی نشان داد که با افزایش سن، تعداد عوامل استرس زا 
روزانه و واکنش افراد به عوامل استرس زای روزانه کاهش می یابد.

به نقل از ساینس دیلی، »دیوید آلمیدا«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه 
ایالتی پنسیلوانیا، می گوید: »چیزی در مورد پیر شدن وجود دارد که منجر به 
استرس های کمتری می شود. این مسئله می تواند انواع نقش های اجتماعی باشد 
که با بالا رفتن سن انجام می دهیم. به عنوان افراد جوان تر، ممکن است بیشتر 
درگیر شغل، خانواده و خانه باشیم، که همگی مواردی از استرس روزانه را ایجاد 
می کنند. اما با افزایش سن، نقش های اجتماعی ما بیشتر می شود و انگیزه ها 
تغییر می کنند. افراد مسن تر در مورد تمایل به حداکثر کردن و لذت بردن از زمانی 

که در اختیار دارند صحبت می کنند.«
تیم تحقیقاتی از داده های مطالعه ملی تجربیات روزانه استفاده کرد که داده های 
از 3000  از زندگی بیش  از 40000 روز  به زندگی روزانه بیش  جامعی مربوط 
پاسخ  از سال 1995 شروع شد.  زمانی،  بازه  بود.  بزرگسال در طول 20 سال 

دهندگان در زمان شروع مطالعه 25 تا 74 ساله بودند.
پاسخ دهندگان در مصاحبه های تلفنی شرکت کردند که میزان استرس روزانه را 
برای هشت روز متوالی ارزیابی می کرد. این ارزیابی های روزانه در فواصل زمانی 

تقریباً 9 ساله تکرار شد و یک دفترچه خاطرات روزانه در طول 20 سال ارائه شد.
محققان به کاهش اثرات استرس روزانه هم در تعداد عوامل استرس زای روزانه 
گزارش شده توسط افراد و هم در واکنش عاطفی آنها به این عوامل پی بردند. به 
عنوان مثال، افراد 25 ساله تقریباً 50٪ از روزها عوامل استرس زا را گزارش کردند، 

در حالی که افراد 70 ساله استرس را فقط در 30٪ از روزها گزارش کردند.
علاوه بر کاهش تعداد عوامل استرس زای روزانه گزارش شده، محققان دریافتند 
که با افزایش سن، افراد واکنش عاطفی کمتری نسبت به استرس های روزانه نشان 
می دهند. آلمیدا خاطرنشان کرد: »استرس روزانه به طور پیوسته تا اواسط دهه 50 
کاهش می یابد. یک جوان 25 ساله در روزهایی که یک عامل استرس زا را تجربه 
می کند بسیار بد خلق تر است، اما با افزایش سن، ما واقعاً متوجه می شویم که 

چگونه این قرار گرفتن در معرض استرس را کنترل کرده و کاهش دهیم.«
 

محققان تاکید می کنند؛

مصرف کمتر نمک با کاهش ریسک بیماری 
قلبی مرتبط است

محققان به رابطه بین دفعات کمتر مصرف نمک در رژیم غذایی و کاهش خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی عروقی پی بردند.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از ساینس دیلی، بر اساس مطالعه جدید کالج 
آمریکایی قلب و عروق، افزودن نمک اضافی به غذاها به دفعات کمتر با کاهش 
خطر بیماری قلبی، نارسایی قلبی و بیماری ایسکمیک قلبی مرتبط است. حتی 
در میان افرادی که از رژیم غذایی به سبک DASH پیروی می کنند، مداخلات 

رفتاری برای کاهش مصرف نمک می تواند سلامت قلب را بیشتر بهبود بخشد.
شواهد قابل توجهی وجود دارد که مصرف زیاد سدیم را با فشار خون بالا، عامل 
خطر اصلی بیماری های قلبی عروقی، مرتبط می کند. مطالعات اخیر نشان 
می دهد که دفعات افزودن نمک به غذا می تواند برای پیش بینی میزان مصرف 
سدیم فردی در طول زمان مورد استفاده قرار گیرد. دکتر »لو چی«، سرپرست تیم 
تحقیق، گفت: »به طور کلی، ما دریافتیم افرادی که نمک اضافی به غذاهای خود 
نمی پاشند، اغلب در معرض خطر کمتر ابتلاء به بیماری های قلبی هستند.« 
وی در ادامه افزود: »ما همچنین دریافتیم وقتی بیماران پیروی کننده از رژیم 
غذایی DASH به دفعات کمتر نمک به غذایشان اضافه می کنند، با کمترین خطر 
بیماری قلبی روبرو هستند.« در مطالعه حاضر، نویسندگان بررسی کردند که آیا 
تعداد دفعات افزودن نمک به غذاها با خطر ابتلاء به بیماری قلبی در 176570 
شرکت کننده مرتبط است یا خیر. این مطالعه همچنین ارتباط بین دفعات افزودن 
نمک به غذاها و رژیم غذایی DASH را به دلیل ارتباط آن با خطر بیماری قلبی 
بررسی کرد. این مطالعه از یک پرسشنامه در ابتدا برای جمع آوری داده ها در مورد 
دفعات افزودن نمک به غذاها، بدون نمک مورد استفاده در پخت و پز استفاده کرد. 
همچنین از شرکت کنندگان پرسیده شد که آیا در 5 سال گذشته تغییرات عمده ای 
در رژیم غذایی خود ایجاد کرده اند. رژیم غذایی به سبک DASH برای جلوگیری 
از فشار خون بالا با محدود کردن مصرف گوشت قرمز و فرآوری شده و تمرکز بر 
مصرف سبزیجات، میوه ها، غلات کامل، لبنیات کم چرب، آجیل و حبوبات ایجاد 
شد. در حالی که رژیم DASH مزایایی در رابطه با کاهش خطر بیماری قلبی 
عروقی به همراه داشته است، یک کارآزمایی بالینی اخیر نشان داد که ترکیب رژیم 
غذایی DASH با کاهش سدیم برای نشانگرهای زیستی خاص قلبی از جمله 

آسیب قلبی، فشار و التهاب مفیدتر است.

سلامت

مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک ممکن است به قیمت جان تمام شود!

چرا باید نگران مقاومت آنتی بیوتیکی بود؟
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دانش آموزان قمی که چند روز پیش دچار مسمومیت شده بودند هم اکنون در حال 
درمان هستند ولی علت دقیق رخداد حادثه هنوز در دست بررسی است. 

براساس این گزارش ، چند روز پیش - 9 آذرماه - تعدادی از دانش آموزان هنرستانی 
در قم دچار مسمومیت شده و به مراکز درمانی استان قم انتقال یافتند.

پس از آن عبدالله صادق خانی مدیر آموزش و پرورش ناحیه یک قم اعلام کرده بود 
که برابر نظر پزشکان وضعیت عمومی تمامی دانش آموزان خوب است و فقط 2 نفر از 
دانش آموزان به دلیل داشتن بیماری های زمینه ای تحت مراقبت های بیشتر پزشکی 

هستند.
صادقخانی درباره علت بدحالی دانش آموزان گفته بود: علت اولیه براساس نظر 
پزشکان و علائم بالینی، مسمومیت این دانش آموزان بوده که در حال بررسی بیشتر 
از آن دکتر محبی سرپرست معاونت درمان دانشگاه علوم  موضوع هستیم. پس 
پزشکی قم توضیح داد که 18 دانش آموز دچار مسمومیت شده بودند که با چند 
دستگاه امبولانس به یکی از مراکز درمانی قم منتقل شدند و بعد از درمان اولیه 16 
نفر بهبودی نسبی پیدا کردند و 2 دانش آموز هم به دلیل بیماری آسم، دچار بیحالی و 
ضعف هستند. پس از آن ظهر روز 10 آذر "احمد فرخی" پدر یکی از دانش آموزان در 
تماس با خبرنگار ایسنا خواسته بود که ایسنا برای دیدار با این دانش آموزان بستری، 
در بیمارستان حاضر شود. فرخی در این تماس مدعی شد که فرزندش از کمر به 
پایین حرکت ندارد و از قول متخصص مغز و اعصاب گفته بود "این بی حرکتی به دلیل 
استنشاق گاز سمی بوده است"، زیرا دخترش هیچ بیماری زمینه ای هم نداشته است. 
به گزارش ایسنا پدر این دانش آموز یادآوری کرد که با تهران هم تماس گرفته و در پاسخ 
شنیده که "تا زمانی که نوع گاز و منشأ آن مشخص نشود نمی توان درمان را شروع کرد. 
" جواب آزمایش سم شناسی و منشأ سم نیز هنوز مشخص نشده است. مسئولین 
مدرسه باید پاسخگو باشند که منشأ گاز از کجا بوده است. تعدادی از مسئولین هم 
آمدند و در خصوص جریان پرس و جو کردند. خودتان بیایید و ببینید چند نفر الان 
در بیمارستان هستند و حالشان چطور است. ساعتی بعد مقابل بیمارستان بودیم اما 
به دلیل تمام شدن ساعت ملاقات نتوانستیم وارد بیمارستان شویم، اما با مادر یکی از 
دانش آموزان صحبت کردیم.  مادر دانش آموز در خصوص شرح ماجرا توضیح داد: 
»ساعت حوالی 11 بود که از مدرسه زنگ زدند گفتند حال دخترتان خوب نیست 
بیایید دنبالش. پدرش را فرستادم که بعد تماس گرفت و گفت بیمارستان است و 
من آمدم اینجا که فقط معاون پرورشی اینجا بود. بچه ها حالشان خوب نبود، سرفه 
می کردند و نفسشان بالا نمی آمد، بعد یکی یکی بچه ها را آوردند تا جایی که 17 نفر 
که شدند گفتند ظرفیت تکمیل است و بقیه را به بیمارستان دیگری ببرید. دخترم 
می گوید این بو از صبح توی کلاس و سالن پیچیده بوده، بچه ها سردرد داشتند و 
وقتی به مسئولین مدرسه گفتند جدی گرفته نشدند. دخترم توی کلاسی که مسموم 
شدند نبوده، او آسم دارد و زنگ دوم با سر و صدایی که شنیدند از کلاس خارج شدند و 

وقتی از جلوی کلاسی که بوی گاز از آن می آمده رد شده مسموم شده است.
وی در خصوص زمان ترخیص دخترش گفت: قرار بود امروز صبح مرخص شود اما 
به تشخیص پزشک، هنوز باید بماند تا پس از آزمایش، نوع گاز مشخص شود. مادر 
یکی دیگر از دانش آموزان نیز طبق شنیده های دخترش تصریح کرد: »دخترم در 
کلاس بود. می گوید 34 نفر در کلاس بودیم که مسموم شدیم. از صبح بو می آمد اما 
به نظر از پنجره نمی آمد چون کلًا در کلاس باقی مانده بود. تا زنگ دوم این بو ادامه 
داشت و بچه ها بی حال شده بودند به حدی که روی میزها می خوابیدند. بو بیشتر از 
ته کلاس می آمد و یکی یکی از ته کلاس حالشان بد می شد و بیرون کلاس می رفتند.
هم  باز  اما  شود  برگزار  دیگر  جای  کلاس  که  بردند  پایین  طبقه  به  را  همه  بعد 

نمی توانستند در محیط سربسته بمانند، به حیاط رفتند که دیگر آمبولانس آمده و 
همه را به بیمارستان منتقل کرده است.« از منشأ گاز پرسیدم که مشخص شده است 
یا نه؟ هم چنین مدرسه آزمایشگاه هم دارد یا نه؟ گفت: مدرسه شان آزمایشگاه صنایع 
شیمیایی دارد اما می گویند در آن ساعت بسته بوده و هنوز مشخص نشده بوی گاز 
از کجا آمده و اصلًا چه گازی بوده است. با توجه به سخنان والدین به نقل از دانش 
آموزان باز هم با صادقخانی، مدیر آموزش و پرورش ناحیه یک قم، تماس گرفتیم که 
به خبرنگار ایسنا توضیح داد: »روز پنجشنبه چندین بار به بیمارستان سر زده اما هنوز 
نتیجه پزشکی نیامده و تا زمانی که حوزه پزشکی خبر قطعی را ندهد هیچ اظهار نظری 
نمی توان کرد. صادقخانی تاکید کرد: به پدر دانش آموزی که می گوید فرزندش فلج 
شده است حق می دهیم نگران باشد اما پزشک چندین بار تأکید کرده است این 
وضعیت حاصل استرس و فشارهای عصبی بوده و گرفتگی عضله رخ داده است که به 

زودی به حالت عادی برمی گردد.
سرپرست معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

منتظرنتایج آزمایشات هستیم تا علت دقیق مسمومیت را اعلام نماییم 
دکتر حمید محبی سرپرست معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در گفت 
و گویی در خصوص مسمومیت دانش آموزان  گفت:  از زمان وقوع این مسمومیت 
استنشاقی با انتقال دانش آموزان به بیمارستان کاردرمانی آنها به خوبی انجام شده 

است  وتاکنون بیشتر دانش آموزان از بیمارستان  مرخص  شده اند.
وی ادامه داد:نمونه برداری برای شناسایی علت این مسمومیت استنشاقی با حضور 
پزشکان متخصص مرتبط انجام شدو نمونه  برای تشخیص علت به آزمایشگاه ارسال 
شده است ودرحال طی مراحل تشخیص می باشد و پس اعلام نظر آزمایشگاه به 
فوریت به اطلاع مردم استان خواهدرسید. سرپرست معاونت درمان دانشگاه علوم 
پزشکی قم اضافه کرد: از سوی سازمان پدافند غیر عامل نیز از محل نمونه برداری 

شده است و نتایج آن نیز پس بررسی های لازم اعلام خواهد شد.
محبی با رد هرگونه استعمال مواد توسط دانش آموزان گفت:  علت  این اتفاق 
مسمومیت استنشاقی بوده است و مشخص شدن  جواب آزمایشات بیشتر می توان 
در این خصوص اظهار نظر کرد. روابط عمومی آموزش و پرورش استان قم هم اعلام 
کرده که پس از عیادت روز پنجشنبه مدیرکل آموزش و پرورش استان قم از دانش 
آموزان بستری در بیمارستان، آخرین اخبار حاکی از این است که از 18 نفر 6 نفر 
مرخص شده و 12 نفر هنوز در بیمارستان بستری هستند که تنها 2 نفر دچار گرفتگی 

عضلانی شدند و حال عمومی بقیه رو به بهبودی است.
لازم به ذکر است ایسنا همچنین از مدیران استان در سطوح مختلف نیز پیگیر ادامه 
این مسئله شد که آن ها گزارش رسمی را تأیید کردند و معتقدند نقل قول هایی که از 
دانش آموزان بیان شده است ناشی از عدم جامعیت اطلاعات و فضای روانی است؛ 
ضمن این که پزشک معالج دانش آموزانی که دچار گرفتگی عضله شدند معتقد است 

به زودی این مشکل رفع شده و بهبود پیدا می کنند.

در گفت و گو با مسئولان مرتبط  بررسی شد؛

آخرین وضعیت مسمومیت دانش آموزان قمی

رئیس دانشگاه قم:

پژوهش های علمی باید متناسب
 با نیازهای امروز کشور باشد

رئیس دانشگاه قم گفت: بیشتر پژوهش های ما به خصوص در حوزه علوم انسانی ناظر 
به نیازهای کشور و جامعه نیست؛ پژوهش های انتزاعی محض است که فرد فقط برای 

رسیدن به یک رتبه علمی انجام می دهد.
حجت الاسلام احمدحسین شریفی روز 12 آذرماه در نشست خبری با اصحاب رسانه 
به مناسبت هفته پژوهش در خصوص اهمیت پژوهش بیان کرد: هفته پژوهش که از 
امروز تا پایان هفته واقع شده است فرصت مناسبی برای شناخت مسائل مختلف حوزه 
پژوهش و خدماتی است که پژوهش می تواند به مردم و جامعه ارائه دهد. مراکز علمی 
بدون پژوهش مراکزی مرده هستند به همین دلیل پژوهش یک امر دائمی است که رشد 
قدرت و اقتدار جامعه را به دنبال دارد.  وی افزود: یکی از معضلات در حوزه پژوهش در 
دنیا مسئله اخلاق پژوهش است، چه پژوهش هایی که در آن ها اخلاق پژوهشی رعایت 
نمی شود و حتی پژوهش دیگران را به سرقت می برند که اسناد و آیین نامه های مربوط 
به این موضوع باید مورد تأکید قرار داده شود. شریفی در خصوص اقتصاد پژوهش نیز 
تشریح کرد: دولت ها معمولا سرمایه گذاری ویژه بر روی پژوهش دارند؛ ما علی رغم اینکه 
جزء کشورهای پیشرفته هستیم اما در حوزه پژوهش جزء کشورهای برتر قرار نداریم. 
ریاست دانشگاه قم در خصوص فرهنگ پژوهش توضیح داد: باید از کودکی بتوانیم 
ادبیات و روحیه پژوهشگری و تحقیق را به کودکان بیاموزیم که سهم عمده ای از تحقق 
آن بر عهده آموزش و پرورش است. وی دیپلماسی و امینت آفرینی پژوهش را نیز از دیگر 
شاخه های پژوهش بیان و در خصوص فهم اولویت های پژوهش تصریح کرد: بیشتر 
پژوهش های ما به خصوص در حوزه علوم انسانی ناظر به نیازهای کشور و جامعه نیست؛ 

پژوهش های انتزاعی محض است که فرد فقط برای رسیدن به یک رتبه انجام می دهد.
پایان نامه و رساله دانشجویی داریم که  شریفی تأکید کرد: ما در سال ده ها هزار 
اگر تقاضا محور باشد بسیاری از مشکلات را می توان به وسیله آن ها حل کرد. وی در 
خصوص وضعیت پژوهشی استان قم عنوان کرد: استان قم مزیت های بسیاری در حوزه 
پژوهش در تمامی علوم مختلف دارد؛ روی کاغذ وضعیت استان در حوزه پژوهش خوب 
است اما در عمل نیاز به همراهی بیشتر مسئولین استان و هم افزایی مراکز پژوهشی 
است تا بتوانیم به پنج استان برتر در حوزه پژوهش در کشور برسیم و این ظرفیت در 

استان قم به خصوص در حوزه علوم انسانی و اسلامی وجود دارد.
رئیس دانشگاه قم عنوان کرد: در حال حاضر 150 ملیت در قم حضور دارند و نگاهی 
جهانی به این شهر می شود.. دفتر ارتباط دانشگاه با صنعت و جامعه را در شهرک 
صنعتی شکوهیه داریم و در رویکرد جدید دانشگاه دنبال این هستیم که دوره های 
کارورزی سطوح مختلف را جدی تر دنبال کنیم تا دانشجو در دوره کارشناسی بتواند 

مهارت آموزی کرده و از علم خود در عمل استفاده کند.
برنامه های هفته پژوهش در دانشگاه قم

فراهانی فرد، معاون پژوهش و فناوری دانشگاه قم، نیز در این مراسم با اشاره به اینکه 
برنامه های هفته پژوهش به سه بخش جشنواره برگزیدگان پژوهش و فناوری، نمایشگاه 
و پژوهش های حوزه دانش آموزی و تقدیر از آن ها اختصاص دارد گفت: در پی این 
جشنواره فراخوان در دانشگاه ها و مراکز نسبت یه معرفی پژوهشگران برتر داده شد 
سپس با تشکیل کمیته های علمی و داوری متشکل از اساتید دانشگاه ها در رشته های 
مختلف و بررسی پرونده ها اشخاص برگزیده معرفی شده و فردا از آن ها تقدیر خواهد 
شد. وی ادامه داد: در این جشنواره ها تقدیر از پژوهشگران و فناوران در اقشار مختلف 
از جمله اساتید، دانشجو، دانش آموز، کارمند و پژوهشگران آزاد و حوزه علمیه برگزیده 
شده اند تقدیر می شود که سعی کردیم تمامی دانشگاه ها به نوعی مشارکت داشته 
باشند. فراهانی فرد در خصوص شعار هفته پژوهش اضافه کرد: شعار هفته پژوهش 
تحت عنوان "هفته پژوهش، پیشران تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین" است که با شعار 
سال هماهنگ شده است و همه باید دست به دست هم دهیم تا این شعار محقق شود. 
وی در خصوص ارتباط دانشگاه ها و صنعت و جامعه توضیح داد: پایان نامه ها و رساله ها 
به سمتی رفته است که نیازهای استان را رفع کند؛ همچنین از طریق تقویت ارتباط 
دانشگاه و صنعت، فرصت مطالعاتی در صنعت، کارورزی دانشجویان در صنعت و... 

سعی می شود ارتباط دانشجویان و دانشگاه نیز با صنعت تقویت شود.
در ادامه این نشست رهسپارفرد، دبیر کمیته نمایشگاه هفته پژوهش و رئیس پارک علم 
و فناوری استان قم بیان کرد: نمایشگاه هفته پژوهش از 13 تا 15 آذرماه در ساعات 9 تا 

12 و 16 تا 20 در محل نمایشگاه دائمی استان قم برگزار می شود.
و  کردند  ثبت نام  نمایشگاه  این  در  شرکت  برای  مجموعه   100 کرد:  عنوان  وی 
پس از ارزیابی انجام شده غرفه های مرتبط با پژوهش دانشگاه ها، صنعت عمومی، 
استارت آپ ها، کارگاه های آموزشی، نشست تخصصی و... ارائه خدمات خواهند داد؛ 
همچنین در راستای مردمی سازی از شرکت های دانش بنیان زیادی دعوت شده است 

که بخش زیادی از نمایشگاه  را این شرکت ها تشکیل می دهند.
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  خبرداد؛

کسب رتبه های برتر مسابقات قرآنی
 توسط دانش آموزان قمی

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: در مسابقات قرآنی مدارس استعدادهای 
درخشان 11 نفر از دانش آموزان قمی رتبه های برتر را کسب کردند.

علیرضا رحمیمی در گفت وگویی، با اشاره به برگزاری انتخابات شورای دانش آموزی، 
اظهار کرد: افرادی که برای این شورا داوطلب شده و فعالیتی انجام می دهند در حقیقت 
فعالیت های اجتماعی را تمرین می کنند. وی با بیان اینکه مسابقات قرآنی مدارس 
استعدادهای درخشان را پشت سر گذاشته ایم، مطرح کرد: تعداد 9 نفر از دانش آموزان 

دختر در این بخش شرکت کرده اند که از این تعداد 6 نفر موفق به کسب رتبه شدند.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم ادامه داد: همچنین در بخش دانش آموزان پسر 

نیز تیم 10 نفره اعزام شدند که 5 نفر از آن ها رتبه های برتر کشوری را کسب کردند.
وی از برگزاری جلسات دانش آموزی با استاندار قم یاد کرد و گفت: در این جلسات 
دانش آموزان نخبه دختر و پسر مباحثی در حوزه های مختلف علمی، فرهنگی و 
اجتماعی مطرح کردند. رحیمی اضافه کرد: در نخستین جلسه که برای دانش آموزان 
پسر بود 32 نفر و برای دانش آموزان دختر تعداد 30 نفر در جلسه با استاندار قم حضور 
داشته اند. وی با اشاره به اینکه این جلسات توسط خود دانش آموزان اداره  می شد، 
خاطرنشان کرد: در این جلسه به آینده انقلاب اسلامی امیدوار شدیم چراکه عمق 
استدلال ها و منطق دانش آموزان بسیار خوب بود.  مدیرکل آموزش و پرورش استان قم 
با بیان اینکه یادواره شهدا را در هزار و 481 مدرسه استان به صورت همزمان و سراسری 
برگزار کردیم، تصریح کرد: خوشبختانه در روز برگزاری این یادواره، وزیر آموزش و پرورش 
نیز در استان حضور داشت و بازتاب خوبی نیز به همراه داشت.  وی در پایان یادآور شد: 

در این یادواره ها تلاش کردیم تمام کار با مشارکت خود دانش آموزان برگزار شود
 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد:

پی گیری استاندار برای کاهش قیمت 
زمین های شهرک های صنعتی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم از پیگیری استاندار قم برای کاهش 
قیمت زمین های شهرک های صنعتی خبرداد.

روح الله ابراهیمی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: تلاش ما بر این است که تسهیلات 
لازم برای استقرار واحدها در شهرک های صنعتی را فراهم کنیم.

وی با اشاره به اینکه در این راستا تلاش کردیم شهرک صنعتی ثامن را به قواره های 
90 متری تقسیم کنیم، مطرح کرد: طبیعتا زمانی که این متراژها کم تر باشد واحدها 

می توانند با پرداخت مبالغ کم تری در شهرک استقرار پیدا کنند.

سخنگوی دولت خبرداد:

رشد 25 درصدی شبکه ملی اطلاعات
 در دولت سیزدهم

سخنگوی دولت با بیان اینکه شبکه ملی اطلاعات از ابتدای این دولت 25 درصد 
رشد داشته افزود: دولت سیزدهم در یک سال و سه ماه به اندازه 8 سال گذشته در 

تکمیل شبکه ملی اطلاعات سرعت بخشی کرده است.
به گزارش ندای قم به نقل از مهر،علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در اردوی 
روایت نصر 1 که با موضوع »جهاد تبیین با محوریت طرح کلان رهبری«، در شهر قم 
برگزار شد، حضور پیدا کرد و با موضوع عملیات فریب و مصادیق طرح دشمن برای 

مواجهه با ایران قوی، به سخنرانی پرداخت.
بهادری جهرمی در ابتدای این جلسه به تشریح زمینه ها و عوامل تبدیل شدن آمریکا 
به یک قدرت جهانی پس از جنگ جهانی دوم و تشکیل سازمان ملل متحد بر مبنای 

برتری کشورهای پیروز این جنگ پرداخت.
سخنگوی دولت تصریح کرد: هر تعداد جنگ در هر جای جهان اتفاق بیفتد، برای 
آمریکا خوب است زیرا آمریکا با صادرات سالانه بیش از 130 میلیارد دلار، بزرگترین 
صادرکننده تسلیحات نظامی است و جنگ افروزی در جهان برای آمریکا یک تجارت 
و راهبرد اقتصادی است. وی افزود: با این سیاست آمریکا طی یک قرن اخیر، تقریباً 
هر سال یک جنگ یا به شکل مستقیم ایجاد کرده یا به صورت نیابتی در آن تأثیرگذاری 
کرده است که فقط در یک مورد آن یعنی جنگ یمن، 17 میلیون نفر در معرض قحطی 
قرار گرفتند.   بهادری جهرمی در تشریح دلایل اهمیت جمهوری اسلامی ایران برای 
آمریکا بیان کرد: کشور ما به خاطر جغرافیای سیاسی ویژه، همسایگی با 15 کشور، 
وسعت سرزمینی، جمعیت قابل توجه، چهاراه تجارت جهانی بودن، نیروی انسانی 

مستعد، منابع طبیعی بسیار زیاد و سایر زمینه ها، نقش مهمی در جهان دارد.
سخنگوی دولت ادامه داد: آمریکا بعد از انقلاب اسلامی و زمانی که دید ایران از 
مسیری که مدنظر خودش بوده خارج شده، دشمنی با کشور ما را از روش های مختلف 
از جمله جنگ نظامی در 8 سال دفاع مقدس شروع کرد، با این حال نتوانست به 
خواسته اش برسد و به سراغ سایر روش ها ازجمله جنگ رسانه ای، جنگ اقتصادی 
و جنگ شناختی آمد. وی در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: در سال 1392 
دولتی بر سر کار آمد که می گفت باید برای لغو تحریم ها مذاکره کنیم، در حالی که 
گفتمان مقابل معتقد بود نمی توان با کسی که به دنبال زمین زدن ما است گفت وگو 
کرد و باید جلوی آن ایستاد و اگر قرار بر مذاکره است، باید از موضع قدرت انجام شود.

بهادری جهرمی اضافه کرد: نتیجه این نگاه، تورم 3/59 درصدی در 12 ماهه منتهی 
به شهریورماه 1400 بود که آخرین بار رکوردش در جنگ جهانی دوم شکسته شده بود. 
دلیل اصلی این مقدار تورم، خلق پول دولت وقت بود؛ در سال 92، حجم نقدینگی 
موجود در کشور چیزی در حدود 470 هزار میلیارد تومان بود که در سال 1400 به 4 

هزار 100 هزار میلیارد تومان تبدیل شده بود.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد که در طول یک سال و چند ماه اخیر و با سر کار 
آمدن دولت سیزدهم، مسیر اصلاح مشکلات به وجود آمده در کشور آغاز شده و به 
عنوان مثال فوتی های روزانه 700 نفری کرونا به صفر رسید و تورم 60 درصد در پایان 

دولت گذشته، هم اکنون به حدود 40 درصد رسیده است.
افزایش 5 برابری حجم تجارت خارجی با برخی کشورهای عضو شانگهای

بهادری جهرمی در پاسخ به پرسش دیگری در مورد برنامه دولت برای رسیدگی به 
مناطق محروم تصریح کرد: جنس این دولت توجه به محرومان است. به عنوان مثال 
یکی از دلایل سیاست اصلاح یارانه ها این بود که شیوه قدیمی پرداخت یارانه، به ضرر 
محرومین و به نفع ثروتمندان بود و دهک های درآمدی بالاتر جامعه از یارانه بیشتری 
برخوردار می شدند ولی در شیوه اصلاحی، دقیقاً برعکس شد و دهک های پایین 

جامعه، بیشتر از سایرین یارانه نقدی دریافت می کنند.
سخنگوی دولت در مورد اهمیت عضویت ایران در سازمان همکاری شانگهای نیز 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر هندسه قدرتی که بعد از جنگ جهانی دوم ازجمله با 
تشکیل سازمان ملل متحد در جهان تعریف شده، رو به تضعیف رفته زیرا ناکارآمدی و 
استانداردهای دوگانه آن مشخص شده است؛ ازجمله نشانه های تضعیف این ساختار، 
تشکیل سایر سازمان های منطقه ای و بین المللی از جمله سازمان همکاری شانگهای 

است. 
وی ادامه داد: از زمانی که کشور ما به سازمان همکاری شانگهای پیوسته است، حجم 
مبادلات تجاری ما با برخی کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای به پنج برابر دوره 
گذشته رسیده است و این نشان می دهد ظرفیت اقتصادی این سازمان بسیار وسیع و 

حائز اهمیت است.

معاون فرهنگی حرم بانوی کرامت خبر داد:

دختران فعال محلات استان قم
 در حرم بانوی کرامت ساماندهی شدند

معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت گفت: امور فرهنگی بانوان آستان مقدس، 
قم را به 20 محله تقسیم کرده که آخر هر هفته دختران فعال هر محله در محفل 
دختران بهشتی حرم مطهر شرکت می کنند و برای فعالیت های فرهنگی ساماندهی 

می شوند.
حجت الاسلام مهدی احمدی در اولین نشست ستاد بزرگداشت دهه بصیرت و 
میثاق امت با ولایت که پیش از ظهر امروز در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت 
برگزار شد اظهار کرد: مجموعه فرهنگی آستان مقدس بانوی کرامت بر اساس تجربه 
ای که دارد در برنامه های خود به دنبال رویکرد تعاملی با مردم به ویژه نسل جوان و 

نوجوان است.
وی گفت: ما با رویکرد تعاملی، برپایی نمایشگاهی در ایام اربعین با کمک دخترها را 

رقم زدیم که بازتاب خوبی هم داشته است.
معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت افزود: در امور فرهنگی بانوان حرم مطهر 
بانوی کرامت، محلات قم به 20 محله تقسیم شده و دختران فعال هر محله در آخر 
هر هفته در محفل دختران بهشتی در حرم مطهر شرکت می کنند و برای فعالیت های 

فرهنگی ساماندهی می شوند.
وی ادامه داد: در ایام 13 آبان هم نمایشگاه دختران سرزمین من در حرم مطهر بانوی 
کرامت با همکاری شهرداری و گروه های مردمی فعال قم برگزار شد که از ایده تا اجرا 

توسط دختران نوجوان و جوان دنبال شد.
حجت الاسلام احمدی با بیان اینکه ما در تلاش هستیم این برنامه ها را با مشارکت 
نوجوانان پسر نیز دنبال کنیم، افزود: در ایام دهه بصیرت از این روش استفاده خواهیم 
کرد زیرا هر چه بتوانیم این موضوعات را به شکل تعاملی با مردم در میان بگذاریم و زمینه 

فعالیت خودشان را فراهم کنیم تا دیده شوند نتیجه بهتری خواهیم دید.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

برگزاری پویش قرآئت حدیث کساء از 
شهادت تا ولادت حضرت زهرا)س(

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: مرکز هنر و رسانه این مکان مقدس به 
مناسبت ایام فاطمیه، پویش سراسری قرائت حدیث کساء به نیت تعجیل فرج را برگزار 

می کند.
حجت الاسلام مهدی حسین آبادی در گفتگویی با اشاره به اینکه مرکز هنر و رسانه 
مسجد مقدس جمکران، به مناسبت ایام فاطمیه، پویش سراسری قرائت حدیث کساء 
به نیت تعجیل فرج را برگزار می کند، اظهار کرد: توسل به ساحت مقدس حضرت 
زهرا)س( همیشه از کارگشاترین توسلات بوده و در میان توسلات فاطمی، چله حدیث 

کساء جایگاه خاصی دارد.
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران ادامه داد: حدیث شریف کساء از گذشته 
آنقدر  دیگر،  سوی  از  بوده،  شیعه  بزرگ  مراجع  و  علما  خاص  ارادت  مورد  امروز  تا 
دوست داران اهل بیت )ع( از حاجت روایی به واسطه این حدیث نورانی خاطره دارند 

که شمارش آن ها، کار ساده ای نیست.
وی افزود: در این پویش از مخاطبان دعوت شده است، تا به مدت 40 روز، حدیث 
کساء را به نیت بزرگترین حاجت عالم، یعنی ظهور حضرت مهدی )ع( و دفع فتنه و 

بلاء از عالم قرائت کنند.
حسین آبادی با اشاره به اینکه این پویش از دوشنبه 14 آذرماه مصادف با فاطمیه 
اول آغاز می شود و تا سالروز ولادت حضرت زهرا )س( یعنی 23 دی ماه ادامه خواهد 
داشت، ابراز کرد: یادآوری هر روزه قرائت حدیث کساء در صفحات مجازی مسجد 
مقدس جمکران صورت می گیرد و تمام افرادی که در این پویش شرکت کنند، در قرعه 

کشی پنج کمک هزینه سفر به عتبات عالیات شرکت داده می شوند.
www. وی خاطرنشان کرد: علاقه مندان برای ثبت نام در این پویش باید به سایت

jamkaran.ir مراجعه کنند.

به  بی توجهی  می گویند  درمانی  زوج  متخصصان 
تشابه در جهان بینی با طرف مقابل و ازدواج صرفاً از 
روی اجبار و پاسخگویی به نیازهای جنسی می تواند 

باعث ایجاد مشکلاتی جدی در زندگی مشترک شود.
مهم ترین عامل برای موفقیت در ازدواج ایجاد آرامش 
بین زوجین است. هرچقدر تشابه افکار، عقاید، رفتار 
و سازگاری بین زوجین بیشتر باشد، آرامش در ازدواج 

بیشتر خواهد بود.
یکی از عواملی که عدم سازگاری و احتمال  مناسب 
بودن یا مغایر بودن ِ زن و مرد را برای یک  ازدواج موفق و 
پایدار تعیین می کند، جهان بینی و دنیای ذهنی افراد 
است. همان طور که از خود کلمه پیداست، جهان بینی 
دیدگاه  این یک  است.  جهان  از  کلی  دیدگاه  یک 
فیزیکی از جهان نیست بلکه دیدگاهی فراگیر است در 
مورد هر چیزی که وجود دارد و برای ما حائز اهمیت 
برخوردار  بالایی  اهمیت  از چنان  ویژگی  این  است. 
است که دکتر عاطفه عباسی، روانشناس و مشاور پیش 
از ازدواج در گفت وگو با ایرنا می گوید: »اگر می خواهید 
زندگی مشترک آرام و بدون تنشی داشته باشید لازم 
است هنگام انتخاب همسر ازنظر تشابه دیدگاه ها، 
عقاید و باورهایتان مطمئن شوید در غیر این صورت 
اختلاف در جهان بینی با طرف مقابل می تواند باعث 

ایجاد فاصله و تنش در بین زوجین شود.«
شناخت جهان بینی در ازدواج را جدی بگیرید

جهان بینی نقش اصلی و تعیین کننده در زندگی 
ما ایفا می کند. جهان بینی ها مجموعۀ عقاید، باورها 
و تصورات در مورد مسائل دینی، فلسفی، اجتماعی 
دقیقاً  نفر  دو  به ندرت  می دهد.  شکل  را  سیاسی  و 
جهان بینی مشابهی خواهند داشت، اما ممکن است 
نوع اساسی جهان بینی مشترکی داشته باشند. دکتر 
ازدواج  در  جهان بینی  اهمیت  خصوص  در  عباسی 
می گوید: »ازدواج مهم ترین انتخاب در زندگی است 
چراکه آدم ها به شدت بر روی همدیگر تأثیر می گذارند؛ 
حتی روحیات، خلق و رفتار ما قابل الگوبرداری است 
لذا در ازدواج شناخت دیدگاه، ارزش ها و معیارهای 
طرف مقابل در موضوعات مختلف بسیار حائز اهمیت 
است و لازم است به منظور ازدواج پایدار و موفق وجه 
وجود  مقابل  طرف  با  جهان بینی  درزمینهٔ  تشابهی 

داشته باشد.«
این روانشناس می گوید: »متأسفانه خیلی اوقات، 
نمی دانند  حتی  و  نمی شناسند  را  خودشان  آدم ها 
دنبال چه چیزی هستند؛ این افراد گاهی بدون توجه 
به مسائلی ازجمله تشابه در جهان بینی با طرف مقابل، 
تنها به خاطر اجبار، رفع نیازها و ...ازدواج می کنند 
ایجاد  باعث  می تواند  این چنینی  انتخاب های  اما 

مشکلاتی در زندگی مشترک شود.«
ملاک های مهمی که در ازدواج باید مورد ارزیابی 

قرار بگیرد
به گفته عباسی، برای اینکه بتوانیم تشخیص دهیم 
یا خیر،  باهم سازگاری دارند  ازدواج  برای  نفر  که دو 
دهیم؛  قرار  موردسنجش  را  ملاک هایی  است  لازم 
ازجمله  مواردی  به  می توان  ملاک ها  این  ازجمله 
سن، تحصیلات، سطح فرهنگی، وضعیت اقتصادی، 
تناسب شغلی، مسائل اعتقادی، دیدگاه سیاسی و...

اشاره کرد.
عباسی می گوید اختلاف دختر و پسر در ملاک های 
فوق می تواند مشکلاتی را ایجاد نماید: »این ملاک ها 
نسبی هستند؛ یعنی هرچقدر تعارض بین ملاک های 
طرفین بیشتر باشد، اختلافات به همان مراتب بیشتر 

خواهد بود.« این روانشناس ادامه می دهد: »برخی 
افراد از انعطاف پذیری بالایی برخوردارند؛ به گونه ای 
دین  یک  از  فردی  با  حتی  می تواند  فرد  گاهی  که 
دیگر یا از یک فرقه دیگر ازدواج کند. اگر فردی چنین 
مشخصه ای داشته باشد برای ازدواج با فردی که سطح 
جهان بینی متفاوتی با او دارد، دچار مشکل نخواهد 

شد.«
تأثیر تفاوت عقاید سیاسی در ازدواج

سیاسی  گرایش های  و  سیاست  می گوید  عباسی 
اغلب تأثیر زیادی بر ثبات روابط و ازدواج دارند: »اگر 
افراد سطح سازگاری پایینی داشته باشند و در بعد 
سیاسی با یکدیگر در تضاد باشند، این مورد به تنهایی 
اگر  بنابراین،  آورد.  وجود  به  را  اختلافاتی  می تواند 
است  بلامانع  ازدواج  نباشد  تعارض  در  افراد  دیدگاه 
و  باشد و سازگاری  تعارض  اما چنانچه دیدگاه ها در 
انعطاف پذیری افراد پایین باشد، تعارض حتی دریکی 
از ملاک ها ازجمله مسائل سیاسی نیز می تواند منجر 

به مشکل در زندگی مشترک شود.«
به تفکرات سیاسی اعضای خانواده یکدیگر 

توجه کنید
ازنظر مسائل سیاسی همسو  پسر  و  گاهی دختر 
هستند اما خانواده یکی از طرفین یا یکی از اعضای 
خانواده دختر یا پسر عقاید سیاسی متفاوتی دارند؛ 
دکتر عباسی با اشاره به نقش خانواده ها در مسائل 
می دهد:  توضیح  سیاسی  مسائل  ازجمله  مختلف 
به  به نوعی قومی-قبیله ای است؛  ایران  »ازدواج در 
دو  بلکه  نمی کنند  ازدواج  باهم  نفر  دو  که  معنا  این 
خانواده و دو فامیل باهم ازدواج می کنند. اگرچه در 
شهرهای بزرگ تأثیر و نفوذ خانواده کمرنگ شده است 
اما به هرحال تفکرات و ملاک های فرهنگی-اعتقادی 
و سیاسی خانواده ها در ازدواج تأثیرگذار خواهد بود و 

این مسائل باید در نظر گرفته شود.«
عباسی می گوید مسائل مختلف مربوط به خانواده ها 
نظیر مسائل فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و اجتماعی 
به میزان زیادی در کیفیت زندگی افراد پس از ازدواج 
تأثیرگذار است: »اختلافات بین زوجین گاهی منجر 
به دعوا می شود و آن ها بعد از مدتی آشتی می کنند 
اما خانواده ها همچنان با یکدیگر در عناد و دشمنی 
قرار می گیرند و فشاری که به زوجین وارد می کنند این 
است که بهترین گزینه برای رفع مشکلات، جدایی 

است.«
عقاید  »اگرچه  می کند:  تأکید  ازدواج  مشاور  این 
سیاسی متعارض خانواده ها با دختر و پسر، در ازدواج 
تأثیرگذار است اما در این مورد لازم است سطح پذیرش 
قرار  موردبررسی  نیز  خانواده ها  انعطاف پذیری  و 

بگیرد.«
او ادامه می دهد: »زوجینی که در سن های بالا ازدواج 
می کنند و به پختگی و بلوغ لازم رسیده باشند، تأثیر و 
نفوذ خانواده ها خیلی کمرنگ می شود اما زوجینی 
حدومرزهای  و  می کنند  ازدواج  پایین  سنین  در  که 
مشخصی ندارند، نقش خانواده بسیار تأثیرگذار است 
فرهنگی،  مسائل  است  لازم  شرایطی  چنین  در  و 
سیاسی، اقتصادی و اجتماعی در خانواده ها با دقت 

بیشتری موردبررسی قرار بگیرد.«
حل اختلافات در سطح جهان بینی

 بعد از ازدواج
گاهی جهان بینی زوجین در ابتدای ازدواج به هم 
نزدیک است اما به مرورزمان، ایدئولوژی و جهان بینی 
افراد در مسائل دینی، مادی و سیاسی تغییر می کند 
عباسی  می شود؛  اختلاف  بروز  باعث  عوامل  این  و 
می گوید:  اختلافات  این  حل  و  مدیریت  به منظور 
مختلف  دهه های  در  است  ممکن  افراد  از  »برخی 
زندگی شان دچار بحران شوند و تفکراتشان بر اساس 
افزایش اطلاعات، دانش و تجربه درزمینه های دینی، 
مادی و سیاسی دچار تغییر شود لذا چنانچه زوجین 
باگذشت زمان دچار اختلاف در سطح جهان بینی 
حوزه  روانشناس  به  مراجعه  با  تا  است  لازم  شدند، 

سازگاری خودشان با طرف مقابل را مدیریت کنند.«
این روانشناس تأکید می کند: »ما نمی توانیم آدم ها 
را مجبور به انجام کاری کنیم و بگوییم "تو چندین سال 
با طرز تفکری شبیه به من زندگی کردی، پس باید از 
این به بعد هم این گونه باشی!"؛ دقت کنید این گونه 
رفتارهای کنترل گرایانه و فشار واردکردن به انتخاب، 
عقاید و سلیقه طرف مقابل می تواند عاملی برای از بین 

رفتن مهر و محبت بین زوجین شود.«
دوران آشنایی، یک فرصت طلایی

دکتر عباسی، شناخت و مدت زمان دوران آشنایی 
اختلافات  بروز  از  پیشگیری  در  عامل  مهم ترین  را 
و می گوید: »در دوران  درزمینهٔ جهان بینی می داند 
آشنایی حتماً مدت زمان لازم )3 تا 6 ماه( را در نظر 
بگیرید و شتاب زده عمل نکنید چراکه اغلب زوجینی 
و  سریع  هستند،  ناسازگاری  و  اختلاف  دچار  که 
»در  می دهد:  ادامه  او  گرفتند.«  تصمیم  احساسی 
دوران آشنایی ارتباط با خانواده ها بیشتر می شود و 
زوجین می توانند نگاه کلی تری به طرف مقابل داشته 
باشند؛ در این دوران، دختر و پسر اگر نتوانند با مسائل 
کردن  طی  بدون  بیایند،  کنار  رو  پیش  اختلافات  و 
از آن  ناشی  پراسترس طلاق و ضربه روحی  مراحل 
می توانند از ادامه مراحل ازدواج و عقد رسمی امتناع 
دوران  در  »زوجین  می کند:  تأکید  عباسی  کنند.« 
خواستگاری و همچنین دوران آشنایی باید درباره خط 
قرمز و ارزش هایشان صحبت کنند و طرف مقابل را با 
پرسیدن سؤالات مختلف محک بزنند تا با ناآگاهی وارد 

مقوله ازدواج نشوند.«
از  به اهمیت مشاوره قبل  با اشاره  این روانشناس 
به  ازدواج می گوید: »در کنار شناخت فردی، حتماً 
مشاوره پیش از ازدواج مراجعه کنید. مشاوره قبل از 
ازدواج صرفاً برای این نیست که مشاور نظر دهد که 
دو نفر مناسب یکدیگر هستند یا خیر، بلکه در مشاوره 
توسط  که  شخصی  مشکلات  برخی  ازدواج  از  قبل 
انجام تست های  با  قابل شناسایی نیست،  اشخاص 
روانشناسی تشخیص داده می شود و دور نمای رابطه 
زن و مرد و میزان تناسب یا عدم تفاهم آن ها تخمین 

زده می شود.«

در گفت و گو با یک روانشناس و مشاور پیش از ازدواج مطرح شد؛

این ویژگی مهم در ازدواج را نادیده نگیرید
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وزیر صنعت، معدن و تجارت درمورد دستور رئیس جمهور برای احیای واحدهای راکد گفت: این موضوع تبدیل به یک پروژه 
در خصوص معادن و صنایع شده و تاکنون موفق شده ایم تا 2 هزار واحد را احیا کنیم. 

سید رضا فاطمی امین روز جمعه در حاشیه اختتامیه فصل سوم برنامه »میدون« در جمع خبرنگاران در پاسخ به سؤالی در 
مورد حمایت های ناکافی از واحدهای تولیدی و تعیین سطح اعتبارات افزود: این حرف به نوعی درست است. در کشور تنوع در 
مصارف و کسب وکارها و محدودیت در منابع داریم. این نبود توازن را باید با کارهای خلاقانه جبران کنیم. مثلًا در بحث منابع 
مالی 2 کار را با بانک مرکزی و وزارت اقتصاد آغاز کردیم؛ یکی از این کارها تأمین مالی زنجیره ای است که بهره وری منابع مالی را 
افزایش دادیم. وی ادامه داد: این کار از سال گذشته آغاز شده و باید تقویت شود و اقدام دوم این است که جلوی انحراف منابع 
مالی از تولید را بگیریم تا کسی نتواند منابع را به اسم تولید بگیرد و جای دیگر هزینه کند. پاسخ اصلی این است که روش هایی 

به کار ببریم که با همین منابع موجود بتوانیم حمایت از واحدهای تولیدی را انجام دهیم.
واردکنندگان خودرو در حال مذاکره با طرف های خارجی هستند 

فاطمی امین همچنین در خصوص آخرین وضعیت واردات خودرو گفت: هماهنگی ها انجام شده و اکنون یک ماه است که 
شرکت های واردکننده درگیر کار اجرا شده اند. تأخیر موجود به این دلیل است که واردکننده باید به مذاکره بپردازد و قرارداد 
منعقد کند. در این میان مانعی از سمت ما وجود ندارد. وزیر صمت همچنین در خصوص تکمیل سامانه تجارت گفت: این 
کار وسیع آغاز شده و با تمام واحدهای تولیدی وارد مذاکره شده ایم تا تمام تولید خود را در آن ثبت کنند تا وضعیت تولید را به 
لحظه رصد کنیم. اکنون ارتباطات با گمرک برقرار است و داده هایی را می خواهیم تا این سامانه را تکمیل کنیم. وی در پاسخ به 
سؤالی در خصوص ارزیابی خود از برنامه »میدون« افزود: این برنامه تجربه خوبی در پیوند اقتصاد و رسانه بود و اتفاقات خوبی 

در مدت سه فصل آن رخ داد.

به گفته دبیر انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی، بهترین روش برای تکمیل کریدور بین المللی شمال-جنوب و سایر 
خطوط ریلی ترانزیتی کشور، این است که ایران به همراه کشورهای بهره مند از مسیر در سرمایه گذاری پروژه برای ساخت، 
بهره برداری و انتقال سهیم باشند تا عبور بار کافی به نحو حداکثری تضمین شود و هیچ یک در هنگام بهره برداری عرصه را 

خالی نکند. 
سبحان نظری در گفت وگو با ایسنا، درباره سرمایه گذاری در حوزه حمل ونقل ریلی بیان کرد: در بخش ناوگان نیز با توجه به 
ظرفیت محدود صنایع ریلی داخلی در مقایسه با تقاضای فراوان سال های پیش رو، لازم است زمینه سرمایه گذاری برای حضور 

سرمایه گذاران خارجی در صنعت حمل ونقل ریلی کشور فراهم شود.
وی با بیان اینکه برای توسعه شبکه ریلی و به  ویژه رفع نواقص کریدورهای ریلی بین المللی باید به دنبال جذب سرمایه خارجی 
بود، گفت: یکی از مهم ترین خلأها در کریدور ریلی بین المللی شمال-جنوب عدم تکمیل خط ریلی رشت-آستارا است؛ اگر 
چه در فاصله رشت به آستارا که هنوز مسیر ریلی ساخته نشده، امکان ترانزیت به شیوه ترکیبی وجود دارد اما با تکمیل خط آهن 
در این قطعه، دیگر نیازی به حمل ترکیبی نیست و با ریلی شدن 100 درصدی فاصله بندرعباس تا آستارا، هزینه های ترانزیت 

کاهش خواهد یافت و این می تواند به جذب بار بیشتر کمک کند.
دبیر انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی و خدمات وابسته ادامه داد: بهترین روش برای تکمیل این کریدور و سایر 
خطوط ریلی ترانزیتی کشور، این است که کشور ایران به همراه کشورهای بهره مند از مسیر در سرمایه گذاری پروژه به صورت 
B.O.T )ساخت، بهره برداری و انتقال( سهیم باشند تا عبور بار کافی در دوران بهره برداری به نحو حداکثری تضمین شود. 
قاعدتاً از حالا باید سرمایه گذاری ها به صورت مشترک )به صورت تجمیع سرمایه گذاری های این کشورها( انجام شود تا هیچ 

یک در هنگام بهره برداری عرصه را خالی نکند.

وزیر صمت:

تاکنون 2 هزار واحد تولیدی احیا شده است
دبیر انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل ریلی پاسخ داد

بهترین راه سرمایه گذاری در پروژه های حمل ونقل ریلی چیست؟

بازار کار اعتقاد دارد: دولت به جای تمرکز روی اجرای طرح  یک کارشناس 
کالابرگ و کوپن، بهتر است روی رفع تحریم ها و مهار تورم برنامه ریزی داشته باشیم.
درحالی اجرای آزمایشی طرح کالابرگ در استان هرمزگان آغاز شده است که به 
اعتقاد برخی از کارشناسان، دولت بهتر به جای تمرکز روی چنین طرح هایی، روی 

تورم و رفع تحریم ها تمرکز داشته باشد.
براساس اعلام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، طرح کالابرگ الکترونیکی به 

صورت آزمایشی در استان هرمزگان شروع شده و بازتاب خوبی از آن گرفته شد.
به گفته صولت مرتضوی، به محض اینکه بستر آن فراهم شود، طرح کالابرگ 

الکترونیکی را به صورت آزمایشی اجرا می کنیم.
وی در عین حال اعلام کرد: استفاده از کالابرگ اختیاری است یعنی کسانی که 
خواستند می توانند از کالابرگ و کسانی که مایل نبودند، می توانند از مبلغ نقدی 

آن استفاده کنند.
گفتنی است سازوکار اجرای این طرح این است که کارت الکترونیکی افراد 
معادل مبلغ یارانه شارژ می شود و افراد در یک بازه زمانی مشخص مختار هستند 
با این کارت، پروتئین خرید کنند یا اینکه زمانی که یارانه به حساب افراد واریز 

می شود، پول آن را برداشت کنند.
اصل یارانه ها و کوپن محل تردید است

با  گفت وگو  در  کار  بازار  کارشناس  حاج اسماعیلی،  حمید  رابطه،  همین  در 
تخصیص  درباره  صحبت  گفت:  کالابرگ  طرح  درباره  خبرآنلاین  خبرگزاری 

یارانه هاست. یارانه ها به طور معمول یا نقدی یا غیرنقدی است.
وی افزود: ما شاید کار کارشناسی دقیق و درستی را در خصوص یارانه ها در کشور 
انجام ندادیم و همیشه به دلایلی از دوران جنگ یاد می کنیم که ارائه کوپن روش 

موفقی بوده است.
این کارشناس بازار کار تصریح کرد: درست است که آن زمان در شرایط سختی 
قرار داشتیم که کوپن ها توزیع ارزان عمومی مردم را به نسبتی که بتواند شرایط 
را برای مردم به لحاظ حداقل معیشت تامین کند، موفق بود. اما توجه کنید که 

شرایط متفاوت است. حاج اسماعیلی عنوان کرد: آن زمان نیازها و شرایط مردم 
و رویکردهای اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی مردم کاملا با این دوره یا حداقل دو 
دهه اخیر متفاوت بود. وی تاکید کرد: این که فکر کنیم اگر یارانه ها را در قالب کوپن 

به مردم ارائه کنیم ، حتما موفق تر خواهد بود، محل تردید است.
این کارشناس بازار کار با بیان این که من فکر می کنم اصل یارانه ها به دلیل شرایط 
خاص اقتصادی محل تردید است، گفت: باید قبول کنیم که یارانه در کشور ما طی 

10، 15 سالی که اجرا شده، ناموفق بوده است.
حاج اسماعیلی افزود: شرایط اجتماعی، اقتصادی و حتی سیاسی حاکم بر 
کشور که این روزها شاید خیلی نمود جدی تری در کشور دارد، نشان می دهد که 

مردم شرایط سختی دارند و این روش ها موفق نبوده است.
وی عنوان کرد: اگر ما خیلی دقیق بخواهیم به نگاه ها و نظرات کارشناسی از 
ابعاد مختلف در خصوص اعتراضات و انتقادات دو ماهه اخیر به خصوص توجه 
کنیم، می بینیم که عامل اصلی مشکلات کشور و نارضایتی مردم، جنبه های 

اقتصادی دارد.
به  و  حمایت ها  که  می دهد  نشان  این  کرد:  تاکید  اقتصادی  کارشناس  این 
خصوص پرداخت سوبسیدها و یارانه ها کاملا ناموفق بوده و نتوانسته مشکلات 

مردم را حل کند.
روش های حمایتی تاکنون ناموفق بوده است

حاج اسماعیلی در ادامه گفت: آنچه که می خواهم در این مساله توجه جدی 
داشته باشم، این است که اکثر جمعیت کشور حقوق بگیر هستند؛ حقوق بگیرانی 

که شامل کارمندان، کارگران و بازنشستگان می شوند.
طبقه  همین  دارند،  اقتصادی  جدی  مشکلات  امروز  که  هم  کسانی  عمده 

حقوق بگیران و بازنشستگان هستند.
وی افزود: زمانی که یارانه ها در ابتدا اجرا شد، بخش زیادی از حقوق بگیران جزو 
طبقه متوسط در کشور بودند و یارانه دریافت نمی کردند، اما براساس آمارهای 
رسمی کشور که جمعیت کشور را به 10 دهک تقسیم بندی کرده، اکنون 9 دهک 

کشور از 10 دهک واجد شرایط حمایت های سوبسیدی و یارانه ای در حوزه اقتصاد 
هستند.

این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: این نشان می دهد که اکثریت جمعیت 
کشور دچار فقر نسبی و نیازمند حمایت هستند و طی این 15، 16 سال گذشته 
روش هایی که در خصوص پرداخت یارانه و حمایت های اقتصادی از این گروه ها 

صورت گرفته، کاملا ناموفق بوده است.
حاج اسماعیلی متذکر شد: البته ما باید این دو گروهی که الان به طور مستقیم 
از دولت یارانه می گیرند را مرزبندی کنیم. افرادی که فاقد درآمد هستند و از گذشته 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی بودند را از بقیه مردم که الان دچار مشکلات 

اقتصادی و یارانه بگیر هستند، جدا کنیم.
وی افزود: مدنظر ما این ها نیستند؛ چون فاقد درآمد بودند و به دلیل مشکلات 
خاص اقتصادی مورد حمایت های کمیته امداد و بهزیستی قرار گرفتند. گرچه 
الان هم همه حمایت ها و یارانه ها و سوبسیدهایی که برای آن ها پرداخت می شود، 

کفاف مشکلات آن ها را نمی کند.
کوپن شرایط اقتصادی مردم را عوض نمی کند

این کارشناس اقتصادی گفت: آنچه که موجب نگرانی و مشکلات عدیده برای 
کشور شده و به نظر من باید از آن به عنوان یک بحران اجتماعی یاد کنیم، جمعیت 
گسترده حقوق بگیر کشور هستند که حدود 9 دهک از 10 دهک واجد شرایط و 

مستحق دریافت یارانه هستند و این یارانه ها نتوانسته مشکلات آن ها را حل کند.
حاج اسماعیلی افزود: این که  دولت روش را عوض کند و تبدیل به کوپن کند، 
شرایط را عوض نمی کند. چون آنچه که ما از آن غفلت کردیم و کمتر در نظرات 
کارشناسی و بازنگری و حمایت های اقتصادی و اجتماعی در خصوص سوبسیدها 
و یارانه ها در نظر گرفتیم، نگاه ها و نیازهای جدیدی است که مردم متناسب با 
شرایط اجتماعی فعلی و شرایط جدید جهانی نیاز دارند و آن را باید برای آن ها 

تامین کنیم.
وی تصریح کرد: ما فکر می کنیم الان دوران جنگ هست و مردم همان کالاهای 
اساسی را نیاز دارند و اگر آن ها را تامین کنیم، مشکلات برطرف می شود. واقعا این 
نیست. اگر فکر کنیم ما مثل زمان جنگ می توانیم با کوپن مشکلات اقتصادی 

مردم را که معیشت ضرورت و پایه اصلی است، ساده انگارانه است.
دولت به جای کوپن، روی تورم و رفع تحریم ها تمرکز کند

این کارشناس بازار کار گفت: به هرحال آنچه که الان اتفاق افتاده، این است که 
همین روش ها در کنار سوءمدیریت هایی که در حوزه های اقتصادی اتفاق افتاده، 
نقدینگی کشور را به رقم نزدیک به 5 هزار و 700 هزار میلیارد تومان رسانده که 

همین، عامل اصلی تورم در کشور است.
حاج اسماعیلی افزود: در چنین شرایطی که ما تورم بالای 40 درصد را در کشور 
چند سالی است تجربه می کنیم و تحت تاثیر آن هستیم، یارانه ها قطعا موفق 
نخواهد بود و هر روز افزایش قیمت ها، افزایش تورم و شرایط سخت اقتصادی، 

بی ارزش شدن مقدار و مبلغ سوبسید و یارانه ها را در پی دارد.
وی عنوان کرد: در این شرایط باید بگوییم که یارانه ها اقدامی عوام گرایانه در ایران 
هست که متاسفانه همچنان دولت بر آن اصرار دارد و در حوزه مسائل مدیریتی 
واقعا از یک پشتوانه کارشناسی دقیق و محکم برخوردار نیست. چون این روش 

کاملا ناموفق بوده و نتوانسته مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم را رفع کند.
این کارشناس بازار کار تصریح کرد: بر این اساس، من تاکید دارم که یارانه ها با 
همه گستردگی ای که در کشور دارد، اقدامی عوام گرایانه در اقتصاد ایران است و 
از همان ابتدا هم با همین رویکرد عوام گرایانه در ایران اجرا شد. الان هم متاسفانه 
برخی از مدیران بر همین طبل و شیپور می دمند و این روش ناموفق را ادامه 

می دهند.
حاج اسماعیلی خاطرنشان کرد: به نظر من به جای تمرکز روی پرداخت یارانه ها و 

توسعه کمی آنها، روی رفع تحریم ها و مهار تورم برنامه ریزی داشته باشیم

حاج اسماعیلی کارشناس بازار کار: 

رئیس کانون انبوه سازان پاسخ داد:کوپن شرایط اقتصادی مردم را عوض نمی کند
رکود مسکن به کاهش قیمت منجر می شود؟

رئیس کانون انبوه سازان گفت: رکود تاثیرات مخربی بر عدم تعادل در بازار مسکن 
خواهد داشت؛ زیرا فاصله ی بین عرضه و تقاضا را عمیق تر و جبران آن را بعضا 

ناممکن می کند که در آینده می تواند به افزایش قیمت بینجامد. 
سید محمد مرتضوی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اگر تصور می کنیم رکود 
مسکن شاید در بازار معاملات تاثیر مثبت داشته باشد اشتباه می کنیم. ممکن است 
در دوران رکود عده ای از سازندگان و فروشندگان به دلیل اینکه ضرورت هایی برای 
تامین مالی دارند محصول خود را با قیمت پایین تر عرضه کنند، ولی معاملات آنقدر 
کوچک و منقبض می شود که اثر قابل توجهی بر جامعه هدف و خریداران مصرفی 

نمی گذارد.
وی افزود: عده بسیار کمی ممکن است از رکود منتفع شوند. اما افت ساخت و ساز 
و کاهش معاملات، عدم تعادل در بازار مسکن را عمیق تر می کند. در رکود همیشه 
بی انگیزگی و خروج سرمایه گذاران از تولید مسکن به نحو قابل توجه و وسیعی اتفاق 

می افتد.
قرار  اگر  کرد:  تصریح  و ساختمان  انبوه سازان مسکن  کانون سراسری  رئیس 
باشد سالیانه700 تا 800 هزار واحد مسکونی تولید کنیم که بیش از این دچار 
عقب ماندگی در پاسخگویی به تقاضا نشویم رکود باعث می شود از این هدف دورتر 
شویم. هر ساله تعداد واحدهای مسکونی مورد نیاز بیشتر از گذشته خواهد شد. 
حتی اگر به یک بازار قابل قبول در آینده دسترسی پیدا کنیم خلاءهایی که در شرایط 

رکود ایجاد شده بعضا غیر قابل جبران است و برنامه های آتی را هم مختل می کند.
مرتضوی با بیان اینکه رکود مسکن به این معنی نیست که قیمت افزایش پیدا 
نمی کند گفت: در شرایط فعلی قیمت نهاده های ساختمانی و خدمات مرتبط 
با بخش مسکن از جمله صدور مجوزها و دستمزدها با افزایش مواجه شده است. 

بنابراین رکود را نمی توان عاملی برای توقف یا کاهش قیمت مسکن تصور کنیم.
قیمت یونولیت به 500 هزار تومان رسیده است

وی وضعیت فعلی ساخت و ساز را نامناسب دانست و افزود: تولید مسکن هر ماهه 
در حال کاهش است. در هفته های اخیر هم با افزایش قیمت سیمان، یونولیت، 
دستمزد و غیره مواجه شده ایم که بی میلی سازندگان برای اجرای پروژه ها را در 
پی دارد. سیمان طی روزهای اخیر با مقداری افزایش قیمت مواجه شده و قیمت 

یونولیت هم از حدود 70 هزار تومان به 500 هزار تومان افزایش یافته است.
رئیس کانون انبوه سازان تاکید کرد: بر خلاف پیش بینی برخی کارشناسان که 
چون در رکود هستیم نباید افزایش قیمت داشته باشیم ولی باز هم در بازار معاملات، 

قیمت های پیشنهادی مقداری بالاتر رفته است.
طرح نهضت ملی مسکن شبیه یک طرح شکست خورده است

مرتضوی با بیان اینکه وزارت راه و شهرسازی حمایت لازم را از تولید مسکن توسط 
بخش خصوصی انجام نمی دهد گفت: طرح نهضت ملی مسکن نیز به یک طرح 
شکست خورده شبیه شده است. در این طرح با ناتوانی متقاضیان در پرداخت آورده 
و قفل شدن تسهیلات بانکی مواجهیم که این مساله انگیزه سازندگان و پیمانکاران 

این طرح را کاهش داده است.
وی تاکید کرد: حتی بانک مسکن هم منابع مالی قابل توجهی برای حمایت از 
تولید مسکن ندارد و به نوعی سازندگان را جواب کرده است. طرح نهضت ملی، 

تناسبی با مقیاس 4 میلیون واحد ندارد.
رئیس کانون انبوه سازان ابراز امیدواری کرد تا وزارت راه و شهرسازی بدنه تخصصی 
خود را در حوزه مسکن ترمیم کند و یک نگاه تخصصی و کارشناسانه مبتنی بر طرح 
های بالادستی و تعریف مجدد طرح جامع مسکن، جایگزین سیاست های دستوری 

و غیراجرایی شود.
 

یک کارشناس حوزه کار :

مزد منطقه ای به منزله پرداخت دستمزد 
بیشتر به کارگر است

یک کارشناس حوزه کار از برگزاری جلسات ماهانه شورای عالی کار استقبال کرد 
و گفت: مزد منطقه ای به منزله حذف حداقل مزد یا کاهش دستمزد کارگران نیست 
بلکه مزد منطقه ای مختص مناطقی است که به دلیل شرایط خاص، فراتر از مزد 

حداقلی باید دستمزد بیشتری برای نیروهای کار آن مناطق درنظر گرفته شود. 
حمید نجف در گفت وگو با ایسنا، درباره برگزاری جلسات ماهانه شورای عالی کار و 
تشکیل کارگروه دستمزد اظهار کرد: درباره تشکیل جلسات دستمزد دو نگاه وجود 
دارد؛ یکی نگاه کیفی که به کیفیت جلسات اشاره دارد و یکی نگاه کمی که فرضا 
تا پایان سال 20 جلسه برگزار شود ولی اگر بخواهیم نگاه کمی به جلسات دستمزد 
و کارگروه مزد داشته باشیم و فرضا 20 جلسه تا پایان سال برگزار کنیم، بدون آنکه 

خروجی کیفی درستی داشته باشد، طبعا کارساز نیست.
وی با اشاره به تعیین زمان برگزاری جلسات شواری عالی کار گفت: اینکه جلسات 
از زمانبندی برخوردار شوند و بر اساس آن نمایندگان کارگری و کارفرمایی و دولت 
حضور پیدا کنند، اقدام مثبت و اثرگذاری است به شرطی که برگزاری جلسات 
خروجی کیفی هم داشته باشد و همچنان که بحث قانون مداری را مدنظر دارند، به 

کیفی سازی جلسات هم توجه شود.
این کارشناس حوزه کار، دعوت از پیشکسوتان، صاحبنظران اقتصادی، فعالان 
کارگری و نخبگان در جلسات کارگروه دستمزد را خواستار شد و گفت: حضور 
نخبگان و اقتصاددانان در کنار فعالان حوزه کار و نمایندگان کارگر و کارفرما و دولت 
باعث می شود که هم از نظرات جمعی و خرد جمعی بهره ببریم و هم پایه های علمی 

این کار را در جلسات شورای عالی کار و کمیته مزد تقویت کنیم.
نجف درعین حال ابتکار وزارت کار در به نتیجه رسیدن جلسات دستمزد شورای 
عالی کار پیش از پایان سال گذشته را مثبت ارزیابی کرد و گفت: امیدواریم که امسال 
نیز جلسات مزد با همراهی و همدلی همه گروه ها زودتر و قبل از پایان سال به نتیجه 
برسد. وی در پایان احتمال مطرح شدن مزد منطقه ای در جلسات دستمزد امسال را 
بعید دانست و گفت: منظور از مزد منطقه ای این نیست که حداقل مزد را حذف کنیم 
یا دستمزد کارگر را کاهش دهیم بلکه مزد منطقه ای مختص نواحی و مناطقی است 
که به دلیل شرایط آب و هوایی خاص یا دور افتاده بودن منطقه، دستمزد بیشتری 
برای نیروی کار درنظر گرفته می شود و این مساله فراتر از مزد حداقلی است ولی 
برخی تصور می کنند که مزد منطقه ای به منزله حذف حداقل مزد است در حالی که 
باید به کارگران در شهرستان های محروم و مناطق دارای آب و هوای بد مزد بیشتری 

پرداخت شود.

معاون وزیر اقتصاد اظهار داشت: شاهد آن هستیم که پس از تخلیه آثار قیمتی 
اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها روند رشد شتابان تورم کاسته شده و انتظار می رود 
در صورت ثبات سایر شرایط و تشدید انضباظ پولی و مالی دولت، این روند کاهشی آثار 

خود را تا نیمه ابتدایی سال آینده نشان دهد. 
سید محمدهادی سبحانیان در گفت وگو با  ایلنا درباره انتقاد عده ای از کارشناسان 
مبنی بر اینکه چرا گزار ش ها از مهار رشد نقدینگی منجر به مهار تورم نشده  است، 
اظهار داشت: سیاستی که به تصویب شورای پول و اعتبار و ستاد اقتصادی دولت 
اعمال  طریق  از  که  است  این  می کند  دنبال  را  آن  اجرای  مرکزی  بانک  و  رسیده 
محدودیت های مقداری بر رشد ترازنامه بانک ها رشد نقدینگی کنترل شود. در این 
سازوکار سهم هر بانک توسط بانک مرکزی در رشد نقدینگی مشخص شده و بانک های 
متخلف با جرایمی مواجه خواهند شد. کاهش میزان رشد نقدینگی در ما ه های اخیر 
هم در نتیجه اعمال این قبیل سیاست ها بوده است. البته ما معتقدیم که این سیاست 
باید با قوت و جدیت بیشتری اعمال شود و باید توجه داشت طبق ادبیات اقتصادی آثار 

این سیاست با وقفه زمانی خودش را در تورم حتما نشان خواهد داد.
وی درباره بازه زمانی که اثرات مهار رشد نقدینگی بر روی تورم مشهود می شود، 
تاکید کرد: البته شاهد آن هستیم که پس از تخلیه آثار قیمتی اجرای مردمی سازی 
یارانه ها روند رشد شتابان تورم کاسته شده و انتظار می رود در صورت ثبات سایر شرایط 
و تشدید انضباظ پولی و مالی دولت این روند کاهشی آثار خود را تا نیمه ابتدایی سال 

آینده نشان دهد.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: همانطور که آمارها نشان می دهد، تورم ماهانه کاهش 
پیدا کرده و آمارهای تورمی به ویژه نسبت به دوره آغاز به کار دولت سیزدهم در حال 
بهبود است. براساس آمار بانک مرکزی در آغاز به کار دولت، تورم 12 ماهه 59.3 
درصد بود اما در هشتمین ماه از سال 1401 نرخ تورم دوازده ماهه به 39.9 درصد 

کاهش پیدا کرده است
سبحانیان افزود: هرچند پس از اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها نرخ تورم ماهانه 
افزایش یافت و به حدود 10 درصد رسید اما  روند آن بهبود پیدا کرد و امروز شاخص 
تورم ماهانه به حدود 2 درصد رسیده  است. همچنین این بهبود شاخص را در بحث 
مهار رشد نقدینگی هم می بینیم چنانکه رشد نقدینگی که در سال 99 حدود 40.6 

درصد بود در مهرماه 1401 به 34 درصد رسیده  است.
باید کیک اقتصاد را بزرگ تر وتوزیع آن را عادلانه کرد 

وی با بیان اینکه به دنبال تاکید رییس جمهوری بر لزوم بسیج همه دستگاه ها 
برای مهار تورم، تاکید و اولویت دولت هم مهار و کنترل نرخ تورم است، گفت: باید 
توجه داشت که تورم دلایل تاریخی دارد و دلیل رشد نقدینگی و موتورهای خلق 
نقدینگی، ناترازی بانک ها و ناترازی بودجه  بوده و به طور قطع نمی توان یک شبه و 
یک ساله ناترازی بانکی یا ناترازی بوجه را برطرف و اصلاح کرد. هر چند گام های خوبی 
برداشته شده اما این اقدامات کافی نبوده و باید با عزم بیشتر و جدی تری به سمت 
کنار گذاشتن اقدامات تورم زا و عمل به اقداماتی که نرخ تورم را کاهش می دهد، پیش 

برویم.
اجرای  میزان  و  سرنوشت  درباره  اقتصاد  وزارت  اقتصادی  سیاستگذاری  معاون 
برنامه های دیده شده در نقشه راه رشد غیر تورمی که سال گذشته ارایه شد، اظهار 
داشت: در بحث نقشه راه رشد غیرتورمی و فقرزدا دو موضوع مطرح است؛ نخست 
بحث کیفیت و محتوای این نقشه و موضوع دیگر این است که آیا این برنامه ها به اجرا 
درآمده است یا خیر؟ موضوع اول یعنی کیفیت و محتوای آن کاملا قابل دفاع است 
و منطق تدوین نقشه راه رشد غیرتورمی این بود که تمام فعالیت های دولت مبتنی 
بر چارچوب های مشخص باشد و نباید اقدامات دستگاه ها در تعارض هم باشند و یا 
اینکه یکدیگر را خنثی کنند و اساسا نقشه مبتنی بر این منطق تدوین شد. در بحث 
اجرا هم پیگیری های نسبتا خوبی از سوی وزارت اقتصاد و معاون اقتصادی رییس 

جمهوری انجام شده است.
سبحانیان تاکید کرد: البته برای دستگاه ها اینکه دریک  قالب و چارچوبی مشخص 
عمل کنند، چه بسا سخت است و معتقدم که این نقشه به طور کامل به اجرا نرسیده 
و پیگیری ها برای اجرای آن در حال انجام است اما به لحاظ مفهومی، این بسته کاملا 
قابل دفاع است. در این بسته و نقشه به دنبال رشد غیرتورمی بودیم و رشدی که 
همزمان عدالت اقتصادی را هم در پی داشته باشد و معتقدیم که باید کیک اقتصادی 
را بزرگ تر و همزمان توزیع آن را هم عادلانه کنیم از این رو اصلاحات نظام یارانه ای هم 

جزئی از این نقشه بود.
وی در پاسخ به این سوال که چرا دولت در بحث مردمی سازی یارانه ها افزایش قیمت 

مواد غذایی را مهار نکرد و اساسا چرا این طرح منجر به گرانی مواد غذایی شد، تاکید 
کرد: مشخص است که قیمت  کالایی که برای تولید آن ارز ترجیحی اختصاص پیدا 
می کرده با حذف ارز ترجیحی و افزایش قیمت مواد اولیه، افزایش پیدا می کند. 
انتظاری هم جز این وجود نداشت. اما آنچه باید تدبیر می شد و اتفاق هم افتاد جبران 

افزایش هزینه خانوار از این بابت و پرداخت یارانه بود.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: توجه به این موضوع مهم است که در دولت گذشته 
ابتدا بیان کردند که هر کسی به هر میزان ارز 4200 تومانی می خواهد در اختیارش 
قرار داده می شود. اما پس از آنکه دریافتند اشتباه کردند؛ گفتند ارز ترجیحی فقط 
به حدود بیست و چند قلم کالا اختصاص پیدا می کند و در نهایت هم ارز ترجیحی 
صرفا به 5 قلم کالا اختصاص پیدا کرد و بابت کالاهایی هم که حذف شد ریالی  یارانه  

پرداخت نکردند و یارانه ها افزایش پیدا نکرد.
سبحانیان گفت: در حالیکه در  دولت سیزدهم  در برابر حذف ارز ترجیحی یارانه 
مردم افزایش بی سابقه ای پیدا کرد. البته توجه به این نکته خیلی ضروری است که این 
رقم پرداختی صرفا برای جبران افزایش هزینه ها از این محل در نظر گرفته شده بود و 
سایر افزایش هایی که بالاخره در اثر اتفاقات داخلی یا خارجی بروز کرد می بایست از 

کانال های دیگری مدیریت شود.
وی افزود: بطور مثال همزمان با اجرای سیاست اصلاح نظام یارانه ای جنگ روسیه و 
اوکراین آغاز شد و این در حالی بود که بخش قابل توجه از روغن و گندم تمام دنیا از این 
منطقه تامین می شد و این تنش باعث افزایش قیمت های جهانی مواد غذایی در همه 
کشورها شد، بطوریکه در آمریکا و اروپا افزایش تورم بی سابقه ای را تجربه کردند. این 
شرایط بر قیمت مواد غذایی در کشور ما هم اثر گذاربود و واردات این کالاها با قیمت 
بیشتری انجام شد. همچنین در شرایط افزایش نرخ ارز، قیمت های جهانی این کالاها 

هم افزایش پیدا کرد.
پول پاشی به زیان مردم است

معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: همچنین این طرح تقریبا در ابتدای سال به اجرا رسید 
و می دانیم که ابتدای هر سال معمولا افزایش قیمت سنواتی را تجربه می کنیم. در 
نهایت وقوع همزمان چند اتفاق داخلی و خارجی منجر به این شد که قیمت مواد 

غذایی از چند کانال فشار افزایشی داشته باشد.

معاون وزیر اقتصاد: 
مردم آثار کاهش تورم را از نیمه اول سال ١۴٠2 می بینند



یکشنبه-13 آذر ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65632
ورزشی

در بین تیم های ناکام مرحله گروهی جام جهانی 2022 قطر 4 تیم حضور دارند که 
پیش از آغاز این رقابت ها پیش بینی می شد از گروه شان به مرحله یک هشتم نهایی 

صعود کنند.
براساس این گزارش ،  جمعه شب مرحله گروهی جام جهانی 2022 قطر به پایان 
رسید و 16 تیم صعود کرده به مرحله یک هشتم نهایی این رقابت ها مشخص شدند. 16 
تیم دیگر هم با ناکامی در مرحله گروهی به کار خود در قطر پایان دادند. در این دوره از 
رقابت های جام جهانی تیم هایی بودند که پیش بینی می شد قطعا به مرحله یک هشتم 
نهایی صعود کنند؛ اما در نهایت به این هدف نرسیدند تا لقب ناکام به آنها داده شود. در 

ادامه به بررسی عملکرد این تیم ها پرداخته شده است.
دانمارک

در گروه D جام جهانی تنها یک تیم بسیار قدرتمند حضور داشت و این تیم هم فرانسه 
بود. 3 تیم دیگر این گروه را دانمارک، تونس و استرالیا تشکیل داده بودند و پیش بینی 
می شد که دومین تیم صعود کننده از گروه D تیم دانمارک باشد؛ اما این تیم از استرالیا و 
فرانسه شکست خورد و مقابل تونس به تساوی رسید تا در نهایت با یک امتیاز در جایگاه 

چهارم این گروه قرار بگیرد و از صعود به مرحله یک هشتم نهایی بازبماند.
آلمان

قطعا آلمان بزرگترین ناکام مرحله گروهی جام جهانی قطر است. این تیم با تیم های 

اسپانیا، ژاپن و کاستاریکا همگروه بود و شکست مقابل ژاپن در همان اولین بازی باعث 
شد کار این تیم برای صعود سخت شود. مانشافت در دومین بازی به مصاف اسپانیا 
رفت و مقابل این تیم به تساوی رسید و در نهایت تیم کاستاریکا را مغلوب کرد تا همچون 
اسپانیا 4 امتیازی شود؛ اما به خاطر تفاضل گل، سوم گروهش شد و نتوانست صعود 

کند.
بلژیک

یکی از تیم های پرستاره جام جهانی قطر تیم بلژیک بود. تیمی که دی بروینه، کورتوا ، 
لوکاکو و آزارد و ... را در اختیار داشت و در دوره پیشین جام جهانی به مقام سوم رسیده 
بود. به همین دلیل حضور این تیم در مرحله حذفی جام جهانی قطعی به نظر می رسد.
بلژیک در این دوره از رقابت های جام جهانی با تیم های مراکش، کرواسی و کانادا در 
گروه F قرار گرفته بود و انتظار می رفت همراه با کرواسی دو تیم صعود کننده به مرحله 
یک هشتم نهایی باشند؛ اما در مرحله گروهی تنها توانست تیم کانادا را مغلوب کند تا با 
شکست عجیب از مراکش و تساوی بدون گل مقابل کرواسی با 4 امتیاز در جایگاه چهارم 

گروهش قرار بگیرد و یکی دیگر از اتفاقات عجیب جام جهانی رقم بخورد.
اروگوئه

تیم اروگوئه هم در جام جهانی قطر شرایطی همچون بلژیک داشت. این تیم که همراه 
با تیم های پرتغال، غنا و کره جنوبی گروه H جام جهانی 2022 را تشکیل داده بودند در 
نخستین بازی خود مقابل کره جنوبی به تساوی رسید؛ در ادامه از تیم پرتغال شکست 
خورد و در آخرین مصاف خود در مرحله گروهی تیم غنا را شکست داد تا با تیم کره 
جنوبی هم امتیاز شود؛ اما به خاطر تفاضل گل نتوانست راهی مرحله یک هشتم نهایی 

شود.

جام جهانی 2022 قطر؛

چهار ناکام  نامدار کدام تیم ها بودند؟

عضو سابق کمیته فنی فدراسیون فوتبال به تحلیل دلایل ناکامی تیم ملی در جام 
جهانی پرداخت.

ابراهیم قاسمپور در گفت و گویی ، درمورد حذف تیم ملی فوتبال کشورمان در 
مرحله گروهی جام جهانی 2022 قطر، اظهار داشت: متاسفانه خودمان توقع 
صعود را درست کردیم که غیرمنطقی هم بود . وقتی انتخاب ها در راس کار بد 
می شود و سپس این فرآیند بد به تیم ملی می رسد، صعود در جام جهانی توقع 
بی جایی است. افرادی که حرف و حدیث زیادی درموردشان بود، به هر طریقی 

رئیس فدراسیون شدند و سپس مربی ای را انتخاب کردند که سه سال قبل با وی به 
هر دلیلی قطع همکاری کرده بودند.

وی افزود: این مربی هم درمورد انتخاب نفرات گزینش های خیلی بدی داشت 
و به همین دلیل مشخص بود راه به جایی نمی بریم. همین جام جهانی نشان داد  
فوتبال ما از تیم های آسیایی مثل کره، ژلپن، عربستان، استرالیا، قطر و ... عقب 
افتاده و اگر برخی مواقع نتیجه ای هم می گیریم بیشتر به دلیل خلاقیت و تعصب 

بچه های خودمان است نه مدیریت قوی یا مربی خارجی.

سخنگوی سابق کمیته فنی فدراسیون فوتبال تصریح کرد: در جام جهانی دیدید 
15 تیم با استقاده از مربی وطنی به مرحله حذفی صعود کردند. به جز کره جنوبی 
تیم هایی هم که هزینه کرده و مربی خارجی آوردند، مثل خود ما نتیجه نگرفتند. 
مدام دنبال تعویض مربی هستیم اما کسی نیست سوال کند آیا نیاز به تعویض مدیر 
نداریم؟  فوتبال و در کل مملکت ما مدیران کاربلد، شایسته و خوب می خواهد اما در 
این زمینه محدودیت داریم. قاسمپور درمورد ادامه مسیر تیم ملی، گفت: با امثال 
من زیاد صحبت شده و هرکسی به درست یا غلط نقطه نظرات خودش را گفته اما 
هیچ تاثیری نداشته است زیرا تصمیم گیرندگان کار خودشان را می کنند یا افرادی را 
به عنوان خط دهنده کنارشان می گذارند که آن ها نیز کننده کار نیستند. زیرساخت 
و برنامه ریزی هم نداریم و در جایی که باید هزینه نمی کنیم. در کار پایه برنامه ریزی و 
سرمایه گذاری نداریم و فقط بلد هستیم از زحمات دیگران استفاده کنیم که این کار 

را هم پایه ای و اساسی انجام نمی دهیم.
وی ادامه داد: ما در کمیته فنی مخالف اسکوچیچ بودیم. همانگونه که به دلایل 
مختلف، مخالف کی روش بودیم. به همین دلیل باید مربی ایرانی می گذاشتیم . 
هر نتیجه ای هم رقم می خورد به تجربه آن ها کمک می کرد اما متاسفانه به مربی 

داخلی اعتماد نمی شود. به همین دلیل همیشه با مشکل مواجه می شویم.
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان درمورد نقش کارلوس کی روش در حذف 
این تیم، گفت: به دلایل مختلف وقتی در کمیته فنی بودیم، کی روش را قبول 
نداشتیم اما نقش افرادی که او را آوردند در کسب این نتایج بد و صعود نکردن تیم 
ملی به مراتب پررنگ تر است زیرا اگر آن ها نبودند، قطعا کی روش هم نبود . آن آقایان 
باید بیایند و جواب بدهند. البته با این حرف ها به جایی نمی رسیم زیرا افراد پرقدرت 
و دارای نفوذ که همچنان در راس کار می مانند، تصمیم می گیرند . تصمیم های نا به 

خردانه خود را ادامه می دهند .
قاسمپور اضافه کرد: آقایان قبل از اعزام تیم به جام جهانی هم دست پیش 
گرفتند تا پس نیفتند. گفتند با آوردن کی روش هم تضمینی برای موفقیت وجود 
ندارد درحالی که به اعتقاد من و خیلی از فوتبال فهم های کشورمان، تیم ایران 
در این دوره شانس زیادی برای صعود داشت اما این فرصت را به دلیل بی خردی 

دوستانی که در راس کار هستند از دست دادیم.

راه چاره تیم ملی پس از حذف در جام جهانی؛

دلایل ناکامی تیم ملی فوتبال در جام جهانی 

پرویز مظلومی:

تیم ملی نیاز به تغییرات اساسی دارد
 کارشناس فوتبال با بیان اینکه تیم ملی در جام جهانی مقابل 
آمریکا و انگلیس ترسو بازی کرد و نتوانست نتیجه بگیرد، گفت: 
تفکرات کی روش دیگر به درد نمی خورد و تیم ایران نیاز به 

بازسازی دارد.
پرویز مظلومی در گفتگویی به عملکرد تیم ملی فوتبال ایران 
در جام جهانی 2022 قطر و دلایل حذف این تیم اشاره کرد 
و گفت: نیمه اول دیدار برابر آمریکا را همچون بازی با انگلیس 

ترسو بودیم و نتوانستیم بازی قابل قبولی از خود ارائه دهیم.
به  نیاز  که  بازی ای  در  هم  آن  دفاعی  تاکتیک  افزود:  وی 
یک مساوی داشتیم کارساز نشد. کاملًا تدافعی بودیم. بازی 
تهاجمی را فراموش کردیم. دست به ترکیب برنده زدیم و همه 
اینها باعث شد تا نتوانیم برای اولین بار به مرحله بعد صعود 

کنیم.
مظلومی در ادامه خاطرنشان کرد: در نیمه دوم هم فوتبال ما 
چندان چنگی به دل نزد. طارمی و آزمون در نیمه اول ضعیف 

بودند. البته با تغییرات اجباری که آمریکا در نیمه دوم داد، کمی 
بهتر شدیم اما مدافعان آنها آنقدر خوب بودند که اجازه ندادند 
بازیکنان ما از موقعیت هایی که به دست می آورند، استفاده 
کنند. دو دفاع سرزن و آماده که نفوذ ما را بسته بودند و عجیب 
بود که ما اصرار به ضربات بلند داشتیم و این کار تیم ملی ما به 
سود آمریکا تمام شد. کارشناس فوتبال در پاسخ به این پرسش 
که آیا زمان آن نرسیده است کارلوس کی روش برای همیشه از 
فوتبال ایران برود، گفت: صادقانه بگویم افکار کی روش دیگر 
به درد فوتبال ایران نمی خورد. او خلاقیت را از دست داده و 
کاملًا به بازی های تدافعی روی آورده است و این می تواند در 
آینده با بودن کی روش به ما ضربه بزند. وی تأکید کرد: فوتبال 
ما مثل یک ساختمان می ماند که نیاز به بازسازی دارد. همین 
تیم آمریکا چند سال برنامه ریزی کرد تا توانست به جام جهانی 
آمده و به مرحله بعد صعود کند. بنابراین نیاز است تیم ملی 
ما هم از کادر فنی تا بازیکنان تغییرات اساسی صورت بگیرد. 

سرمایه گذاری مهمی انجام شود و خون تازه ای به فوتبال ما 
وارد شده تا بتوانیم هم در آسیا و هم در جام جهانی حرفی برای 
گفتن داشته باشیم. مظلومی در پاسخ به این پرسش که اصلی 
ترین عامل حذف حذف تیم ملی از جام جهانی چیست، اظهار 
داشت: ترسو بودن ما باعث حذف ما شد. تیمی که شجاعانه 
رسانه ها،  ما،  مردم  است.  شدن  حذف  سزاوار  نکند  بازی 
تلویزیون همه تلاش زیادی کردند تا انتقاد نکرده و تنها حمایت 

کنند اما کادر فنی و ملی پوشان ما قدر این حمایت ها را ندانسته 
و حذف شدند. وی در پایان خاطرنشان کرد: تا جام ملت های 
آسیا یک سال دیگر باقی مانده است. از همین امروز باید به فکر 
این مسابقات باشیم. بهتر است تغییرات اساسی به وجود آورده، 
به مربیان داخلی اعتماد کنیم و بازیکنانی که قابلیت های فنی 
دارند از الان زیر نظر داشته باشیم تا برای ملت های آسیا یک تیم 

پرقدرت را راهی این تورنمنت بزرگ آسیایی کنیم.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و 
مشاعی هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
کلاسه  پرونده  به  140160330001007988مربوط  شماره  رای   -1
1401114430001000143مربوط به تقاضای آقای حسین فرزانه موحد فرزند 
ابوالفضل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 490/79 مترمربع پلاک 
شماره 10257 و باقیمانده 10259 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم 1-سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 665 صفحات 263 و 266 
مورخ  شماره 114412  رسمی  سند  موجب  به  خریداری  به 151/14  نسبت 
1392/03/22 دفترخانه 5 قم از پلاک ثبتی 10257 اصلی 2-سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر 604 صفحه 434 نسبت به ششدانگ پلاک باقیمانده 
10259 اصلی3- به موجب سند رسمی شماره 113267 مورخ 1391/10/03 

دفترخانه 5 قم از پلاک ثبتی 10257 اصلی )م الف 15379(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
ذینفع  تا چنانچه اشخاص  آگهی  روز  فاصله 15  به  دونوبت  در  مراتب  مشاعی 

اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور 

سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: 1401/08/28
نوبت دوم: 1401/0۹/13
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 1925/49/129 اصلی واقع در بخش 
دو ثبت قم)آدرس:امامزاده ابراهیم،24 متری کاشانی،کوچه 41 پلاک 735(که بنام محمدرضا و حسین و نجاتعلی و مجتبی و 
فاطمه همگی ملائی فرزند حسن میباشد درجریان ثبت است که به علت عدم مراجعه مالک تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی 
مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی وبنا به تقاضای مالک مذکور به وارده 2/25225-1401/09/06 تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز 
دوشنبه مورخ 1401/10/19 ساعت 8/30 الی 12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین 

ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت 
قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده 20 
قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یکماه پس 

از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف 15۹35(
تاریخ انتشار آگهی: یکشنبه 1401/0۹/13
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

یک رسانه ترکیه ای مدعی شد :

جام جهانی باعث ترانسفر مدافع تیم ملی 
ایران می شود؟

یک رسانه ترکیه ای مدعی شد مدافع تیم ملی ایران به دلیل عملکردش در جام 
جهانی مورد توجه چند باشگاه قرار گرفته است.

به گزارش مهر، تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی 2022 قطر با قبول دو باخت 
برابر انگلیس و آمریکا و کسب تنها یک پیروزی برابر ولز از این مسابقات حذف شد.

یکی از بازیکنان ثابت تیم ملی در این دوره از بازی ها، مجید حسینی در پست 
دفاع مرکزی بود. حسینی که در زمان سرمربیگری دراگان اسکوچیچ کمتر به کار 
گرفته می شد، با بازگشت کارلوس کی روش دوباره جایگاهش را در تیم ملی پس 

گرفت و به یکی از مهره های قابل اعتماد مربی پرتغالی تبدیل شد.
حسینی در حال حاضر عضو تیم کایسری اسپور ترکیه است و تا پایان فصل با این 
باشگاه قرارداد دارد. سایت sporundibi ترکیه مدعی شد حسینی که با عملکرد 
خود با لباس تیم ملی در جام جهانی توانسته نظرها را به خود جلب کند و ممکن 

است در نقل و انتقالاتی همین فصل، کایسری اسپور را ترک کند.
و  داشت  پیشنهاد  بلژیک  شارلوا  تیم  از  قبلًا  حسینی  رسانه،  این  نوشته  به 

باشگاه های آسیایی هم به او علاقه دارند.
روزنامه milliyet ترکیه هم در خصوص آخرین وضعیت حسینی نوشت: »این 
مدافع موفق که پیشنهاد تمدید قرارداد از کایسری اسپور دریافت کرده، تا پایان 

فصل صبر خواهد کرد و با توجه به پیشنهادات پیش رو تصمیم خواهد گرفت.«
بر اساس اعلام باشگاه، مجید حسینی که در اردوی ایران حضور داشته است، 
از روز 14 دسامبر )12 روز دیگر( به تمرینات کایسری ملحق می شود. علی کریمی 
دیگر بازیکن ایرانی این باشگاه که دقایق کمتری برای ایران در جام جهانی بازی 

کرد، یک هفته دیگر به اردوی کایسری می رود.

رئیس هیئت تیراندازی استان قم خبرداد:

کسب مدال برنز توسط تیرانداز قمی
 در مسابقات آزاد قهرمانی کشور

 رئیس هیئت تیراندازی استان قم از درخشش تیراندازان این استان در 2 بخش 
آقایان و بانوان در مرحله مقدماتی تفنگ بادی بزرگسالان و کسب مدال برنز هادی 

غرباقی در مسابقات آزاد قهرمانی کشور خبر داد.
داشت:  اظهار  گفتگویی  در  نژاد  متقیان  جواد  ،محمد  قم  ندای  گزارش  به 
مسابقات تیراندازی آزاد قهرمانی بزرگسالان کشور در حالی برگزار شد که تیراندازان 

اعزامی استان قم موفق به کسب مدال و درخشش در این مسابقات شدند.
رئیس هیئت تیراندازی استان قم گفت: مرحله ششم مسابقات آزاد تیراندازی 
سنی  رده  دو  در  تفنگ  رشته  در  بسیج  هفته  گرامیداشت  مناسبت  به  مردان 
نوجوانان و جوانان و همچنین بزرگسالان با حضور 120 تیرانداز از سراسر کشور 

روز گذشته در سالن تیراندازی 80 خط مجموعه ورزشی آزادی تهران برگزار شد.
وی بیان کرد: هادی غرباقی در این دوره از مسابقات با ثبت رکورد 629.7 به 
عنوان نفر اول مرحله مقدماتی به فینال مسابقات راه یافت و مدال برنز این دوره از 

رقابت ها را از آن خود کرد.
وی گفت: همزمان مرحله ششم مسابقات آزاد تیراندازی بانوان نیز با حضور 

120 تیراندازی در سالن تیراندازی 80 خط آزادی برگزار شد.
متقیان نژاد ادامه داد: فاطمه حسین زاده تیرانداز شایسته استان قم با ثبت رکورد 

629.7 به عنوان نفر اول مرحله مقدماتی به فینال مسابقات راه یافت.
رئیس هیئت تیراندازی استان قم افزود: حسین زاده در پایان جایگاه هشتم این 

دوره از مسابقات را کسب کرد.

رئیس هیئت گلف استان قم خبرداد:

بانوان گلف باز قمی، سوم کشور شدند

تیم بانوان گلف باز استان قم مقام سوم را در مسابقات قهرمانی کشور گلف 1401 به 
خود اختصاص دادند.  رضا دلاوری با بیان اینکه تیم گلف بانوان استان قم با حضور خود 
در مسابقات قهرمانی کشور مقام سوم تیمی را به خود اختصاص دادند، عنوان کرد: این 
مسابقات که در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه 9و 10 آذرماه و در زمین گلف مجموعه 
ورزشی انقلاب تهران برگزار شد با افتخار آفرینی بانوان قمی رقم خورد و در بین 10 تیم 
حاضر برای اولین بار به مقام سوم تیمی رسیدند. وی ادامه داد: ترکیب تیم مذکور را به 
ترتیب الهام محمدی، نرجس جعفری، ملیکا لطفیان و سمانه علی حیدری تشکیل 
دادند و در این مسابقات 2 نفر از بانوان استان قم )نرجس جعفری و الهام محمدی( جزو 
10 نفر منتخب اردوی تیم ملی انتخاب گردیدند.   وی اظهار کرد: در پایان تیم تهران 
مقام اول مسابقات و تیم چهارمحال و بختیاری به عنوان تیم دوم مسابقات مشخص 

شدند و تیم همدان نیز کاپ اخلاق مسابقات را به خود اختصاص داد.  

معاون ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

حضور 2 مربی از قم در اردوی تیم ملی 
والیبال دختران

معاون ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت: 2 مربی از این استان 
در ششمین مرحله از اردوهای آماده سازی تیم ملی والیبال دختران ایران حضور دارند.  
سیده لیلا عنبری در گفت و گویی اظهار داشت: مهسا آراسته و فاطمه لک از استان قم 
را به عنوان مربی در اردوی تیم ملی والیبال دختران زیر 16 سال ایران که از چهارشنبه 
هفته گذشته در تهران آغاز شده است، حضور دارند. وی بیان کرد: سرمربی تیم ملی 
والیبال زیر 16 سال ایران، 26 بازیکن از منتخبان المپیاد استعدادهای برتر کشور را به 
ششمین اردوی انتخابی این تیم دعوت کرده است. وی یادآور شد: این اردو به منظور 
استعدادیابی و پشتوانه سازی برای والیبال بانوان کشور برگزار می شود. عنبری افزود: 
مهسا آراسته پیشتر به عنوان مربی سابقه حضور در مسابقات کشورهای اسلامی هم 

چنین جام کنفدراسیون آسیا همراه با تیم ملی والیبال بزرگسالان ایران را دارد.

با کسب ۶ مدال رنگارنگ رقم خورد؛

درخشش ووشوکاران قمی
 در مسابقات کشوری

تیم تالوی استان قم در مسابقات کشوری به 6 مدال رنگارنگ دست یافت. 
به گزارش ندای قم ،مسابقات قهرمانی کشور ووشو که با حضور 390 ورزشکار از 
18 استان، در روزهای 10 و 11 آذر ماه به میزبانی استان همدان برگزار شد و در 

این رقابت ها تالوکاران استان قم موفق به کسب 6 مدال رنگارنگ شدند.
سعید محمدی عراقی از استان قم، در سبک دائوشو به قهرمانی رسید وی 
همچنین در سبک گوئن شو عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد. آرشام زند مدال 
طلای سلاح خم شو دوبل را به گردن آویخت، آیین نصراللهی نیز در سلاح بلند 
سنتی صاحب گردن آویز طلا شد. همچنین عباس پویازاده در سلاح کوتاه سنتی 

و رضا ابراهیمی در فرم دست به مدال برنز این رقابت ها دست یافتند.

رئیس هیات کشتی استان قم گفت: سه فرنگی کار و یکی از مربیان قم به اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی فرنگی نونهالان 
کشور دعوت شدند. 

هادی علیایی درگفت و گویی اظهار داشت: حسین قادری در وزن 44 کیلوگرم و ابوالفضل شیری در وزن 52 کیلوگرم دو نفر 
از کشتی گیران قمی دعوت شده به اردوی تیم ملی هستند.

وی بیان کرد: در وزن 85 کیلوگرم نیز محمد امین ابوالحسنی در اردوی آماده سازی تیم ملی حاضر خواهد شد.
وی ادامه داد: مهدی باقری از مربیان رده پایه استان قم نیز به عنوان مربی به اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی فرنگی 

نونهالان ایران دعوت شده است.
علیایی یادآور شد: اردوی تیم ملی از روز چهارشنبه 23 آذرماه جاری در محل کمپ تیم های ملی در تهران برگزار می شود.

رئیس هیات ورزشی ناشنوایان قم گفت: یکی از فوتسالیست های ناشنوای قمی همراه با تیم ملی فوتسال ناشنوایان 
کشورمان به مالزی اعزام شد. مصطفی علیزاده در گفت و گویی اظهار داشت: برای نخستین بار مسابقات فوتسال ناشنوایان در 
قالب جام جهانی زیر 21 سال قرار است در کشور مالزی برگزار شود و احسان فلاح فوتسالیست ناشنوای قمی نیز در ترکیب تیم 
ملی ایران حضور دارد. وی ابراز داشت: مسابقات فوتسال جام جهانی زیر 21 سال ناشنوایان جهان در شهر کوالالامپور پایتخت 
کشور مالزی برگزار می شود. وی بیان کرد: فوتسالیست های ایران بامداد روز شنبه با بدرقه دبیر فدراسیون ناشنوایان از طریق 
فرودگاه بین المللی امام)ره( تهران را به مقصد مالزی ترک کردند. علیزاده افزود: مسابقات جام جهانی زیر 21 سال فوتسال 
ناشنوایان از 13 تا 25 آذرماه جاری در کوالالامپور برگزار می شود. وی ابراز داشت: احسان فلاح از فوتسالیست های مستعد 

قمی است که به احتمال فراوان یکی از بازیکنان اصلی تیم ملی فوتسال ایران در مسابقات جام جهانی ناشنوایان خواهد بود.

رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

دعوت سه فرنگی کار نونهال قمی به اردوی تیم ملی
رئیس هیات ورزشی ناشنوایان استان قم:

اعزام فوتسالیست قمی به جام جهانی فوتسال ناشنوایان 
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شورای امنیت کشور با صدور بیانیه ای با اعلام اینکه 200 نفر اعم از شهدای امنیت، 
شهدای مردمی، افراد بی گناه، اغتشاشگران و عناصر ضدانقلاب در اغتشاشات جان 
خود را از دست دادند و هزاران میلیارد تومان خسارت وارد شد، بیان داشت: احزاب، 
گروهها و شخصیت سیاسی، رسانه های جمعی، مطبوعات و فعالان فضای مجازی نیز، 
با هوشیاری، مسئولیت پذیری و درک واقعی از طراحی دشمن، ضمن نفی اغتشاش 
با همکاری دولت: زمینه نقد، گفتگوی سیاسی و بازاندیشی جهت ترمیم و اصلاح 
نارسایی ها را فراهم آورده تا همه ظرفیت های ملی برای رفع مشکلات کشور و ارتقای 

سرمایه اجتماعی، بسیج گردد.
شورای امنیت کشور روز شنبه با صدور بیانیه ای نسبت به رخدادهای اخیر توضیحاتی 

ارائه کرد. متن این بیانیه به شرح زیر است:
شورای امنیت کشور با توجه به آغاز و تداوم اغتشاشات که نشان دهنده یک جنگ 
ترکیبی علیه جمهوری اسلامی ایران با هدف تضعیف همبستگی ملی و به عقب راندن 
پیشرفت کشور بوده و اساساً مطالبات واقعی مردم را به انحراف میکشاند؛ بنا به خواست 

عمومی مردم جهت ارتقاء سطح امنیت اجتماعی، توضیحات زیر را ارائه میدهد:
جمهوری اسلامی ایران با نظام مردم سالاری دینی در طول چهار دهه اخیر، لنگرگاه 
تروریستی گروههای  اقدامات  ناکامی کودتا،  بوده است.  امنیت منطقه-ای  و  ثبات 
ضدانقلاب و تجزیه طلب در دهه نخست انقلاب اسلامی، دفع تجاوز رژیم بعث عراق 
در دوران دفاع مقدس تا حفظ امنیت ملی در محیط پرآشوب غرب آسیا با تجاوزهای 
مکرر نظامی آمریکا و تروریسم داعش، همگی نشان دهنده توان امنیتی بالا مبتنی بر 
الگوی امنیت مردم پایه بوده است. اقتدار ملی در جمهوری اسلامی ایران بر مشارکت 
حداکثری مردم در نظام مردم سالاری دینی استوار میباشد، به همین جهت نیز نقطه 

تمرکز دشمن: مردم و ولایت فقیه است.
رویکرد دولت بر پیشرفت جهادی متمرکز شده است

دولت سیزدهم در یکسال گذشته با گفتمان »دولت مردمی و ایران قوی« برنامه خود را 
بر اصلاح ساختارهای اقتصادی، عدالت اجتماعی و مقابله با فساد برای بهبود معیشت 
عمومی قرار داده است. انباشته شدن حجم زیادی درخواست های صنفی و مطالبات 
اقتصادی میان مردم عزیز کشور، اصلی ترین دغدغه بوده که همت اصلی دولت نیز 
به رفع آنان مصروف گشته است. از سوی دیگر دولت با دیپلماسی چندجانبه، ضمن 
ارتقای روابط با همسایگان، پیوستن به اتحادیه های اقتصادی با قدرتهای نوظهور، 
مذاکره با غرب درباره برجام را نیز با ایستادگی بر منافع ملی و به طور مشخص رفع 
فوری تحریم های ظالمانه، دنبال کرده است. رویکرد دولت بدون درگیر شدن به مسائل 
حاشیه ای بر اصلاح فرایندها و ساختارها جهت پیشرفت جهادی متمرکز شده تا کشور 

در آستانه جهش اقتصادی پس از سالها تحریم داخلی و خارجی قرار گیرد.
هیچ اقدام مستقیمی از سوی عوامل انتظامی منجر به فوت خانم امینی نگردیده 

است
در شرایطی که کشور به آرامش سیاسی، خنثی سازی تحریمها و ثبات اقتصادی پس 
از طرح بزرگ هدفمندسازی ارز ترجیحی رسیده و دولت برای مواجهه با ریشه های 
نارضایتی های اجتماعی - اقتصادی در حوزه های مسکن، اشتغال، حاشیه نشینی، 
آسیب های اجتماعی و ... ناشی از سیاستگذاری های غلط توسعه در دهه های گذشته 

آماده می شد، دشمن با ناامیدی از راهبرد فشار حداکثری به جنگ ترکیبی روی آورد.
فوت تاثر برانگیز خانم »مهسا امینی« پس از حضور در واحد پلیس امنیت اخلاقی 
تهران مورخ 25 شهریور باعث گردید تا دشمن، طراحی پیچیده خود در جنگ ترکیبی 
که بنا بود به بهانه های مختلف آغاز شود را تسریع و با شتاب اجرایی نماید. لذا هرچند 
گزارش های رسمی سازمان پزشکی قانونی، مجلس شورای اسلامی، فراجا و همچنین 
نظرات کارشناسی پزشکان متعهد کشور نشان می داد که هیچ اقدام مستقیمی از سوی 
عوامل انتظامی منجر به فوت خانم امینی نگردیده است، اما اغتشاش به این بهانه آغاز 
و اساساً موضوع متوفی به فراموشی سپرده شد. اعتراضات مسالمت آمیز، بسرعت با 
فضاسازی منفی رسانه های تروریستی )بی.بی.سی و سعودی اینترنشنال( به سمت 
روند غیرقانونی و آشوب های خیابانی سوق داده شد. ظرف مدت کوتاهی با ورود شبکه 
آشوبگران حرفه ای و سازمان یافته با رهبری فضای رسانهای انگلیسی-سعودی تبدیل 
به اغتشاش و اقدامات تروریستی گردید. حمله مستقیم به مراکز امنیتی، نظامی و 
انتظامی، کشته سازی در میان جمعیت معترض، تخریب مراکز درمانی و آمبولانسها، 

و همچنین تخریب گسترده اماکن عمومی مانند: شهرداریها، خودروهای آتش نشانی، 
مساجد، بانک ها و اموال خصوصی مردم در دستورکار قرار گرفت.

200 نفر در اغتشاشات اخیر جان خود را از دست داده اند
دشمن همچنین از طریق اجماع سازی میان گروه های ضدانقلاب و نیز تهییج برخی 
از سلبریتی ها قصد داشت با جنگ روانی گسترده و کشته سازی های دروغین، بهانه 
ای برای سلب آسایش مردم و گسترش اغتشاش در کف خیابان ایجاد نماید. لذا آنچه 
امروز در برابر دیدگان مردم قرار دارد: نه اعتراض مدنی، بلکه تخریب، خشونت و ناامنی 
از سوی اقلیتی اغتشاشگر می باشد که زمینه را جهت ورود و سوءاستفاده گروهک 
هموطنان  به  ددمنشانه  حملات  انجام  برای  داعشی  تروریسم  و  طلب  تجزیه  های 
و  علیه(  اله  شاهچراغ)سلام  بیت  اهل  حرم  سومین  در  آنچه  نظیر  مظلوم  و  بیگناه 
یا حمله تروریستی ایذه رخ داد، فراهم کرد. بررسی های مراجع ذی ربط نشان می 
دهد: در نتیجه مجموع آشوبگریهای یاد شده تاکنون بالغ بر 200 نفر جان خود را از 
دست داده اند که می توان آنها را به اقسام شهدای امنیت، شهدای مردمی در اقدامات 
تروریستی، افراد بی گناه قربانی پروژه کشته سازی گروهکها، مردم بیگناهی که در 
شرایط بهم ریختگی امنیتی جان باخته اند، اغتشاشگران و نیز عناصر ضدانقلاب مسلح 
عضو گروهکهای تجزیه طلب، تفکیک نمود. همچنین در این حوادث، هزاران میلیارد 
تومان خسارت به مراکز دولتی، عمومی و خصوصی وارد شده است که کمیته تحقیق 
وزارت کشور، موظف به برآورد دقیق و به تفکیک خسارات و همچنین تعیین تکلیف 

شیوه جبران مادی و معنوی آسیب های وارده، شده است.
طراحی اغتشاشات با ورود گروه های تجزیه طلب در استانهای مرزی کشور

اقوام غیور و اصیل ایرانی در استانهای مرزی کشور، در مدت اخیر آماج طراحی های 
اند. طراحی  دشمن برای کشاندن موضوع اعتراضات به نزاع قومی و مذهبی بوده 
اغتشاشات با ورود گروههای تجزیه طلب در استانهای سیستان و بلوچستان، کردستان 
و آذربایجان غربی به هدف ایجاد چرخهای از خشونت و چند دستگی در صفوف ملت 
صورت گرفت. در مقابل تمجید مقام معظم رهبری درباره قومیت های کرد و بلوچ و 
نیز تدابیر ویژه ایشان برای مدیریت میدانی حوادث زاهدان در تفکیک جان باختگان 
بیگناه، دلجویی و شهید قلمداد کردن آنان، ثبات و آرامش را تحقق بخشیده است. 
لازم به تاکید است که تداوم این رویکرد ایجابی و اصلاحی، بدور از هرگونه فشار و سهم 
خواهی سیاسی، اراده قطعی نظام جمهوری اسلامی ایران در مدیریت وضعیت قومی-

مذهبی نقاط مختلف کشور می باشد.
دانشگاه ها و مدارس از ابتدای اغتشاشات مورد طمع دشمن قرار داشت

دانشگاه به عنوان مهمترین رکن تحقق اقتدار علمی و پیشران پیشرفت ملی در کشور، 
از ابتدای اغتشاشات مورد طمع دشمن قرار داشت، همچنان که مدارس را نیز برای 

آشفته خاطر نمودن اذهان خانواده ها مورد هدف قرار گرفت. طی این مدت تلاش 
مجموعه دستگاهها، وزارتخانه ها و دانشگاه ها بر روی آرامش بخشی، تمرکز بر حوزه 
علم و در کنار آن نشاط سیاسی از طریق سازکارهای پیش بینی شده نظیر؛ تشکلهای 

دانشجویی، کرسیهای آزاد اندیشی، مجوز به برنامه های سیاسی و ... بوده است.
به رغم تمامی هنجارشکنی ها و فحاشی های صورت گرفته در صحن مقدس دانشگاه 
توسط عده قلیلی از دانشجویان، اما اراده نظام جمهوری اسلامی بر غیرامنیتی نمودن 
فضای دانشگاهها، استفاده از سازکارهای داخلی مراکز آموزش عالی و هدایت قشر 

دانشجو به سمت کسب علم و دانش بوده است.
قاچاق بی سابق سلاح به درون کشور از طریق دستگاههای اطلاعاتی دشمن

راهپیمایی گسترده و کم سابقه مردمی در سراسر کشور به مناسبت 13 آبان، معادلات 
دشمن برای نمایش دروغین اغتشاشگران به جای مردم را، بصورت کامل تغییر داد. 
از این روی دستگاههای اطلاعاتی دشمن، از طریق قاچاق بی سابق سلاح به درون 
کشور به منظور گسترش اقدامات تروریستی نظیر شلیک مستقیم به تجمعات و نیز 
فعالیت پرحجم عملیات روانی-شناختی مبتنی بر دروغ و تغییر تاکتیک های خیابانی، 
آورده  ستوه  به  را  آنها  مردم،  روانی  آرامش  سلب  و  نارضایتی  ایجاد  ضمن  کوشیدند 
و انگشت اتهام را بسوی نظام نشانه روند. اینک که اغتشاشگری و تروریسم با صبر و 
رشادتِ حافظان وطن و امنیت مدیریت و ناکامی دشمن آشکار گردیده است، می توان 
بیانات رهبری معظم انقلاب در مراسم دانش آموختگی مشترک نیروهای مسلح در 
دشمن  موضوع  فرمودند:  تاکید  ایشان  اینکه  چه  نمود.  فهم  بهتر  را   11/7/1401
حجاب و بی حجابی نبوده، بلکه برنامه ریزی دشمن مقابله با حرکت شتاب گرفته کشور 

به سوی پیشرفت همه جانبه است.
نظام با مدارای حداکثری امنیتی با معترضان برخورد کرده است

درباره معترضان، نظام جمهوری اسلامی تلاش کرده، با مدارای حداکثری امنیتی 
برخورد و اقدامات سیاسی جهت جذب حداکثری را در دستورکار قرار دهد. چه اینکه 
ریاست محترم جمهوری اسلامی در تبیین حق اعتراض و تفکیک آن از اغتشاش به سه 

مولفه گفتگو، انتقاد و اعتراض با هدف اصلاح اشاره کردند.
لازم به ذکر است، در دولت سیزدهم طی یکسال گذشته، حداقل چهار اقدام مشخص 
است:  شده  انجام  موضوع  این  به  دادن  سامان  و  اعتراض  حق  کردن  نهادینه  برای 
برگزاری انتخابات خانه احزاب به عنوان محلی جهت گفتگوهای سیاسی، ساماندهی 
انجمن های صنفی، حمایت از سازمانهای مردم نهاد NGO و تدوین پیش نویس آئین 

نامه برگزاری تجمعات و راهپیمایی های قانونی از آن جمله می باشند.
خشونت ورزی در ابعاد مختلف ، مرز میان اعتراض و اغتشاش است

به دلیل تفاوت ماهوی دو گروه ناراضی و معترض، با اغتشاشگران تروریست، برخورد 

اند، کاملا  امنیت مردم داشته  به  به جهت آسیبی که  اغتشاش  با  امنیتی  نیروهای 
متفاوت بوده است. به طور قطع اعتراض اجتماعی و پیگیری مطالبات بحق صنفی 
و معیشتی مردم -همچنان که در سالهای اخیر به شکل متعدد و بدون کمترین مساله 
امنیتی برگزار شده است - و نیز اعتراض سیاسی به فرایندهای جاری به شکل مسالمت 
آمیز، با حضور مسلحانه ضدانقلاب در خیابانها، آتش زدن اموال عمومی و خصوصی، 
استفاده از سلاح سرد و گرم علیه مردم و حافظان امنیت، ارعاب عمومی و اخلال در نظم 
شهری، هیچگونه نسبتی نداشته است. لذا بایستی خشونت ورزی در ابعاد مختلف را به 

عنوان، مرز میان اعتراض و اغتشاش تلقی کرد.
مماشات نظام با اغتشاشگران و تروریست ها اعتراض اکثریت مردم را به دنبال 

داشته است
فضای  مدیریت  در  نظام  راهبردی  صبر  و  اغتشاشات  تداوم  برای  دشمن  طراحی 
عمومی کشور، منجر به وارد آمدن خسارت های مادی و معنوی بی شمار به عموم مردم 
شده است. شکل گیری این وضعیت که برخی آن را مماشات نظام با اغتشاشگران و 
تروریست ها تلقی می کنند، اعتراض اکثریت مردم را به دنبال داشته که خواهان ثبات 

و امنیت در کشور هستند.
تزریق ناامیدی، ضربه به کسب وکارهای اقتصادی، ناامنی محیط اجتماعی و دانشگاه 
ها که موجبات نگرانی خانواده ها را فراهم نموده، نتیجه عمل اغتشاشگران بی وطنی 
است که از سوی اتاق رسانه ای دشمن تهییج و هدایت می شوند. با این حال نیروهای 
حافظ امنیت با هدف روشن شدن همه ابعاد موضوع برای جامعه و دادن فرصت جهت 
جدا شدن صف اعتراض از اغتشاش، مدارا و سعه صدر به خرج داده و دستگاه قضائی 

نیز با رافت اسلامی بسرعت نسبت به آزادی معترضان اقدام کرده است.
اما امروز مطالبه اصلی آحاد ملت ایران و پیام قاطع آنان در راهپیماییهای میلاد پیامبر 
اکرم)صلی الله علیه و آله(، تشیع شهدای حادثه تروریستی حرم شاهچراغ)سلام اله 
علیه(، راهپیمایی 13 آبان و مراجعات و درخواست متعدد از مسئولان، لزوم پایان دادن 
به ناامنی، برخورد جدی و قاطع با عاملان اغتشاش در خیابان ها و نیز شبکه های 

تامین و هدایت داخلی و خارجی آنان است.
شورای امنیت کشور، اعلام می دارد: گرچه رخدادهای اخیر زمینه را برای هجمه 
تروریست های رسانه ای، تجزیه طلبان، و برخی جریانات معاند سیاسی جهت به بیراهه 
بردن مطالبات واقعی مردم فراهم کرده است، لکن این شورا به ملت فهیم و بصیر ایران 
که در مدت اخیر ناامنی های اجتماعی و انواع تخریب گستره روانی را تحمل کرده، 
اما نسبت به مسیر امام و رهبری و راه روشن پیشرفت و عدالت در گام دوم انقلاب 
اسلامی تردیدی به خود راه ندادند و همچنین تسلیت به خانواده های شهدای حافظ 
وطن و امنیت و جان باختگان بیگناهی که مظلومانه قربانی اغتشاشها شدند، اطمینان 
می دهد؛ با همدلی و همکاری آحاد مردم، وظیفه خود را در ایجاد امنیت، آرامش و ثبات 

در کشور قاطعتر از گذشته صورت خواهد داد.
امنیت شهروندان ابدا، قابل مذاکره و مسامحه نیست

فرزندان ملت در نهادهای امنیتی و انتظامی با تمام توان و اراده راسخ اجازه نخواهند 
داد تا عده ای آشوبگر با حمایت دستگاههای اطلاعاتی بیگانه، بیش از این امنیت 
تجمع  و  عمومی  نظم  در  اخلال  هرگونه  با  لذا  بیاندازند.  خطر  به  را  جامعه  عمومی 
خواهد  صورت  اغماض  بدون  و  قاطع  برخورد  مکانی  و  سطحی  هر  در  غیرقانونی 
گرفت. امنیت شهروندان ابدا، قابل مذاکره و مسامحه نخواهد بود. بررسی قضائی 
درباره اغتشاشگران و عاملان ناامن سازی محیط های اجتماعی و نیز فضای روانی 
جامعه، در کمترین زمان ممکن صورت می گیرد. شورای امنیت کشور انتظار دارد که 
نخبگان و فرهیختگان کشور رسالت خود برای روشنگری، امیدبخشی و تبیین حقایق 
در برابر ماشین دروغ سازی و استکبار رسانه ای را با قوت بیشتری به انجام رسانیده و 
از دانشگاهیان و دانشجویان به واسطه نقشی که در تمامی رویدادهای تاریخ معاصر با 
عقلانیت مثال زدنی ایفا کرده اند، برای حفظ قداست محیط علمی و فرهنگی دانشگاه 
جمعی،  رسانه های  سیاسی،  شخصیت  و  گروهها  احزاب،  می آورد.  عمل  به  دعوت 
مطبوعات و فعالان فضای مجازی نیز، با هوشیاری، مسئولیت پذیری و درک واقعی از 
طراحی دشمن، ضمن نفی اغتشاش با همکاری دولت: زمینه نقد، گفتگوی سیاسی و 
بازاندیشی جهت ترمیم و اصلاح نارسایی ها را فراهم آورده تا همه ظرفیت های ملی برای 

رفع مشکلات کشور و ارتقای سرمایه اجتماعی، بسیج گردد.

شورای امنیت کشور در بیانیه ای اعلام کرد:

همه ظرفیت های ملی برای رفع مشکلات کشوربسیج شود

نماینده مردم تایباد و تربت جام در مجلس گفت: به نظر من کابینه آقای رئیسی 
همتراز و همپای خود آقای رئیسی حرکت نمی کند ، به نظرم نیاز است دولت با 
مجلس وارد تعامل و گفت وگو شود و بخشی از این وزرا را تغییر دهد قبل از اینکه 

مجلس وارد شود و کل کابینه را از اکثریت بیندازد. 
جلیل رحیمی جهان آبادی نماینده مردم تایباد و تربت جام در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو باایلنا، در خصوص ضعف و قوت های کابینه دولت و لزوم 
انجام برخی اصلاحات در چینش اعضای کابینه دولت و همچنین اصلاح برخی 
سیاست ها در جهت عمل به وعده هایی که از سوی رئیس جمهور مطرح شده 
است، گفت: نظر من این است که دولت می تواند کابینه قوی تری داشته باشد. 
این یک واقعیت است که دولت آقای رئیسی در شرایط بدی شروع به کار کرد و 
بدشانسی هم آورد؛ از یک طرف در اوج تحریم ها، فشارها، کمبود مالی و ضعف 
مالی و از طرف دیگر با این تنش های اجتماعی و اعتراضات مواجه شد و خیلی از 

مسائلی که هر دولتی را زمین گیر می کند.
وی ادامه داد: الان به نظر من بعد از گذر از این اغتشاشات و آرام شدن اوضاع و از 

طرف دیگر با کسب یک تجربه یک سال و اندی و در اختیار داشتن مسئولیت قوه 
مجریه، زمان آن رسیده است که کابینه را ترمیم کنند.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی تصریح کرد: به نظر من کابینه 
آقای رئیسی همتراز و همپای خود آقای رئیسی حرکت نمی کند و آقای رئیسی با 
توجه به اینکه قول ها و وعد هایی به مردم داده و بر اساس آن ها توقعاتی در مردم 
ایجاد شده، باید منطبق بر آن وعده ها و در جهت تحقق  آن ها اصلاحاتی در کابینه 

انجام دهد.
رحیمی  جهان آبادی درخصوص وزارت خانه هایی که در تراز رئیس جمهور نیستند 
و نیاز به اصلاح دارند، اظهار داشت: برای مثال الان وزارت کشاورزی به نظر من 
نمی تواند هم پای دولت و مطالبات مردم حرکت کند، وزارت راه مشکل داشت که 
خب وزیر تغییر کرده و ان شاءالله وزیر جدید بتواند همکاری لازم را داشته باشد. یا 
برخی وزارتخانه های دیگر مانند وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
به عقیده من هیچ عملکرد قابل دفاعی ندارد، وزارت ارشاد هم عملکرد مناسب و 

قابل دفاعی ندارد.

وی با اشاره به لزوم آغاز اصلاحات از سوی دولت خاطرنشان کرد: این ها مواردی 
است که به نظرم نیاز است دولت با مجلس وارد تعامل و گفت وگو شود و بخشی از 
این وزرا را تغییر دهد قبل از اینکه مجلس وارد شود و کل کابینه را از اکثریت بیندازد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی افزود: این راهکاری است که ما 
داریم، ما هم در صحبت هایی که داشتیم اینطور متوجه شدیم که آقای رئیسی اهل 
تعامل و گفت وگو است، حرف مردم و نمایندگان را می شنود و این تغییراتی که دارد 
انجام می شود مانند وزارت کار و وزارت راه در همین جهت است و ممکن است 

برخی تغییرات دیگر هم انجام شود که در اثر همین شنیدن صدای نقدهاست.
دولت در انجام وعده های خود ضعیف ظاهرشده است

وی ادامه داد: تغییرات در یکی دو وزارتخانه دیگر و بعضی از استانداران می تواند 
در دستورکار باشد، برخی از استانداران آقای رئیسی واقعا ضعیف هستند، یعنی 
واقعا تعطیل اند به مفهوم واقعی کلمه و اگر این ها را تغییر ندهند، فشار روی دولت 

زیاد می شود.
نماینده مردم تایباد و تربت جام در رابطه با لزوم اصلاح سیاست ها در دولت ابراز 

داشت: به نظر من دولت دارد در انجام وعده های خود ضعیف ظاهر می شود و این 
ضعیف ظاهر شدن دولت دارد سرمایه اجتماعی کشور را از بین می برد؛ چون مردم 

اعتماد و توجه کردند و الان توقع دارند این مطالبات برآورده شود.
وی اضافه کرد: بحث مسکن، اشتغال، حفظ ارزش پول ملی، مهار تورم و ... 
وعده های متعددی بود که مطرح شد و هیچکدام از این ها اتفاق نیفتاده و ما هم 
نگران هستیم. در واقع این انتقادات و نگرانی هایی که مطرح می کنیم برای کمک 

به دولت و به دلیل همین نگرانی است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در ادامه عنوان کرد: البته سیاست 
آقای رئیسی در برخی امور هم بسیار مثبت بوده است، برای مثال در حوزه بهبود 
روابط با همسایگان آقای رئیسی و وزارت خارجه خیلی خوب عمل کرده است. 
در حوزه توجه به مسائل اقتصادی در سیاست خارجی به نظر من وزارت خارجه 
بسیار مثبت و موفق عمل کرده است. اصلا می توان گفت یکی از نقاط قوت دولت 
آقای رئیسی وزارت امور خارجه است که دارد خوب و موفق عمل می کند ولی سایر 

وزارتخانه ها به نظرم یک مقداری به تغییر و تحرک بیشتری نیاز دارند.

رحیمی جهان آبادی :

برخی وزرای کابینه همتراز رئیسی حرکت نمی کنند

در گفت وگو با کارشناسان مسائل منطقه و بین الملل بررسی شد؛

مختصات و منافع سوداگری خارجی از دل ناآرامی های ایران
ناآرامی های چندهفته ای در ایران، علاوه بر غربی ها برای طیفی از 
بازیگران منطقه ای فرصتی پدید آورد تا منافع راهبردی خود را از دل این 

حوادث جست وجو کنند. 
ناآرامی هایی که از پایان تابستان امسال آغاز شد، هفته ها ادامه یافت و 
در سطح جامعه، کف خیابان، رسانه، شبکه های اجتماعی و ... بروزی 
تا جایی که علاوه بر حوزه امنیت و  البته گوناگون داشت  و  گسترده 
سیاست، فرهنگ، ورزش و سایر عرصه ها را هم درنوردید. در این میان، 
نوع بازی که بازیگران منطقه ای و بین المللی در این تحولات داشتند، 
این  و دیدگاه های گوناگونی در  قرار گرفت  بررسی هایی  و  توجه  مورد 
زمینه مطرح شد؛ از جرقه زنی اعتراضات تا موج سواری بر ناآرامی ها با 
انگیزه هایی چون امتیازگیری در مذاکرات هسته ای، تقابل منطقه ای، 
تضعیف نظام سیاسی، براندازی و ... . در این باره »علی نظیف پور« 
کارشناس مسائل آمریکا و »احسان موحدیان« کارشناسان حوزه روابط 

بین الملل به بیان دیدگاه هایشان پرداخته اند.
بازی آتلانتیکی ها در ناآرامی های اخیر 

علی نظیف پور در خصوص رویکرد بازیگرانی همچون آمریکا و اتحادیه 
اروپا در قبال ناآرامی های اخیر در کشور می گوید: این بازیگران تا حدی 
غافل گیر شده و واکنشی عمل کرده اند. ایالات متحده و اتحادیه اروپا هر 
2 تا حد زیادی از تشدید ناآرامی ها حمایت کرده اند. البته اتحادیه اروپا 
اصولا رویکرد هنجاری تری در مقایسه با آمریکا در چارچوب گفتمان 
لیبرال دارد و بنابراین حمایتش فعالانه تر و مشتاقانه تر بوده است. آمریکا 
به حداقلِ واکنش ممکن اکتفا کرده است چون اولا قصد ندارد مسیر 
احیای برجام را کاملا مسدود کند. به صورت کلی هم دولت آمریکا تحت 
رهبری »جو بایدن« اکراه بسیار زیادی در زمینه دخالت و درگیر شدن 
در خاورمیانه دارد. به گفته این کارشناس مسائل آمریکا، اروپا فعالانه 
به تشویق مخالفان پرداخته اما رویکرد آمریکا به حرکت های واکنشی، 
مواضع نمادین و تحریم های بی اثر محدود بوده زیرا این روش با هزینه 

سیاسی کمتری همراه است.
نظیف پور بر این باور است که دولت بایدن فعالانه اقدام به دامن زدن 
به تظاهرات نخواهد کرد چرا که برای دولت دموکرات مهم ترین اولویت 
حفظ ثبات در خاورمیانه است. بایدن قصد دارد همه توجه خود را متوجه 
چین داشته و از صرف هزینه در خاورمیانه خودداری کند. البته ممکن 
است برخی از کنشگران غیردولتی مانند اندیشکده های دست راستی در 
هماهنگی با اپوزسیون ساکن آمریکا باشند و کمک هایی هم برسانند. اگر 

دولت جمهوری خواه سر کار بود یقینا آمریکا فعالانه تر تلاش می کرد به 
افزایش شدت تظاهرات دامن بزند.

وی ادامه می دهد: ایالات متحده و اتحادیه اروپا هیچ کدام به دنبال 
تغییر نظام در ایران نیستند. این البته بدان معنی نیست که در ذهن 
این کنش گران تغییر نظام امر نامطلوبی است اما چون گزینه مشخصی 
در برابر نظام جمهوری اسلامی وجود ندارد و خطر ناامنی و حرکت های 
بالا  بسیار  ایران  در  قدرت  خلاء  ایجاد  اثر  بر  پرخشونت   تجزیه طلبانه 
است، در حالۀ حاضر تغییر نظام با منافع این دو بازیگر هماهنگ نیست 
و به عبارتی بدترین گزینه برایشان بی ثباتی در خاورمیانه است که به هر 
قیمتی تلاش خواهند کرد از آن جلوگیری کنند. این دو به دنبال تغییر 
رفتار در حوزه هایی مانند برنامه هسته ای، سیاست منطقه ای و برنامه 
موشکی هستند. بنابراین آمریکا و اتحادیه اروپا برخلاف عربستان و رژیم 
صهیونیستی در تحلیل نهایی به دنبال پیگیری دیپلماسی با ایران هستند 
و مواضع و رفتارشان نیز در چارچوب دیپلماسی قابل درک است. احسان 
موحدیان کارشناس روابط بین الملل ضمن هم نظری با نظیف پور در مورد 
اولویت های شرقی واشنگتن تصریح می دارد: آمریکا چون می خواهد 
تمرکزش در وهله نخست روی چین و روسیه باشد در منطقه غرب آسیا 
تلاش می کند بازی خود را از طریق بازیگران منتخب واشنگتن مانند 
عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی پیاده کند. موحدیان کارشناس 
روابط بین الملل می افزاید: آمریکا و انگلیس کار اصلی در حوزه اجرا، 
هزینه و فعالیت های میدانی را بر عهده عربستان، ترکیه و جمهوری 

آذربایجان قرار داده اند.
رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی؛ تمایزها و سوداهایی 

مشترک علیه ایران 
نظیف پور درباره معادلات منطقه ای و ارتباط آن با ناآرامی های اخیر 
در ایران بیان می دارد: رهبران رژیم صهیونیستی معتقدند دشمنی با 
اسرائیل در ذات جمهوری اسلامی است و هرگز روزی نخواهد رسید 
تغییر  اگر  ایجاد نکند، حتی  برای تل آویو تهدیدی وجودی  تهران  که 
رفتار محقق شود. بنابراین رژیم صهیونیستی همواره به دنبال تغییر نظام 

خواهد بود.
نظیف پور در خصوص بازی عربستان هم می گوید: سوداهای ریاض 
تحت حکومت »محمد بن سلمان« از رژیم صهیونیستی هم فراتر می رود 
و نه تنها نظام جمهوری اسلامی، بلکه اصولًا وجود ایران قدرتمند یا هر 
حکومتی را برای خود تهدید و مانعی بر سر قدرت منطقه ای اش می داند. 

بنابراین عربستان سعودی به دنبال تجزیه ایران است یا حداقل این که 
ایران و زیرساخت هایش تا حدی آسیب ببینند که تا دهه های بعد قابل 
جبران نباشد. عربستان سعودی قدرتی ندارد که خود دست به چنین 
کاری بزند اما همواره تلاش خواهد کرد که آمریکا را برای حمله نظامی 
به ایران ترغیب کند. به گفته موحدیان، عربستان نسبت به دیگر بازیگران 
مداخله گر در ناآرامی های اخیر عوامانه تر و تندتر رفتار می کند. ریاض به 
همراه باکو از طریق رسانه هایش دو محور را دنبال می کند؛ یکی ایجاد 
دوقطبی در جامعه، تصویرسازی از تحولات ایران برای جلوگیری از تفاهم 
اجتماعی و انداختن کشور به وضعیت فرسایشی و نهایتا ایجاد یک جنگ 
داخلی. محور دوم هم این که به شکل ویژه روی گسل های قومی کار 

می کنند تا قومیت ها را به جان هم بیاندازند.
منافع آشوب در ایران برای طیفی از بازیگران منطقه ای

موحدیان رویکرد برخی دولت های منطقه برای دامن زدن به ناآرامی ها 
را این گونه تشریح می کند: این حقیقت وجود دارد که ایران با عربستان، 
جمهوری آذربایجان، ترکیه و رژیم صهیونیستی تضاد منافع دارد و نقاط 
کانونی درگیری مانند عراق، سوریه، یمن، لبنان و سرزمین های اشغالی 
فلسطین میان این کشورها به چشم می خورد. علاوه بر این بحث منافع 
باکو  و  آنکارا  که  شرقی-غربی  کریدور  رقابت  است؛  مطرح  اقتصادی 
خواهانش هستند و گذرگاه شمال-جنوب که ایران، ارمنستان و هند 
دنبال می کنند، همچنین بحث های نفوذ و کنترل آبراهه ها است که 
بخشی از درگیری در یمن همین است. به گفته این کارشناس مسائل 
بین الملل، اگر کریدور شرق-غرب فعال شود و گذرگاه شمال-جنوب به 
سرانجام نرسد در این صورت ترانزیت منطقه به دست باکو و آنکارا خواهد 
افتاد. یکی از مهم ترین تبعات این رویداد این است که ایران از ده ها 
میلیاردها دلار درآمد محروم می شود، همچنین از مسیرهای ترانزیت 
حذف خواهد شد و در نتیجه به کشوری حاشیه ای در جهان تبدیل 

می شود.
آتش ناآرامی ها را چگونه از آن سوی مرزها دامن زدند؟

عربستان،  رژیم صهیونیستی،  می دارد:  بیان  ادامه  در  موحدیان 
جمهوری آذربایجان و بعضا ترکیه برای اینکه افکار عمومی و رفتارهای 
ضدایرانی و در واقع توسعه طلبی خود را برای افزایش نفوذ منطقه ای 
توجیه کنند دست به اقدامات گوناگونی زدند از جمله در رسانه ها اذهان 
عمومی را به سمتی بردند که اقدامات آن ها مفید است و این ایران است 
که رفتارش غیرمنطقی است. این بازیگران خاورمیانه ای با استفاده از 

رسانه های خود ایران را کشوری تندرو، توسعه طلب و بی منطق معرفی 
می کنند تا بتوانند به تدریج هزینه تامین منافع ایران در نقاط مختلف 
دنیا و غرب آسیا را بالا ببرند و توسعه طلبی خود را منطقی و مشروع 
جلوه دهند. موحدیان معتقد است دولت های یادشده از مشکلات و 
ایران  از  تا تصویر مغشوشی  نارضایتی های داخلی استفاده می کنند 
برای افکار عمومی جهانی ارائه دهند. از طرف دیگر در داخل کشور هم 
دوقطبی ها را دامن می زنند و در واقع با یک تیر 2 نشان می زنند؛ هم در 
داخل اختلاف می اندازند که پیشرفت اقتصادی و همبستگی ملی را از 
میان ببرند و زمینه را برای تجزیه فراهم کنند و هم در خارج زمینه سازی 
کنند که کشورهای دیگر علیه ایران اقدامی انجام دهند و ایران را از 
حذف  اطلاعاتی  امنیتی-  و  فرهنگی  سیاسی،  اقتصادی،  معادلات 
موحدیان از ترکیه به عنوان بازیگری مرموز در جریان ناآرامی های اخیر 
ایران یاد می کند و می گوید: ترکیه خیلی دوگانه بازی می کند. رهبران 
ترکیه در عین حال که جمهوری آذربایجان را شارژ می کنند و با عربستان 
بده بستان دارند اما خودشان اقدام علنی علیه ایران انجام نمی دهند چرا 
که نمی خواهند منافع ترکیه در ایران به خطر بیافتد. آنکارا می خواهد 
بر سر بحث گاز و مساله کُردها با ایران به تعامل برسد بنا به این قبیل 
دلایل نمی خواهد خود را در ایران منفور کند. این در حالی است که در 
این کشور خوراک امنیتی و اطلاعاتی تامین و شگردهای رسانه های که 

چگونه بحث دوقطبی را پیش اجرا می شود که بر چالش قومیت ها و در 
نهایت فرایند تجربه طلبی تاثیر می گذارد. وی ضمن انتقاد به برخی از 
سیاستگذاری های داخلی و بی توجهی های از جانب مسئولان پیشنهاد 
مرجعیت  دارد  ضرورت  شود  حل  مشکل  این  که  این  برای  می کند: 
رسانه ای را تقویت کنند. بعد از ماجرای هواپیمای اوکراینی مرجعیت 
رسانه ای ضربه خورده است. اکنون رسانه ها در جریان سازی ضعیف 
هستند. به جای اینکه کنش داشته باشیم در حال واکنش هستیم. برای 
حل این مشکل باید رسانه ها با داده های صحیح و مناسب تغذیه شوند 
و واقعیت را به مردم برسانند. رفتارهای تجزیه طلبانه بازیگران یادشده 
در مواجهه با ناآرامی های ایران هوشیاری بالایی را می طلبد. بنابراین 
مسئولان ایرانی باید متوجه باشند چه دام و تله ای برای ایران گذاشته اند. 
هم وطنان  که  شکلی  به  کنیم  تقویت  را  ملی  وحدت  باید  نخست  ما 
ترک زبان بر ضد مواضع و تبلیغات قومیت گرایانه و تجزیه طلبانه رسانه های 

جمهوری آذربایجان واکنش نشان دهند.
به گفته موحدیان مسئولان دولتی باید به جهت دفاع برابر تجزیه طلبی 
در ایران و استفاده از عناوین جعلی برای استان های ایران از جمهوری 
از  بیش  شدن  امنیتی  از  همزمان  کنند.  حقوقی  شکایت  آذربایجان 
حد فضا خودداری شود چرا که تا داخل همراه نباشد پیشبرد سیاست 

خارجی صورت نخواهد گرفت.
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برای جان های خویش، بهره ای از دنیا برگیرید، بدین 
سان که به هر چه از حلال میل دارند ـ چندان که با جوان 
، کامیابشان کنید  مردی بسازد و زیاده روی در آن نباشد ـ

و از این کامیابی، برای کار دین، یاری بجویید؛ که همانا 
روایت شده است: »از ما نیست آن که دنیایش را برای 

دینش رها کند، یا دینش را برای دنیایش واگذارَد« .

یکشنبه -13 آذر ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5632
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عکاس :بهاره اسدی

جشن ازدواج 25۴ سرباز وظیفه ارتش

جمعیت ۵۰ میلیون  نفری چاق ها در کشور 
عبدالرضا پازوکی رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران ، اظهار کرد: بیش از 50 میلیون نفر از جمعیت کشور چاق هستند 
و اضافه وزن دارند که ابتلا به بیماری های غیرواگیر به خصوص دیابت و فشار خون بالا را به شدت افزایش می دهد.افزود: 
اکنون 12 درصد جمعیت کشور به دیابت و یک چهارم افراد جامعه نیز به فشار خون بالا مبتلا هستند که منشا آن چاقی 
است.وی اظهار داشت: وقتی نمایه توده بدنی بالای 35 سال در افراد باشد چاقی مفرط محسوب می شود و نیاز به جراحی 
متابولیک دارد.پازوکی ادامه داد: از سنین کودکی تا سنین میانسالی و کهولت، چاقی سلامت و کیفیت زندگی افراد را تحت 
تاثیر قرار دهد و منجر به بروز بیماری هایی شود که طول عمر را کوتاه می کند در چاقی مفرط تا 20 سال کاهش طول عمر 

وجود دارد و نیاز به جراحی دارد.

تعیین تکلیف مسئله حجاب در ۱۵ روز آینده
دادستان کل کشور از ضرب العجل تعیین تکلیف مسئله حجاب در 15 روز آینده خبر داده است. منتظری ،کشف حجاب 
را از رنج های کنونی یاد کرده و گفت: مجلس و شورای عالی انقلاب اسلامی در حال کار و مطالعه روی مسئله حجاب 
هستند که نتایج آن تا 15 روز آینده مشخص خواهد شد؛ این تصمیم سازی ها باید براساس تدبیر صورت بگیرد.وی گفت: 
دستگاه قضائی به دنبال تعطیلی پلیس امنیت اجتماعی نیست؛ اما بعد از حوادث اخیر دستگاه های امنیتی و فرهنگی 
به دنبال حل مدبرانه ای مسئله هستند.منتظری اظهار کرد: دستگاه قضائی در حال تدوین و پیش نویس لایحه مربوط به 

حوزه عفاف و حجاب است.

بازداشت روحانی برجسته شیعه عربستان 
حکومت سعودی یک روحانی برجسته شیعه عربستان را برای دومین بار بازداشت کرد.به گزارش روز شنبه ایرنا به نقل 
از سایت مراه الجزیره، حکومت سعودی در ادامه جنایت ها و سختگیری های خود درباره شیعیان در این کشور، شیخ 
کاظم العمری از رهبران شیعه در شهر مدینه منوره را بازداشت کرد.شیخ کاظم العمری فرزند علامه محمد العمری و یکی 
از شخصیت های برجسته دینی عربستان و مدینه منوره به شمار می رود.شیخ کاظم العمری 11 مرداد سال 89 نیز پس 
از یورش نظامیان سعودی به مزرعه پدری وی در شهر مدینه منوره که یک مرکز دینی است و دفتر و مسجد وی نیز در آن 
قراردارد، بازداشت شده بود.هم اکنون بسیاری از علمای سنی و شیعه و فعالان سیاسی، حقوقی و اجتماعی در زندان های 

حکومت سعودی به سر می برند.

حمله به دفتر دو نماینده مجلس در گرگان 
نمایندگان گرگان تهاجم به دفترشان در این شهر را تایید کردند و گفتند که دستگاه های نظارتی پیگیر این موضوع هستند.
غلامرضا منتظری در گفتگو با ایلنا، درباره آتش زدن دفترش در حوزه انتخابیه )گرگان( گفت: این ایام چنین اتفاق هایی 
می افتد؛ بله، تهاجم به دفتر ما هم صورت گرفته است.نماینده گرگان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: البته تهاجم که 
چند کوکتل مولوتف انداختند و بنر ورودی را آتش زدند. وی درباره این که آیا مشخص شده است این افراد چه کسانی بودند، 
بیان کرد: دستگاه های نظارتی پیگیر این موضوع هستند.همچنین رمضانعلی سنگدوینی، دیگر نماینده گرگان ضمن 

تائید تهاجم به دفترش در حوزه انتخابیه گفت: بله این اتفاق افتاد، اما خوشبختانه این اقدامات خساراتی در برنداشت.

دادگاه فائزه هاشمی برگزار شد
وکیل مدافع فائزه هاشمی از برگزاری جلسه دادگاه موکلش در چهارشنبه هفته گذشته خبر داد. ندا شمس در توییتر 
نوشت: نخستین جلسه دادگاه فائزه هاشمی به اتهامات اجتماع و تبانی علیه امنیت کشور، فعالیت تبلیغی علیه نظام 
جمهوری اسلامی و اخلال در نظم و آسایش عمومی از طریق شرکت در تجمعات غیر قانونی در روز چهارشنبه نهم آذرماه 
در حالی تشکیل شد که او در حال گذراندن دوره محکومیتش برای اظهار نظر های سابق خود است.وی ادامه داد: کلیه 
مستندات و فایل های ارائه شده توسط وزارت اطلاعات توسط قاضی دادگاه مورد بررسی قرار گرفت و امید است آراء کلیه 

بازداشت شدگان اخیر منطبق بر قانون و رحمت اسلامی صادر شود.

»رئیسی« روز دانشجو به دانشگاه می رود 
معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه مطالبات دانشجویان را به حق می دانیم، گفت: "رئیسی" روز دانشجو در جمع 
دانشجویان حضور می یابد.سیدمحمد حسینی در حاشیه جلسه پرسش و پاسخ با دانشجویان پلدختر در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه دولت شنوای مطالبات و سخنان دانشجویان است اظهار داشت: دولت اهتمام ویژه ای به دانشگاه دارد و رئیس 
جمهور مرتب در جمع اساتید و دانشجویان حضور پیدا می کنند و براساس امکاناتی که وجود دارد تلاش می کنیم شرایط 

بهتری برای دانشجویان فراهم شود.

 شادی گل چشمی در بین برترین های فیفا
حساب کاربری فیفا، پوستری از لحظات ماندگار به ثمر رسیدن گل ها و شادی پس از آن در مرحله گروهی جام جهانی 
2022 قطر را منتشر کرده که در آن تصویر فریاد شادی روزبه چشمی پس از گلزنی به ولز نیز به چشم می خورد.تیم ملی 

کشورمان با دو شکست و یک بر نتوانست به مرحله حذفی جام جهانی صعود کند.

مسئول بسیج جامعه پزشکی قم: 

طرح نفس برای جلوگیری از سقط در قم اجرایی شد 
مسئول سازمان بسیج جامعه پزشکی قم گفت: طرح نفس با هدف جلوگیری از سقط فرزندان توسط 
والدین در این استان اجرایی شده است.  ابوالفضل چهره نما درگفت وگویی،  بیان داشت: در این طرح از همه 
ظرفیت های تخصصی و غیرتخصصی در ابعاد حمایتی و مشاوره ای برای حفظ جان انسان ها استفاده می شود، 
چرا که جان انسان حتی در نخستین  روزهای خلقت نیز ارزشمند است و این موضوع که عده ای تصور می کنند 
سقط جنین در زیر چهار ماه مشکلی ندارد،  به هیچ عنوان درست نیست. وی افزود: در اجرای این طرح، مادران 
در آستانه سقط شناسایی و به پزشکان، ماماها و روانشناسان مورد نظر معرفی می شوند، همچنین از ظرفیت 
خیرین و حامیان افتخاری برای حمایت از جمعیت هدف استفاده خواهد شد؛ ارائه مشاوره های پزشکی و 
روانشناسی و نیز مشاوره های دینی و حقوقی از دیگر برنامه های این طرح است. وی ادامه داد: درجریان 
حمایت از افراد مورد نظر در این طرح، خدمات تخصصی مانند همچون ویزیت پزشک متخصص و ماما، انجام 
آزمایش، سونوگرافی و معرفی به مراکز درمانی برای تکمیل درمان به صورت رایگان ارائه می شود، همچنین 
خدمات غیر تخصصی نظیر اعطای بسته های معیشتی به خانواده ها کم بضاعت در دستور کار مجریان طرح 
نفس در استان قم است. چهره نما گفت: درحوزه فرهنگ سازی و آموزش در طرح نفس به مسائلی همچون  
تبیین عوارض سقط و روش های پیشگیری از آن، حرمت خانواده در اسلام و حرام بودن سقط، مسائل 
حقوقی سقط جنین، عوارض روانی ناشی از آن در برابر حس خوب مادرانه،  تولید آثار فرهنگی و رسانه ای و 
نیز شبکه سازی در میان اقشار مختلف مردم برای حمایت از اجرای این طرح، توجه می شود. وی با اشاره به 
این که شماره تماس 09376142743 برای ارتباط با مرکز مردمی نفس قم درنظر گرفته  شده است، افزود: 
در طول چهار ماهی که از اجرای این طرح در استان قم می گذرد، تعداد قابل توجهی از مادران از تصمیم خود 

برای سقط جنین منصرف شدند و فرزندان شماری از آنان به دنیا نیز آمده اند و به زندگی خود ادامه می دهند.
 

اداره کل هواشناسی استان پیش بینی کرد :

هوای قم دوشنبه بارانی است 
اداره کل هواشناسی استان پیش بینی کرد روز دوشنبه، بارش به صورت فراگیر استان را در برخواهد گرفت.
به گزارش ندای قم ، گروه پیش بینی و هشدار های جوی اداره کل هواشناسی استان در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: با توجه به نتایج تحلیل آخرین داده های هواشناسی و برونداد مدل های پیش یابی عددی، امروز با عبور 
سامانه بارشی از نوار شمالی کشور شاهد افزایش ابر و رخداد بارش های پراکنده در استان قم خواهیم بود. فعالیت 
این سامانه فردا نیز برای استان ابرناکی را به همراه خواهد داشت. انتظار می رود از نیمه شب تا صبح روز دوشنبه 
بارش های خفیفی در استان قم رخ دهد که با توجه به کاهش دما، در ارتفاعات به صورت برف خواهد بود. این 
اطلاعیه می افزاید: روز دوشنبه بارش ها به صورت فراگیر استان قم را در بر خواهد گرفت. پیش بینی می شود این 
سامانه روز سه شنبه از استان خارج و از اواسط این روز آسمان صاف خواهد شد. سامانه بارشی بعدی از عصر روز 

چهارشنبه استان را تحت تأثیر قرار خواهد داد. طی سه روز آینده دمای هوا کاهش محسوسی خواهد داشت.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا نداشتیم و نتیجه هیچ 

تست کرونایی نیز در قم مثبت اعلام نشده است.
مهدی مصری در گفتگویی مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در 24 ساعت 
منتهی به 12 آذرماه، 11 بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند. وی با بیان اینکه در این 
مدت 3 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: طی شبانه روز گذشته فوتی 
ناشی از کرونا نداشتیم و در مجموع 46 بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند و حال یک نفر نیز وخیم است. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از 26 تست انجام گرفته که نتیجه هیچ تستی مثبت اعلام شده 

است، افزود: تاکنون یک میلیون و 948 هزار و 149 دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.
 

با محوریت حرم امامزاده علی بن جعفر )ع( صورت گرفت؛

توزیع 5۰ بخاری بین نیازمندان قم 
طرح »قرار دوازدهم« ویژه آذرماه، با توزیع 50 دستگاه بخاری گازسوز بین نیازمندان روز شنبه در قم برگزار 
شد.  به گزارش روابط عمومی اوقاف و امورخیریه استان قم ، با محوریت حرم امامزاده علی بن جعفر علیه 
السلام؛ طرح »قرار دوازدهم«ویژه آذرماه، با توزیع 50 دستگاه بخاری گازسوز بین نیازمندان روزشنبه  در قم 
برگزار شد. بر اساس این گزارش: قرار دوازدهم طرحی با هدف ارائه کمک های معیشتی و ملزومات زندگی 
به نیازمندان و به نیت امام عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف است که هر ماه و به همت اوقاف استان قم 

اجرایی می شود.

رئیس جهاد کشاورزی استان قم تشریح کرد؛

آخرین وضعیت  تولید مرغ و طیور 
استان قم

رئیس جهاد کشاورزی استان قم ظرفیت طیور فعال استان قم را تشریح کرد. 
محمدرضا حاجی رضا در گفت وگویی با اشاره به آمار طیور فعال در استان قم، 

اظهار کرد: آخرین برآوردها در آبان ماه 1401 انجام شده است.
وی با بیان اینکه تعداد 5 واحد فعال مرغ گوشتی داریم که به عنوان واحدهای 
مادر هستند، مطرح کرد: تمام ظرفیت  موجود در این واحدها 150 هزار و 735 

مرغ گوشتی است.
رئیس جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه 1 واحد مادر تخم گذار نیز در 

استان داریم، عنوان کرد: ظرفیت این واحد نیز 80 هزار مرغ تخم گذار است.
وی با بیان اینکه 150 واحد تخم گذار معمولی نیز داریم، خاطرنشان کرد: 

تعداد 8 میلیون 300 هزار مرغ تخم گذار نیز در این واحدها وجود دارند.
حاجی رضا با اشاره به اینکه 80 واحد مرغ گوشتی نیز داریم، تصریح کرد: 

ظرفیت موجود این واحدها نیز یک میلیون و 486 هزار مرغ گوشتی است.
وی با بیان اینکه 37 واحد پولت نیز در استان وجود دارد، یادآور شد: در این 

واحدها نیز دو میلیون 183 هزار ظرفیت موجود داریم.
رئیس جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه 2 واحد بوقلمون نیز در 
استان داریم، بیان کرد: در این واحدها نیز تعداد 15 هزار و 200 بوقلمون وجود 
دارد. وی در پایان بیان کرد: تعداد کل واحدهای فعال استان 276 واحد با 

ظرفیت 12 میلیون و 214 هزار و 935 قطعه است.

معاون امور زیربنایی منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

بازگشایی کامل خیابان شهید فهیمی
 تا اوایل سال آینده

معاون امور زیربنایی منطقه شش شهرداری قم با اشاره به رایزنی برای تملک 
ملکی در خیابان شهید فهیمی، از بازگشایی کامل این خیابان تا اوایل سال آینده 

خبر داد.
سعید صادقی با اشاره به بهسازی و تعریض خیابان شهید فهیمی در منطقه 
شش قم اظهار داشت: بهسازی و تملک املاک در مسیر این خیابان از مدت ها 
قبل در دستور کار شهرداری منطقه بوده است و در دو سال گذشته بخش اعظم 

این تملکات به پایان رسیده است.
وی با بیان اینکه تردد و ترافیک در این محور روان بوده و این خیابان محور 
و  بانک صادرات تملک  ابراز کرد: سال گذشته ملک  فعالی در شهر است، 
تخریب شد که ملک هم جوار آن متأسفانه با مشکلات ورثه ای روبرو بوده که 
در حال رایزنی برای تملک و تخریب این ملک هستیم. معاون امور زیربنایی 
با حمایت شهردار و شورای اسلامی  منطقه شش شهرداری قم ادامه داد: 
شهر و تخصیص بودجه برای آن در سال جاری، اختلافات این ملک در حال 
رفع و در مسیر کارشناسی مجدد قرار دارد.  وی با تأکید بر اینکه با تملک این 
ملک خیابان به صورت کامل بازگشایی می شود، تصریح کرد: راهبرد مدیریت 
شهری اتمام پروژه هاست تا مجاوران طرح ها بتوانند از وضعیت مناسب طرح ها 
و رونق اقتصادی آن استفاده کنند. صادقی خاطرنشان کرد: بلافاصله بعد از 
کارشناسی ملک موردنظر، اقدامات تملکی آن آغاز می شود تا بتوانیم در اوایل 
سال آینده این محور را به صورت کامل بازگشایی و در اختیار شهروندان قرار 

دهیم.

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد:

جابجایی ایستگاه تاکسی های خطی 
شهرک قدس و شهرک شهید زین الدین 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم دلیل جابجایی 
ایستگاه تاکسی خط های شهرک قدس و شهرک شهید زین الدین را افزایش 

مسائل ایمنی و کاهش ترافیک دانست.
علی نیک با اشاره به جابجایی ایستگاه تاکسی خط های شهرک قدس و 
شهرک شهید زین الدین اظهار داشت: این ایستگاه در انتهای بلوار بهار برای 
این دو محل سرویس دهی داشت که به دلایل ایمنی و به دستور مقامات استانی 

این ایستگاه تغییراتی به همراه داشته است.
وی با بیان اینکه مسائل ترافیکی نیز در این جابجایی تأثیرگذار بوده است، ابراز 
کرد: ما به دنبال نزدیک مکان برای سرویس دهی به شهروندان این مناطق بودیم 
که با هماهنگی پلیس راهور، به اندازه چندین خودرو و بدون دپوی تاکسی در 

مکان دیگری این ایستگاه پیش بینی شده است.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: توجه به مسائل ایمنی و ترافیکی جز دغدغه های شهرداری در حوزه ناوگان 

عمومی است و این جابجایی ها نیز بر مبنای این مهم صورت می گیرد.

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

ضرورت اطلاع رسانی درست
 و به موقع از حوادث

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اهمیت 
اطلاع رسانی دقیق تر حوادث تصریح کرد: سرعت در انتقال پیام و اخبار سبب 

عدم سوبرداشت های مختلف توسط مردم و رسانه ها می شود.
حسین صابری در جلسه کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم، با 
اشاره به حادثه فرونشست زمین در کارگاه مترو در هفته گذشته اظهار داشت: 
مدیریت شهری به واسطه حضور میدانی و نگهداشت شهر در ارکان مختلف، 
با مجموعه ای از حوادث، سوانح، تخلفات ساخت وساز و نگرانی های مسائل 

مختلف روبروست.
وی با تأکید بر اهمیت اطلاع رسانی دقیق تر حوادث تصریح کرد: سرعت در 
انتقال پیام و اخبار سبب عدم سوبرداشت های مختلف توسط مردم و رسانه ها 

می شود.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: در 
حوادثی مانند ریزش و فرونشست حادثه مترو در هفته گذشته، اگر در ساعات 
اولیه سرعت در اطلاع رسانی صورت می گرفت، برخی تصاویر منتشر و انتقادات 

انجام نمی شد و ساعت های بعد نیاز به توجیه و اطلاع رسانی اصل ماجرا باشد.
به گفته وی، باید واقعیت ها با مردم در جریان گذاشته شود و این اقدام بهترین 

راه جهاد تبیین است.

مدیرکل راهداری استان قم:

تقاطع حادثه خیز باغیک - تفرش
ایمن می شود

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم از افتتاح تقاطع باغیک_ 
دستجرد_ تفرش که یکی از نقاط حادثه خیز کشوری است، در خردادماه سال 

آینده خبر داد. 
محمدتقی  سید  بازدید  حاشیه  در  جمعه  روز  زنجیرانی  فراهانی  حسین 
شاهچراغی استاندار قم از طرح احداث تقاطع غیر همسطح باغیک-دستجرد-
تفرش در گفت وگویی، افزود: این طرح به منظور رفع نقطه حادثه خیز باغیک - 
تفرش واقع در محور قدیم سلفچگان- ساوه با اعتباری بالغ بر 235 میلیارد ریال 
در استان قم عملیاتی شد. وی اضافه کرد: در این طرح یک دستگاه پل باکسی 
زیرگذر به ارتفاع 4.5 متر و دهانه 12 متر در محل احداث می شود. زنجیرانی 
خاطرنشان کرد: هزینه مورد نیاز پروژه به صورت مشترک و از محل اعتبارات 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای و نیز اعتبارات استان قم تامین شده 
است. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم ادامه داد: این طرح مهم که 
از تیرماه سال جاری آغاز شده تا خرداد ماه سال آینده بصورت کامل در اختیار 

مردم قرار می گیرد.

مسئول پروژه ها و اعتبارات شرکت گاز استان قم با 
بیان این که تعامل خوب دیگر دستگاه های استان با 
شرکت گاز قم باعث هماهنگی و تسریع گازرسانی 
به شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد شده 
است؛ خاطرنشان کرد: هم اکنون پروژه گازرسانی به 
این شهرک ها با 67 درصد پیشرفت، فراتر از برنامه  

زمانبندی شده است.
وضعیت  پیرامون  گفت وگویی  در  سلطانی  علی 
داشت:  اظهار  قم  استان  گاز  شرکت  پروژه های 
جهت  ویژه ای  اهتمام  قم  استان  گاز  شرکت 
بهره برداری به موقع از پروژه های در حال ساخت 
خود دارد و در همین راستا جلسات کنترل و تامین 
و  منظم  صورت  به  پروژه ها  سرمایه ای  اعتبارات 
روسای  استان،  گاز  مدیرعامل  حضور  با  هفتگی 

واحدها و پیمانکاران شرکت تشکیل می شود.

وی با اشاره به اختصاص بیش از دو هزار میلیارد 
در  استان  گازرسانی  پروژه های  برای  اعتبار  ریال 
سال جاری، تصریح کرد: انتظار می رود که با جذب 
این اعتبار، سبد انرژی استان غنی تر از پیش شود 
و مشکلات پیش روی این پروژه ها هرچه سریع تر 

مرتفع گردد. 
استان  گاز  برگزاری جلسات شرکت  از  سلطانی 
قم با دیگر دستگاه های استان جهت برای تملک 
اراضی مسیر انتقال گاز خبر داد و در این باره اضافه 
با  استان  دستگاه های  دیگر  خوب  تعامل  کرد: 
شرکت گاز قم باعث هماهنگی و تسریع گازرسانی 
به شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد شده 
به  پروژه گازرسانی  به طوری که هم اکنون  است؛ 
این شهرک ها با 67 درصد پیشرفت، فراتر از برنامه  

زمانبندی شده است. 

گازرسانی  پروژه های  به  اشاره  با  همچنین  وی 
پردیسان،  شهرک   )C.G.S( سی جی اس  به 
شهرک های صنعتی الغدیر و جاده قدیم قم-کاشان 
گفت: روند اجرای این پروژه ها از ابتدای سال جاری 
به دلیل نوسانات ارزی متوقف شده بود که به همت 
مدیریت جدید و تلاش دیگر دست اندرکاران شرکت 
گاز استان، عملیات اجرایی آن از شهریور ماه مجددا 

از سر گرفته شده است.
سلطانی تسریع و رفع موانع پروژه ساختمان پست 
امداد میدان جانبازان با پیشرفت 85 درصدی را از 
دیگر اقدامات شرکت گاز استان قم توصیف و در این 
باره خاطرنشان کرد: این پروژه با هدف امدادرسانی 
به موقع شرکت گاز در سطح شهر قم در حال ساخت 
است و امید می رود این پروژه تا پایان سال جاری به 

بهره برداری برسد.

مسئول پروژه ها و اعتبارات شرکت گاز استان قم  خبرداد:

پیشرفت 67 درصدی پروژه گازرسانی به شهرک های شکوهیه و محمودآباد 

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران با تاکید بر استفاده از تمام 
ظرفیت ایستگاه تقلیل فشار گاز پردیسان، گفت: امید است تا با فراهم کردن 
زیرساخت ها، از این ظرفیت متناسب با حفظ بحث های بهره وری اقتصادی 

و بهینه سازی استفاده شود.
دکتر حسینعلی محمدحسینی روز جمعه یازدهم آذر به همراه مرتضی 
خوش لهجه مدیرعامل و جمعی دیگر از مدیران شرکت گاز استان قم از پروژه 
در حال ساخت ایستگاه جدید تقلیل فشار گاز پردیسان قم، ساختمان پست 

و امداد میدان جانباران شهر قم و پروژه گازرسانی به روستاها بازدید کرد.
در این بازدید، خوش لهجه با بیان اینکه شهرک پردیسان در حال حاضر 
دارای یک ایستگاه تقلیل فشار گاز با ظرفیت 50 هزار متر مکعب بر ساعت 
است، اظهار کرد: فاز یک پروژه جدید ایستگاه تقلیل فشار گاز با هدف 
توسعه گازرسانی به شهرک پردیسان و برداشتن فشار از روی ایستگاه فعلی، 

با ظرفیت 100 هزار متر مکعب بر ساعت در حال ساخت است. 
وی اضافه کرد: علاوه بر این با بهره برداری از این پروژه، فاز سه منطقه ویژه 
اقتصادی و شهرک صنعتی سلفچگان و صنایع پهنه نیزار نیز تحت پوشش 

این ایستگاه قرار می گیرند.
حسین نامدار رئیس اجرای طرح های شرکت گاز استان قم، نیز با اشاره 
به پیشرفت 35 تا 40 درصدی پروژه در حال ساخت ایستگاه تقلیل فشار 
پردیسان تصریح کرد: امید است میزان پیشرفت آن تا پایان سال جاری به 

80 درصد برسد.
وی با اشاره به وقفه ایجاد شده در روند اجرای پروژه ایستگاه تقلیل فشار 
گاز پردیسان خاطرنشان کرد: روند اجرای این پروژه  از ابتدای سال جاری 
متوقف شده بود که با تدابیر مدیریت و کارکنان شرکت گاز استان، عملیات 
اجرایی آن از مهرماه سال جاری مجددا از سر گرفته شده و هم اکنون فراتر 

زمان بندی در نظر گرفته شده در حال اجرا است.
محمدحسینی نیز با تاکید بر استفاده از تمام ظرفیت ایستگاه تقلیل فشار 
گاز پردیسان، گفت: امید است تا با فراهم کردن زیرساخت ها، از این ظرفیت 
متناسب با حفظ بحث های بهره وری اقتصادی و بهینه سازی استفاده شود. 
وی در پایان ضمن تشکر از تلاش  مجموعه شرکت گاز استان قم، تعیین 

تکلیف هرچه سریع تر پروژه های شرکت گاز را برای کشور مزیت عنوان کرد.

مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی گاز ایران:
از تمام ظرفیت ایستگاه تقلیل فشار گاز پردیسان استفاده شود

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت:تاکنون در کارگروه ملی زیارت 
اقدام خاصی برای استان های زیارتی کشور رقم نخورده، حتی برای خراسان 
رضوی نیز مصوبه ای نداشتیم، اعتبارات مصوب دولت دهم هم پرداخت نشد و 

اعتباری در حوزه زیارت اختصاص پیدا نکرد.
ابوالقاسم مقیمی در پاسخ به سوالی مبنی بر چگونگی پیگیری وضعیت خانه 
مسافرها در استان افزود: کمیته ای متشکل از دستگاه های متولی امر مانند 
شهرداری و میراث فرهنگی به صورت تخصصی کار را دنبال می کنند، و امیدواریم 
هر چه زودتر آیین نامه ای برای تعیین تکلیف کاربری ها و پارکینگ خانه مسافرها 
ارائه شود تا اقدام قانونی را برای تبدیل وضعیت مجموعه های اقامتی غیرمجاز و 

ساماندهی این مساله انجام دهیم.
وی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر آمار زائران خارجی وارد شده به استان 
طی سال جاری افزود: در مورد زائران خارجی به جهت اینکه مبنایی برای ورود 
ندارد، آمار دقیقی در دست نیست، چون بیشتر زائران عراقی در مکان های از 
پیش تعیین شده، در حسینیه ها و اماکن مرتبطی که بعضا از گذشته تملک دارند، 

اقامت می کنند.
منازل  یا  مساجد  و  حسینیه ها  در  عمدتا  نیز  پاکستانی  زائران  گفت:  وی 
پاکستانی های مقیم قم، اقامت دارند، افغانستانیها هم تقریبا از اماکن اقامتی 

رسمی استفاده نمی کنند، چون اقوامی دارند که به آنجا مراجعه می کنند.
معاون استاندار قم تصریح کرد: آماری که در ستاد مردمی اربعین استان به ثبت 
رسیده، حاکی از آن است که امسال به طور متوسط از زائران 16 تا 35 کشور 

میزبانی شده است.
وی در پاسخ به این سوال که برای توسعه زیرساخت ها و اسکان های ارزان قیمت 
چه اقدام هایی در حال انجام است خاطرنشان کرد: احداث زائرشهر یا مجموعه 
زائرسرای ارزان قیمت در مجموعه بوستان 100 هکتاری عوارضی قم - تهران 
دنبال می شود، خلع ید پیمانکار قبل، یکی از ضرورت های اولیه است که در 

شورای برنامه ریزی، بار دیگر مورد بررسی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: مجموعه معاونت های اقتصادی، عمرانی و زائران استانداری با 
کمک دستگاه های خدماتی و عمرانی استان در حال تهیه نقشه جامع ورودی قم 
و زمین های قابل واگذاری برای ایجاد زائرسرا، فرصت های اقتصادی و پرداختن به 

حوزه صنایع دستی و سوغات زائر هستند.
مفیمی بیان داشت: با تهیه این نقشه جامع، واگذاری زمین ها به سرمایه گذارانی 
که همین الان مراجعه کردند و آماده ارائه خدمت هستند، هر چه زودتر فراهم 

می شود.
معاون استاندار قم همچنین در پاسخ به این سوال که در دولت سیزدهم از طریق 
کارگروه ملی زیارت چه میزان اعتبار برای استان جذب شده یادآور شد: به کارگروه 
ملی زیارت مطابق اصول 128 و 138 قانون اساسی اختیارهایی اعطا شده، ولی 

در دولت های یازدهم و دوازدهم این جایگاه تنزل پیدا کرد.
این کارگروه اقدام خاصی برای استان های زیارتی کشور رقم  افزود: در  وی 
نخورده، حتی برای خراسان رضوی نیز مصوبه ای نداشتیم، اعتبارات مصوب 

دولت دهم هم پرداخت نشد و اعتباری در حوزه زیارت اختصاص پیدا نکرد.
وی افزود: در جلسه ای که در مشهد با حضور رئیس جمهوری برگزار شد، مقرر 

شد، برای کارآمد شدن کارگروه ملی زیارت در ساختار آن، بازنگری شود.
نخستین جلسه کاری کارگروه زیارت به زودی برگزار می شود 

گرفته،  صورت  بازنگری های  با  گذشته  ماه  یک  حدود  کرد:  اظهار  مقیمی 
اختیارات این کارگروه به آن بازگردانده شد، همچنین طرح هایی که برای توسعه 

زیرساخت ها باید تصویب شود، نیز در حال جمع بندی است.
برگزار  زودی  به  زیارت  کارگروه  کاری  جلسه  نخستین  کرد:  خاطرنشان  وی 
و  اجتماعی  و  فرهنگی  حوزه های  در  خوبی  طرح های  نیز  قم  از  و  شود  می 
زیرساخت های استان پیش بینی شده تا مورد تصویب قرار گیرد، و اعتبارات لازم 

از محل کارگروه اضافه شود.
معاون استاندار قم در ادامه تاکید کرد: کارگروه ملی زیارت فرصتی است که در 
کنار سفرهای استانی، بتوانیم طرح هایی را جهت اتمام طرح های نیمه تمام و یا 

جدیدی که در حوزه زیارت است، فراهم کنیم.
معاون استاندار قم گفت: در کنار کارگروه مذکور، صندوق توسعه حرم های 
مطهر نیز تسهیلاتی را تا سقف 6 میلیارد ریال برای بهسازی و بازسازی بافت های 

فرسوده داخل محدوده حرم و ساخت زائرسرا پرداخت می کند.
وی گفت: در مشهد از این تسهیلات استفاده خوبی شده، و مجموعه هایی که 
زمین داشتند، برای ایجاد زائرسرا اعتبار دریافت کردند، ما نیز در قم برای عقد 

قرارداد و حمایت اعتباری از سه مجموعه زائر سرا در حال اقدام هستیم.
وی اضافه کرد: اجرای پروژه های زیرساختی محدوده حرم، تملک خانه های 
تاریخی و قدیمی و حمایت از توسعه حسینیه ها و مساجد نیز از مواردی است که 

صندوق می تواند حمایت کند.
مقیمی بیان کرد: جلسه ستاد راهبردی صندوق توسعه حرم های مطهر در 
معاونت زائرین در حال اجرا است، توفیق های خوبی داشته ایم، در همین مدت 
اندک که ورود پیدا کرده ایم، قم نسبت به استان های فارس و خراسان رضوی در 

نوسازی و بهسازی بافت های اطراف حرم، سهم  قابل توجهی پیدا کرده است.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

کارگروه زیارت اقدام خاصی برای استان های زیارتی انجام نداده است 


